
ونشست تا ۱۴۰۹ تدابیری برای کاهش فر
خریدار  سرپرســت حوضه آبریــز زاینده رود 
گفت: براســاس مدل طراحی شده تا سال ۱۴۰۹ 
نرخ فرونشست در این حوضه آبریز به حدود یک 
ســانتی متر خواهد رســید که تحقق این افق به 

الزاماتی نیاز دارد.
به نقــل از شــبکه خبــری آب ایــران، علیرضا 
الماســوندی معاون تلفیق و تنظیم گری شرکت 
مدیریت منابع آب ایران و سرپرست حوضه آبریز 
زاینده رود با تشریح طرح جامع مدیریت یکپارچه 
حوضه آبریز زاینده رود اظهار داشت: حوضه آبریز 
زاینده رود شامل دو استان اصفهان و چهارمحال 
و بختیاری اســت. اســتفاده از الگوی کشت های 
پرمصرف موجــب بارگذاری بیــش از حد مجاز 
بر منابع آبــی در بخش های صنعــت، دامداری و 

کشاورزی این حوضه آبریز بوده است.
وی افزود: همین مســئله نیاز به انجام مطالعات 
جامع برای دستیابی به راهکارهای مدیریت بهتر 
این حوضه آبریز در زمان هــای مختلف را بیش از 
پیش نمایان کــرد. البته پیش از ایــن، مطالعات 
و تحقیقاتــی از ســوی برخی مشــاوران صورت 
گرفته بود اما ضرورت داشت که کل حوضه آبریز 
زاینده رود، بر اســاس اســتانداردهای جهانی و 
مدل های جامع برنامه ریزی منابع آب و مصارف، 
مــورد مطالعه قرار گیــرد که این اتفاق از ســال 

۱۴۰۱ صورت گرفت.

الماســوندی گفت: به همین منظور یک کارگروه 
متشکل از کارشناسان و مسئولان آب منطقه ای 
اســتان، مهندســان مشــاور جاماب، مؤسسه 
تحقیقات آب و دانشگاه شــهید بهشتی تشکیل 

شد و مطالعات جامع زاینده رود شکل گرفت.
سرپرســت حوضه آبریز زاینده رود، گام نخست 
این مطالعات را تبییــن وضع موجود حوضه آبریز 
خواند و بیان داشــت: بر همین اساس مطالعات 
جامعــی در ارتباط با منابع و مصارف که اســاس 
اطلاعات ورودی بر هر مدلی بــرای برنامه ریزی 
منابع آب اســت، تدقیق شــد. ایــن اطلاعات بر 
اساس شــیوه های گردآوری میدانی، صحرایی و 
نرم افزاری مانند استفاده از نقشه های ماهواره ای 
تهیه نقشه GIS و تحلیل نسبت به تغییر و توسعه 
کاربری و بارگذاری بخش کشــاورزی در حوضه 

آبریز بود.
وی با تأکید بر اینکه موضــوع منابع و مصارف در 
هر حوضه ای شرط مطالعات جامع در هر حوضه 
است، ادامه داد: بر اســاس تدقیق اطلاعات منابع 
و مصارف و متناسب با شــرایط اقلیم، آب و خاک، 
زمین شناسی، فرونشست و بارگذاری های اتفاق 
افتاده، مدل های توســعه یافته در سطح حوضه 
پیش بینی شــد که علاوه بر مدل هــای قبلی، از 

مدل های استاندارد دیگری نیز استفاده شد.
الماسوندی خاطرنشان کرد: علاوه بر این نیاز بود 

تا مدل بارش رواناب و مدل پیشــرفته ترکیبی از 
مدل هــای ســطحی و زیرزمینی نیز اســتفاده 
شــود و مدل و نرم افزاری که طراحی شــد، مدل 
فرونشســت بود که با میزان برداشت ها و نفوذ آب 
و دوره هایی که نرخ فرونشست را تعیین می کند، 

متناسب بود.
وی اضافه کرد: بعد از این مدل ها، نیاز به تبیین و 
تعیین سناریوهای مدیریتی بود تا مشخص شود 
چه نوع مدیریتی در دوره زمانی کوتاه، میان مدت 
و بلندمدت بایــد بر حوضه انطبــاق پیدا کند که 

بحث مدیریت یکپارچه حوضه آبریز مطرح شد.
سرپرســت حوضه آبریز زاینده رود اظهار داشت: 
ویژگی هــای عمومــی حوضه به لحاظ شــرایط 
فرهنگی، گردشــگری و جمعیتی خاص اســت؛ 
چرا که حدود پنــج میلیون نفــر در این حوضه 
آبریز ساکن هســتند که شامل بخشی از اهالی دو 
اســتان چهارمحال و بختیاری و اصفهان می شود 
و همچنین این حوضــه، تأمین کننده نیاز آبی دو 
بخش دیگر مانند استان یزد و برخی شهرستان ها 

مانند کاشان است.
الماســوندی با بیان اینکه منابع آبی ســطحی و 
زیرزمینی حوضه زاینده رود، حــدود ۳۰۰ هزار 
هکتار از اراضی کشــاورزی را نیز تأمین می کند، 
گفــت: توســعه ارضــی و تغییر الگوی کشــت 
کشــاورزی )کشــت غلات، ذرت دانه ای، ذرت 

علوفه ای و یونجه در قســمت های غرب حوضه( 
موجب توســعه دامداری های صنعتی شد و این 
تغییرات به عنوان بارگــذاری جدید حوضه آبریز 
شرایط کمبود آب را تشدید کرد و استان اصفهان 
در تولید شــیر و مواد لبنی نیز در رتبه نخســت 

کشور قرار گرفت!
وی افزود: از طرف دیگــر حدود ۲۳۰ میلیون متر 
مکعب صنایع بزرگ آب بر ماننــد فولاد مبارکه، 
ذوب آهــن، نیروگاه برق، پالایشــگاه ســیمان 
سپاهان، پلی اکریل و سایر صنایع جز نیز توسعه 
یافتند. این مجموع بارگذاری سبب ناترازی منابع 
و مصارف در حوضه آبریز زاینده رود و پدید آمدن 
مشکلات زیست محیطی شد. به طوری که زیست 
آبی رودخانه زاینــده رود از حالت دائمی به فصلی 
تبدیل شــد و تالاب گاوخونی نیز تحت تأثیر قرار 
گرفت.سرپرســت حوضه آبریز زاینده رود اضافه 
کرد: به عنوان یکی از گام هــای اولیه، باید الگوی 
کشت منطقه احصا می شــد. این مطالعات نشان 
داد که یونجه در منطقه ســومین کشــت، ذرت 
علوفه ای پنجمین کشــت و نزدیــک به ۳۰ هزار 
هکتار از باغات منطقه بالادســت حوضه توسعه 
پیدا کرد و اینها الگوهای پرمصرفی هســتند که 

غالب کشاورزی منطقه را شامل می شود.
نرخ فرونشست در ایران ۱۰ برابر میانگین جهانی

الماســوندی توضیح داد: ماحصل برداشت های 

بی رویه از منابع آب ســطحی و زیرزمینی منجر 
به تنــش در حوضه آبریــز به خصــوص از نظر 
فرونشســت شــد؛ به طوری کــه در بخش هایی 
از اصفهان نرخ فرونشســت از ۱۰ ســانتی متر به 
۲۰ ســانتی متر رســید. این در حالیست که نرخ 
فرونشســت در جهان ۲ ســانتی متر است؛ یعنی 
میزان فرونشســت در ایران ۱۰ برابــر میانگین 

جهانی است.
وی گفت: بر همین اســاس مطالعــات کاملی در 
زمینه فرونشســت در حوضه زاینده رود انجام و 
راهکارهای کاهش آن بررســی شد؛ چرا که برای 
بازگشت این شــرایط به وضعیت پایدار، باید آب 

زیرزمینی را مدیریت کرد. ایــن اتفاق اکنون در 
حوضه آبریــز زاینده رود محقق شــده و طی یک 
ســال گذشــته چاه های آب موجود کنترل پذیر 
شده و از آنها به اندازه پروانه مندرج، آب برداشت 
می شود.الماســوندی اضافه کــرد: مجموع این 
اقدامات و موارد دیگر موجب بهبود شــرایط نفوذ 
آب شد؛ ولی کســری منابع آب زیرزمینی در این 
حوضه بیش از اینها اســت. به طــوری که در این 
حوضه، با ۹ میلیارد مترمکعب کسری مخزن آب 
زیرزمینی روبرو هســتیم و نمی شود توقع داشت 
این اقدامات، به ســرعت بتواند نرخ فرونشست را 

کاهش دهد.

نگاهی به پارادوکس عجیب در تاثیر نرخ ارز بر زندگی مردم

خ واقعی دلار در ایران چقدر است؟ نر
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 نخست امسال

لزوم مجازات صهیونیسم برای احیای حقوق بین الملل
ایران، شمشیر عدالت در برابر جنایات اسرائیل

 تغییر ذائقه مردم از خانه های ویلایی
 به خانه های قوطی کبریتی

ایران، پیشتاز افزایش تولید نفت در اوپک
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وابط   جنگ غزه و ارزش استراتژیک ر
ایران ـ عربستان سعودی

کیهان برزگر  به لحــاظ تاثیر بر حوزه سیاســتگذاری، تقویــت روابط ایران و 
عربستان سعودی بطور همزمان منجر به افزایش ارزش استراتژیک این دو بازیگر 
مهم منطقه ای در نزد قدرت های بزرگ می شــود و آنها به پذیرش »دیپلماسی 

منطقه ای« برای حل و فصل منازعات منطقه ای وادار می کند.
از ســرگیری روابط ایران-عربستان سعودی در اســفند ۱۴۰۱ با هدف مدیریت 
مسائل منطقه غرب آسیا از طریق دیپلماســی و گفتگو صورت گرفت. هر چند دو 
کشــور همچنان به نگاهی احتیاط آمیز به چگونگی گسترش روابط در چارچوب 
رقابت و همکاری درمنطقه می نگرند، اما جنگ غــزه فرصت خوبی برای افزایش 
ارزش اســتراتژیک دو کشــور در معادلات جهانی از طریق پیشبرد »دیپلماسی 

منطقه ای« است. 
اهمیت موضوع وقتی بیشتر می شــود که دیپلماسی قدرت های بزرگ برای حل 
بحران های منطقه ای به دلیل تضادهای فزاینــده آنها برای حفظ جایگاه خود در 
توازن قوای جهانی با نارســایی های جدی روبرو شده است.برخلاف پیش بینی های 
اولیه تحلیل گــران، عملیات طوفــان الاقصی منجر به گســترش یک جنگ 
منطقه ای حداقل تاکنون نشده است. جالب اینکه روابط کشورهای عربی به ویژه 

با عربستان سعودی با ایران حتی نزدیک تر هم شده است. 

یادداشت

لوازم خانگی گران نشد

صفحه 3

یک کارشــناس انرژی گفت:هر گونه ســرمایه 
گذاری خارجی در کشــور حائز اهمیت اســت، 
قرارداد ۲۵ ســاله ایران و چیــن می تواند منجر 
به رشــد اقتصادی شود، مشــروط بر آنکه واقعاً 

سرمایه گذاری صورت بگیرد.
 براســاس اعلام وزیــر اقتصاد چیــن رکورددار 
ورود ســرمایه به اقتصاد ایران در ســال گذشته 
بوده اســت در این میان صنعت نفت نیز توانسته 
است بیشتریم جذب سرمایه خارجی را در سال 
گذشته داشته ابشد و در میان بخش های مختلف 
اقتصادی رتبه نخست را کســب کند. در همین 
رابطه محمد صادق مهرجو کارشــناس انرژی با 
اشاره به اینکه هر گونه ســرمایه گذاری خارجی 
در کشــور حائز اهمیت اســت، گفــت: قرارداد 
۲۵ ســاله ایران و چین می تواند منجر به رشــد 
اقتصادی کشور شــود، مشــروط بر آنکه واقعاً 

سرمایه گذاری صورت بگیرد.
وی ادامــه داد: البته چینی هــا از دیر بــاز با ما 
همکاری می کردند اما اینکــه چینی ها بنا به چه 
دلایلی از توسعه میدان یادآوران انصراف داده اند 

محل سوال اســت، زیرا قرارداد و همکاری های 
متعددی با این کشور وجود داشت.

به گفته این کارشناس انرژی شرکت های متعدد 
چینی که به شــرکت های بین المللــی تبدیل 

شدند با ما همکاری کرده اند.
مهرجو اضافه کرد: در دولت قبل زمانی که برای 
توافق برجام اقدام کردیــم مهربانانه با چینی ها 
برخــورد نکردیم و نــگاه راهبــردی و طولانی 
مدت نداشــتیم ما همواره دچار افراط و تفریط 
می شــویم، عده ای می گویند تنها باید با غرب و 
شــرکت های وابســته به بلوک غرب کار کنیم و 
توسعه صنعت نفت را داشته باشــیم و برخی به 
صورت افراطــی می گویند تنها با کشــورهای 

روسی و چینی باید کار کرد.
این کارشــناس انرژی خاطر نشــان کرد: کشور 
ما باید با ســایر کشــورها کار کند و مهم نباشد 
که کشورهای غربی و یا شــرقی هستند، اما اگر 
کشــورهای چینی وارد ســرمایه گذاری برای 
طرح های توســعه ای شــوند که می تواند تحول 
خوبی اتفاق بیفتد زیرا ما برای توســعه میادین 

به ســرمایه های کلان نیاز داریم به طوری که در 
ســال ۱۴۰۰ برای میادین گازی ۷۰ میلیارد و 
۹۰ میلیارد تومان برای توسعه صنعت نفت نیاز 

داریم که تنها با منابع داخلی امکان پذیر نیست
مهرجو با اشــاره به اینکــه باید از تجربه ســایر 
کشــورها برای توســعه میادین بهره برد، خاطر 
نشان کرد: برای توسعه برخی از میادین به تجربه 
سایر کشــورها که میدان های مشابهی داشتند، 
نیاز داریم به عنــوان مثال فرزاد a کــه نمونه و 
مشابه آن تنها چند میدان در دنیا وجود دارد و به 
لحاظ رفتار سیال مخزن که مخزن گازی است و 
دارای گوگرد عنصری است که برای تولید باید از 
تجربیات چینی ها در میدان مشــابهی که دارند 

بهره برد.
باید در نظر داشــت که ما در کنــار خود رقیبی 
به نام عــراق داریم که در برنامه خــود تولید ۵و 
نیم میلیون بشــکه نفت خام در روز را داشت که 
اکنون شرکت های چینی مشــارکت فعالانه در 
این کشــور دارند به همین دلیل ما باید به دنبال 

جذب سرمایه و تکنولوژی باشیم.

سرمایه

افت و خیز سرمایه گذاری چینی ها در اقتصاد ایران

صفحه 3 از 28.500 هزار تومان تا 125 هزار تومان

بهبود اجرای طرح کالابرگ با رفع ایرادها

پیش بینی تداوم پرداخت 
یارانه ها تا ۱۰ سال آینده



در نشست شورای وحدت برای تحول
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ایران، شمشیر عدالت در برابر جنایات اسرائیل
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وابط   جنگ غزه و ارزش استراتژیک ر
ایران ـ عربستان سعودی

کیهان برزگر  به لحاظ تاثیر بر حوزه سیاستگذاری، تقویت روابط ایران 
و عربستان سعودی بطور همزمان منجر به افزایش ارزش استراتژیک این 
دو بازیگر مهم منطقه ای در نزد قدرت های بزرگ می شود و آنها به پذیرش 
»دیپلماســی منطقه ای« برای حل و فصل منازعات منطقه ای وادار می 
کند.از سرگیری روابط ایران-عربستان سعودی در اسفند ۱۴۰۱ با هدف 
مدیریت مســائل منطقه غرب آســیا از طریق دیپلماسی و گفتگو صورت 
گرفت. هر چند دو کشــور همچنان به نگاهی احتیــاط آمیز به چگونگی 
گســترش روابط در چارچوب رقابت و همکاری درمنطقــه می نگرند، اما 
جنگ غزه فرصت خوبی برای افزایش ارزش اســتراتژیک دو کشــور در 
معادلات جهانی از طریق پیشــبرد »دیپلماسی منطقه ای« است. اهمیت 
موضوع وقتی بیشتر می شود که دیپلماســی قدرت های بزرگ برای حل 
بحران های منطقه ای به دلیل تضادهای فزاینــده آنها برای حفظ جایگاه 

خود در توازن قوای جهانی با نارسایی های جدی روبرو شده است.
برخلاف پیــش بینی های اولیــه تحلیل گران، عملیــات طوفان الاقصی 
منجر به گسترش یک جنگ منطقه ای حداقل تاکنون نشده است. جالب 
اینکه روابط کشــورهای عربی به ویژه با عربستان ســعودی با ایران حتی 
نزدیک تر هم شده است. علت اصلی هم به اتخاذ سیاست های هوشمندانه 
تهران و ریاض در مواجهــه با جنگ غزه و تاکید آنها بــر آتش بس فوری و 
سپس توســل به راه حل های منطقه ای برای دستیابی به یک صلح پایدار 
و عادلانه بین دو طرف درگیر مربوط می شــود. ایران این جنگ را محدود 
به جغرافیای غزه و مرتبط با خشم تاریخی فلسطینی ها از اعمال گسترش 
خواهانه رژیم اسرائیل تعریف کرد و بطور مســتقیم وارد این کارزار نشد. 
ایران همزمــان از نیروهای طرفدار خود در »محور مقاومت« خواســت تا 
شــرایط را به گونه ای رغم زنند تــا اقدامات رژیم نتانیاهــو خود منجر به 
تضعیف وجودی اسرائیل گردد. عربستان سعودی هم با عدم تقلیل جنگ 
و تبعات آن به دخالت عنصــر ایرانی و نیروهای طرفــدارش در منطقه و 
همچنین اتصال ریشــه جنگ به تندروی اســرائیل در نادیــده گرفتن 
گسترده حقوق فلسطینی ها و نفی آشــکار »راه حل دو دولت«، اقدامات 
بی تناســب نظامی رژیم نتانیاهو در غزه را محکوم کرد. ریاض همچنین با 
متوقف کردن روند »عادی ســازی« روابط با اسرائیل، مشروعیت سیاسی 
اســرائیل در جهان عرب و جهان اســلام را به چالش کشید. ریاض قدرت 
چانه زنی خود با غرب را در موضوع فلســطین و سایر مسائل منطقه ای در 

پرتو عملیات ۷ اکتبر حماس بالا برده است.
یکی از مهمترین دلایل نزدیکی ایران و عربســتان در جنگ غزه، حمایت 
همه جانبه آمریکا از رژیم اســرائیل در این جنگ بــه بهای تضعیف روابط 
استراتژیک خود با متحدان عربی اش در منطقه است. پیش از این آمریکا با 
خروج ناگهانی از افغانستان این پیام را بطور ضمنی به کشورهای محافظه 
کار عربی منطقه رساند که تضمین کننده امنیتی قابل اعتمادی برای آنها 
نیست. فراز و نشــیب های سیاســت داخلی آمریکا در چند سال گذشته و 
تمایل این کشور به حضور کم رنگ نظامی در منطقه هم نوعی سردرگمی 
در میان رژیم های محافظه کار عربی نسبت به اهداف و اصول واقعی آمریکا 
در منطقه بوجــود آورد. برخلاف جنگ اوکراین، جنگ غــزه تاثیرات بین 
المللی بیشتری داشــت، چون روایت مظلومیت فلســطینی ها را جهانی 
کرد. در این میان، حمایت گســترده مالی و تســلیحاتی آمریکا از اسرائیل 
)که چندین برابر حمایت از اوکراین اســت( یک معمای جدید سیاســی-
امنیتی برای عربستان سعودی بوجود آورد و این حقیقت را آشکار کرد که 
واشنگتن در هر شرایطی خواهان برتری اســرائیل در توازن قوای منطقه 
ای است. چنین وضعیتی اســرائیل را در هرگونه قرارداد صلح با فلسطینی 
ها و بطور کلی روابط با اعراب منطقه در موقعیت برتر قرار می دهد. چالش 
جدید سعودی ها این است که چگونه جایگاه خود در منطقه را هم به عنوان 
یک متحد اســتراتژیک آمریکا و هم به عنوان رهبرجهــان عرب و جهان 

اسلام در موضوعات منطقه ای همچون صلح فلسطین به تعادل برسانند.
برای ســال ها، موضوع »تهدید ایران« بنیاد سیاســت خارجی عربستان 
ســعودی و متحدان عربی اش در منطقه را شــکل مــی داد. پویایی های 
تحولات ژئوپلتیک منطقه ای به ویژه شکســت ســعودی در جنگ یمن، 
نیازمندی به ثبات و امنیت منطقــه ای برای تحقق برنامــه بلندپروازانه 
توســعه ای و اکنون حمایت همه جانبه آمریکا از اســرائیل در جنگ غزه، 
منجر به تغییر الگوی سیاست خارجی عربستان نسبت به ایران از رویکرد 
»بازدارندگی« بــه رویکرد »همکاری و گفتگو« شــده اســت. اینکه دو 
کشــور بدون واســطه غربی ها به راحتی با هم گفتگو و مذاکره می کنند 
هم خود یک تحول مهم اســتراتژیک به لحاظ تقویت دیپلماسی منطقه 
ای به حساب می آید. چند روز گذشــته، دبیر کل شورای همکاری خلیج 
فارس بعد از گذشت ۴۳ سال از تاسیس این اتحادیه، »چشم انداز یکپارچه 
امنیت منطقه ای« این شورا را در قالب کاربرد دیپلماسی، مذاکره و گفتگو 
برای حل اختلافات، و نه از طریق زور و تهدیــد، تعریف کرد. با این تحول، 
این فرضیه که با به قدرت رسیدن احتمالی ترامپ، کشورهای عربی حوزه 
خلیج فارس همانند گذشــته با تیم ترامپ علیه ایران متحد می شوند به 
راحتی قابل قبول نیست. برعکس، همســایگان عربی حوزه خلیج فارس 
به این نتیجه واقع بینانه رســیده انــد که باید با دیپلماســی و گفتگو و در 
چارچوب همکاری منطقه ای مســائل فیمابین با ایران را حل کنند. بر این 
مبنا، حداقل می توان گفت که مقوله ضــرورت بازدارندگی نقش و قدرت 
ایران در نزد ســعودی ها از یک زاویه مثبت به مقوله »مدیریت تنش ها« با 

ایران از طریق دیپلماسی و مذاکره مستقیم تغییر یافته است.
در شرایطی که دیپلماســی قدرت های بزرگ به دلیل منازعات سیاسی، 
نظامی و اقتصادی جاری و رقابت شــدید آنها برای حفــظ جایگاه خود در 
سیاست جهانی در حوزه هایی همچون حل بحران های منطقه ای کارآیی 
لازم را ندارد، تقویت دیپلماســی منطقه ای به موازات دیپلماسی جهانی و 
یا حتی ترکیبی از هر دو می تواند چشم انداز بهتری برای دستیابی به صلح 
و ثبات منطقه ای ارائه دهد. در این میان، ایران و عربستان سعودی تنها دو 
بازیگر قدرتمند منطقه ای هستند که می توانند در شرایط حاضر سیاست 
های قدرت های بزرگ در منطقه را به اشــکال مختلف به نفع صلح و ثبات 
منطقه ای تحت تاثیر قرار دهند. آنها کشــورهای تاثیرگذاری هستند که 
همزمان با روسیه چین از یکســو و آمریکا و اروپا از سوی دیگر روابط توام با 
همکاری و رقابت دارند. آنها بنا به جبر متحول ژئوپلتیک منطقه، آگاهی از 
الگوی منفعت محورانه قدرت های بزرگ در منطقه، و شاید مهمتر آگاهی 
از محدویت های استراتژیک خود در تضعیف یکدیگر، موفق شدند که بنیاد 
سیاســت منطقه ای خود را از معادله »بازدارندگی« به معادله »همکاری« 
در حوزه همسایگی هدایت کنند. بر این مبنا، جنگ غزه فرصت خوبی است 
تا ایران و عربستان سعودی ابتکار دیپلماسی منطقه ای را با ارائه طرح های 
صلح و امنیت منطقه ای متناســب با واقعیت های سیاسی و تاریخی محلی 

در مورد فلسطین، دریای سرخ، خلیج فارس، و غیره بر عهده بگیرند.
به لحــاظ تاثیر بر حوزه سیاســتگذاری، تقویت روابط ایران و عربســتان 
سعودی بطور همزمان منجر به افزایش ارزش اســتراتژیک این دو بازیگر 
مهم منطقــه ای در نزد قــدرت های بزرگ می شــود و آنهــا به پذیرش 
»دیپلماســی منطقه ای« برای حل و فصل منازعات منطقه ای وادار می 
کند. قدرت های منطقه ای بنا به جبــر و ماهیت خود از حضور قدرت های 
خارجی در منطقه نفوذ اشان بیزارند، چون بازیگران قدرتمند خارجی در 
هر شــرایطی و برای تامین منافع خود، روندهای دلخواه سیاسی-امنیتی 
و اقتصادی خود را به منطقه تحمیل می کنند و شــاید مهمتر اینکه مانع 
ایفای نقش بازیگران منطقه ای در محیط ژئوپلتیک خود می شــوند. در 
این چارچوب، تقویت روابط دو جانبه و همکاری منطقه ای تهران و ریاض 
می تواند مشــروعیت حضور دائمی پایگاههای نظامی آمریکا در منطقه را 
به چالش بکشد. در این وضعیت، آمریکا می تواند از طریق عربستان منافع 
خود در منطقه را دنبال کنند. بی شــک، نزدیکی روابط ریاض با تهران بر 
ارزش استراتژیک نقش منطقه ای سعودی ها در نزد واشنگتن می افزاید. 
نهایتا، تقویت روابط ایران و عربســتان ســعودی می تواند جایگاه و نقش 
استراتژیک دو کشور و حتی جهان عرب و جهان اســلام در برابر اسرائیل 
در موضوعاتی همچون پیشــبرد مذاکرات صلح فلسطین برای دستیابی 
به یک راه حل پایدار و معقول، طرح خاورمیانه عاری از تســلیحات کشتار 
جمعی، و بطور کلی شــکل گیری یک نظم جدید سیاسی-امنیتی منطقه 

ای به تعادل برساند.

یادداشت

عضو کمیســیون برنامــه و بودجه مجلس شــورای 
اســلامی از تدوین طرحی در مجلس برای اصلاح نظام 

ارزی کشور خبر داد.
»محســن زنگنه« نماینده مردم تربــت حیدریه در 
مجلس شورای اســلامی، درباره اولویت های مجلس 
دوازدهم، اظهار کرد: اولویت اصلی مجلس آینده باید 
نظارت بر اجرای قانون برنامه هفتم توســعه باشــد، 
چرا که تقریباً یک سال بررسی این لایحه در مجلس 
زمان برد و بخش های مختلف دولــت هم درگیر آن 

بودند.
وی با بیان اینکه اولویــت مجلس دوازدهم باید نظارت 

بر اجرای دقیق این قانون باشــد، ادامه داد: 
از ســوی دیگر، در قانون برنامه هفتم توسعه 
موارد مهمی آمده و در بخش های مختلف ما 
بعضاً نیازمند قانون گذاری هســتیم. بر این 
اســاس، دولت و مجلس باید در موضوعات 
منــدرج در قانــون برنامه هفتم توســعه، با 
اولویت مســائل اقتصادی طرح و لایحه ارائه 

داده و آن ها را پیگیری کنند.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: یکی دیگر از اولویت های مجلس دوازدهم 
باید »اصلاح نظام ارزی« کشــور باشد. بنده طرحی را 

تحت عنوان »طرح مقاوم ســازی نظام ارزی 
کشــور« تدوین کردم که امیدوارم در سال 
۱۴۰۳ در صحن مجلس اعــلام وصول و در 
مجلس یازدهم بررسی و تعیین تکلیف شود.

زنگنه درباره ایــن طرح، توضیــح داد: این 
طرح به دنبال اصلاح نظام ارزی کشور است 
و راهکارهایی را در نظــر گرفته تا نظام ارزی 
کشور از این آشفتگی و تصمیمات بخشی خارج شود. 
این طرح بســیار مفصل است؛ یکی از مســائل مهم و 
اصلی این طرح آن است که در آن نیامده »یارانه ارزی« 
حذف شــود، بلکه آن را به یارانه ریالی تبدیل می کند و 

ارز را در کشــور روی یک قیمت می گذارد. البته در این 
طرح برای ارزهای خانگی، ارزهــای در اختیار مردم و 
ارز صادراتی و مشــوق های صادراتی بندهایی در نظر 

گرفته شده است.
منتخب مجلــس دوازدهم اظهار کــرد: اگر این طرح 
در مجلس بررســی و تعییــن تکلیف شــود، قطعاً در 
نظام ارزی کشــور ثبات ایجاد خواهد شد. اگر فرصت 
بررسی این طرح در مجلس فعلی نباشد، قطعاً پیگیری 
می کنم تا این موضوع در مجلــس دوازدهم در اولویت 
بررســی قرار گیرد و وضعیت نظام ارزی کشور اصلاح 

شود.

 دبیرکل حزب موتلفه اســلامی با بیــان اینکه مجلس 
دوازدهم با مســاله تحول و تکامل همراه رو به رو است، 
گفت: نمایندگان باید در مجلس دوازدهم تحول ایجاد 
کنند. اسدالله بادامچیان دبیرکل حزب موتلفه اسلامی 

در حاشــیه نشســت وحدت برای تحول کــه با حضور 
فعالان سیاسی و تعدادی از منتخبان مجلس دوازدهم 
در مجتمع آدینه برگزار شد در جمع خبرنگاران با بیان 
اینکه مجلس دوازدهم مامور به یک مســاله مهم است 

که آن تحول و تکامل اســت، گفت: نمایندگان باید در 
مجلس دوازدهم تحول ایجاد کننــد.وی با بیان اینکه 
تحول با ترمیم، اصلاح و قــدری جابجا کردن، متفاوت 
است، تاکید کرد: تحول یعنی از این حالت به حالت دیگر 

درآمدن.ما در گام نخست، زیرسازی های انقلاب مان را 
انجام دادیم. امروز ایران در منطقه حرف اول را می زند و 
آمریکا در مساله تهاجم به ایران عنوان می کند که ایران 

قدرتمند است و ما با این کشور وارد جنگ نمی شویم.

مجلس

حزب

خریدار   نایــب رئیس مجلس شــورای 
اســلامی با بیان اینکه بــه وضعیت موجود 
هیأت رئیســه به جدیت انتقاد دارم و ما نیاز 
به تحول داریــم، گفت: مجلــس نماینده 
محور نیست و اکنون تمام قدرت در ریاست 

متمرکز است.
نشست شورای وحدت برای تحول اکنون با 
حضور اعضای این شورا و برخی نمایندگان 
راه یافتــه بــه دوازدهمیــن دوره مجلس 
شورای اســلامی از فهرست شورای وحدت 
در مجتمع فرهنگی آدینــه تهران در حال 

برگزاری است.
حجت الاســلام مجتبی ذوالنــوری نایب 
رییــس مجلس شــورای اســلامی در این 
نشســت با بیان اینکه امروز در کشــور ما 
مســائل حوزه فرهنگ، اقتصاد و سیاســت 
به هم پیوسته اســت، اظهار داشت: از نظر 
داخلــی وضع آشــفته ای نداریــم. میزان 
مشارکت مردم در انتخابات مجلس شورای 
اســلامی با وجود همه تلاش های دشمن و 

ناکارآمدی برخی مسئولان خوب بود.
وی ادامــه داد: وقتی تعــداد آرای باطله و 
سفید زیاد می شــود باید پیام رای مردم را 
گرفت. مردم با این کار می گویند اصل نظام 

را قبول داریم اما برخی کارگزاران را نه.
عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس شورای 
اســلامی تاکید کــرد: باید برای ســرمایه 
اجتماعی اهمیت قائل شــویم و پیام رفتار 

آنها را دریابیم.
ذوالنوری با اشــاره به اینکه مجلس یازدهم 
کارهــای خوبی داشــته و قوانیــن خوبی 

تصویب کــرده که مرتبط بــا زندگی مردم 
است، افزود: با این حال مردم نتیجه فعالیت 
های دولت و مجلس را به نحو محسوس در 

زندگی خود حس نمی کنند.
وی اضافه کرد: در مجلس دهــم و یازدهم 
تنها ۲۵ نفر جزو افــرادی بودند که تخصص 
اقتصــادی داشــتند، من چندیــن مرتبه 
پیشــنهاد دادم این افراد در جلسات صحن 
حضور نیابند و وقتشــان را برای کمیسیون 
بگذارنــد و از اســاتید اقتصاد دانشــگاه ها 
استفاده کنیم تا برای برون رفت از وضعیت 

موجود چاره ای بیندیشیم.
عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس تصریح 
کرد: در حوزه بیرونی در گذشته می گفتند 
شاه ژاندارم آمریکا در منطقه است، و این به 
معنی آن است که درواقع شاه حافظ منافع 
آمریکا در منطقه بود. امــا امروز اگر انقلاب 
ما هیچ دستاوردی نداشته باشد، هیچ کس 
نمی تواند این انگ را به جمهوری اســلامی 
بزند که از یک قدرت خط می گیرد و تامین 
کننده منافع دیگران اســت. بلکه برعکس، 
ایده خاورمیانه بزرگ که دو محور داشــت، 
یکی حــذف جمهوری اســلامی و دیگری 
محوریــت اســراییل در خاورمیانه، محقق 
نشــد و اتفاقا در جمهوری اسلامی است که 
تاثیرگذار است و در عراق ، یمن، فلسطین، 
افغانستان، سوریه و لبنان اهداف آنها کاملا 

شکست خورد.
ذوالنوری با اشــاره به معامله قــرن، اظهار 
کرد: اگر ماجــرای غزه اتفاق نمــی افتاد و 
منافع کشــورهای عربی با اســراییل گره 

می خورد، برای همیشــه آرمان فلسطین 
نابود می شــد. بنابراین بــرای اینکه آرمان 
فلســطین حفظ شــود لازم بود این هزینه 

داده شود.
وی اضافه کــرد: تا پیش از وقایــع اخیر اگر 
در کشــورهای غربی در مــورد معامله قرن 
نظرســنجی می شــد ۷۰ تا ۸۰ درصد رای 
مثبت می دادند، اما امروز کشورهای غربی 
جرات ندارنــد علنا از رژیم صهیونیســتی 

حمایت کنند.
نایب رئیس مجلس شــورای اســلامی در 
پاســخ به مطالبی که این روزهــا در جامعه 
مطرح اســت که چرا از رژیم صهیونیستی 
انتقــام نمی گیریــم و نیروهای مســلح را 
متهم می کنند که کوتاهی می کند، تاکید 
کرد: رژیم صهیونیستی یک راه نجات دارد 
و آن درگیری مستقیم با جمهوری اسلامی 
است که بتواند در دنیا اجماع را به نفع خود 

بازگرداند.
ذوالنوری تصریــح کرد: آنگونــه که رهبر 
انقلاب فرمودند حمــاس هنوز ۲۰ درصد از 
توان خود را هم به میدان نیاورده، با اینحال 
جمهوری اســلامی حق انتقــام را محفوظ 
می داند، و زمان، مــکان و هدف عملیات را 

خودش انتخاب می کند.
این نماینده مجلــس با بیــان اینکه رژیم 
صهیونیســتی در محاســبات خود اشتباه 
کرد، گفت: ما نمی خواهیم شــروع کننده 
باشــیم، اما اگر آنها شــروع کننــد جمله 
امام)ره( در مورد محو رژیم صهیونیســتی 

محقق خواهد شد.

ذوالنوری در ادامه این نشســت در پاسخ به 
نماینده منتخب مجلــس دوازدهم درباره 
دفــاع از برنامه هیات رئیســه گفت: من به 
وضعیت موجــود هیأت رییســه به جدیت 
انتقاد دارم. مجلس اکنــون نماینده محور 
نیســت و اکنون تمام قدرت در ریاســت و 
تمرکز بر معاونت اســت و باید تحول در این 
مســایل اتفاق بیفتد و قدرت به نمایندگان 

باز گردد.
وی در پاســخ به نماینده منتخــب تهران 
دربــاره مطلع نبودن از دســتورات رهبری 
دربــاره رژیم صهیونیســتی و منفعل عمل 
کردن برخــی نماینــدگان گفــت: حوزه 
فرمانده کل قوا با مقام معظم رهبری اســت 
و در راس امــور رهبــر مدبــر و حکیم قرار 

دارند و نیروهای مســلح هم گوش به فرمان 
رهبر انقلاب هستند.  تشخیص وتعیین در 
برخورد با رژیم صهیونیســتی و دشمنان با 
رهبر معظم انقلاب اسلامی است که ایشان 

تمام منافع را در نظر می گیرند.
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس یادآورشد: تردیدی نیست 
که جانمان را برای اجــرای فرمان رهبری 
بدهیم. در برخورد با دشــمنان پای منافع 
ملی اســت نه منافع افکار عمومی و مجلس 
نمی توانــد در این زمینه فشــار بیاورد زیرا 
رهبر معظم انقــلاب و فرمانــده کل قوا با 
تشــخیص و تدبیر در برخورد با دشمنان به 
ویژه رژیم صهیونیستی راهبردهای خود را 

اعمال می کنند.

ح اصلاح نظام ارزی در مجلس تدوین طر

 مجلس دوازدهم نیاز به تحول اساسی دارد

خریدار  رژیم صهیونیســتی با احســاس 
تــرس و خطــر از پاســخ ایران بــه حمله 
تروریســتی به کنسولگری کشــورمان در 
دمشق، دســت به دامان حامیان غربی خود 
بــرای میانجیگری و خویشــتنداری ایران 

شده است.
 با نزدیک شدن به ساعت صفر مجازات رژیم 
صهیونیستی در پاسخ به حمله جنایتکارانه 
به ســاختمان کنسولی ســفارت ایران در 
دمشــق، این رژیم علی رغم لفاظی و تهدید 
کشــورمان، در اوج ترس و استیصال دست 
به دامان حامیان غربی و اروپایی خود برای 
میانجیگــری و انصراف ایــران از مجازات 

قانونی این رژیم شده است.

غرب کمر به نابودی حقوق بین الملل 
بسته است

مجســمه الهه عدالت اصلی ترین نماد علم 
حقوق به شمار می آید، این نماد که در اکثر 
دادگاه ها و اماکن قضایی نقش بسته است ۳ 
رکن اساسی دارد. ترازوی عدالت، چشمان 
بسته الهه عدالت و از همه مهم تر شمشیری 

در دست الهه عدالت.
دانشــمندان و صاحب نظــران علم حقوق 
اساســی ترین ضامن حیات و تداوم قانون را 
ضمانت اجرا و ابــزار تنبیه در صورت تخطی 
یعنی همان شمشــیر الهه عدالت دانســته 
و می دانند. این مســئله در داخل مرزهای 
یک کشور به وســیله دولت)state( صورت 
پذیرفتــه و دولــت در مقام مرجــع اقتدار، 
ضمانت اجرای هر قانــون و همچنین تنبیه 
کننده تخطــی کننده از قانــون و مجرمان 
است.در سطح فراملی و در نظام بین الملل، 
گرچه هیچ مرجع اقتــداری فوق دولت ها و 
بازیگران در ســطح بین الملل وجود نداشته 
و با فضای آنارشــیک )فاقد مرجــع اقتدار 
مرکزی و حالت بی راسی( روبرو هستیم ولی 

دولت ها برای تنظیــم روابط بین خود اقدام 
به انعقاد قراردادها، پیمان ها و توافق نامه ها 
و همچنین تشــکیل نهادهای بین المللی، 
ســازمان های بین المللی و همچنین رژیم 
هــای بین المللی می کننــد. توافق نامه ها، 
پیمان ها بــا پایبندی اعضا بــه حیات خود 
ادامــه داده و با تخطــی هر بازیگــر عضو و 
غیر عضو از هــم فرو میپاشــد. در این میان 
ابزارهــای تنبیهی می تواند تــداوم رعایت 
قوانین را تضمین کند.حمله روز دوشنبه ۱۳ 
فروردین ماه به ساختمان کنسولی سفارت 
ایران در دمشــق در حالی صورت پذیرفت 
که برخلاف نص صریــح مقررات بین المللی 
بویژه کنوانسیون روابط دیپلماتیک ۱۹۶۱ 
ویــن، کنوانســیون راجع به پیشــگیری و 
مجازات جرائم علیه اشخاص مورد حمایت 
بین المللــی از جمله مامــوران دیپلماتیک 

۱۹۷۳ و منشور ملل متحد، این اقدام کاملا 
برخلاف قوانین بین المللی بوده و لزوم اقدام 
تنبیهی بر علیه متجاوز بیــش از همه برای 
تداوم حیات این قوانین احســاس می شد.با 
این وجود در طی بیش از ۱۲ روزی که از این 
حمله می گذرد، نهادهای بین المللی تحت 
سلطه حامیان غربی رژیم صهیونیستی، در 
رویکردی عجیب، نــه تنها این بازیگر جعلی 
و غیر قانونی یعنی اســرائیل را مورد پیگرد و 
بازخواست قرار نداده اند، بلکه حتی از صدور 
بیانیه ای در محکومیــت این اقدام نیز دریغ 
ورزیده اند. تا جاییکه می تــوان گفت غرب 
با حمایت از اســرائیل کمر به نابودی حقوق 

بین الملل بسته است.

استاندارد دوگانه
کشورهای اروپایی در حالی در تماس های 

متعدد بــا مقامات کشــورمان ســعی در 
خویشــتن داری ایــران و جلوگیــری از 
مجــازات رژیــم صهیونیســتی توســط 
کشورمان دارند که درست در نقطه مقابل، 
اگر کوچکتریــن حمله نظامی بــه اماکن 
دیپلماتیک آنان در هر نقطــه ای از جهان 
صورت می گرفت، علاوه بر اســتفاده از ابزار 
نهادهای بین المللی همچون سازمان ملل و 
شورای امنیت با شدیدترین وجه ممکن به 

حمله پاسخ می دادند.
در همین راســتا حســین امیرعبداللهیان 
وزیر امور خارجه کشــورمان نیــز در طی 
تماس های تلفنی مقامات اروپایی، این نکته 
را گوشــزد کرد که اگر مثل چنین حمله ای 
در اوکراین به اماکن دیپلماتیک کشورهای 
غربی صورت می پذیرفــت آنان چه رفتاری 

از خود نشان می دادند.

این استاندارد دوگانه و دورویی واضح غرب 
که مورد انتقاد اکثر کشــورهای جهان نیز 
قرار گرفته اســت، نه تنها هیچ دستاوردی 
برای آنان نداشــته که بیش از همه غرب و 
حامیان غربی رژیم جنایتکار صهیونیستی 
را در چشــم جهان منفور کــرده و می کند. 
غربی هایی که هر اتفاقی در جنگ اوکراین 
را با شدت هرچه بیشــتر پیگیری و محکوم 
می کردند، با حمایت خود از جنایات و نسل 
کشــی صهیونیســت ها در غزه و همچنین 
حملات تروریســتی و جنایتکارانه آنان به 
مواضع محــور مقاومت و اماکــن مرتبط با 
کشــورمان دیوانگانی همچون نتانیاهو را 
در بیراهه ظلم خود تشــویق کرده و بیش از 
همه به اعتبار نهادهای بین المللی خدشــه 

وارد کردند.

ایران شمشیر عدالت جهانی
جمهوری اســلامی ایــران در طی روزهای 
گذشته بارها کشــورهای جهان و بالاخص 
حامیــان غربی رژیــم صهیونیســتی را به 
واکنش قانونــی و تنبیه ایــن رژیم بر طبق 
قواعد حقوق بین الملل فراخوانده و دعوت 
کرده اســت ولی همانطور کــه پیش تر نیز 
اشاره شــد این کشــورها نه تنها هیچ اقدام 
موثــری را در قبــال حملــه غیرقانونی و 
جنایتکارانه رژیم صهیونیســتی در دستور 
کار خود قرار ندادند که حتی در لفظ و بیانیه 
نیز به محکومیت این حملــه اقدام نکرده و 
متاســفانه از این رژیــم در برابــر مجازات 
احتمالی ایــران اعلام پشــتیبانی نیز می 

کنند.
در این شــرایط ایــران به عنوان شمشــیر 
عدالت، با مجازات این رژیــم، تداوم حیات 
قوانین بین المللــی را تضمین کرده و رژیم 
متجــاوز و مجــرم صهیونیســتی را تنبیه 

خواهد کرد.



بهبود اجرای طرح کالابرگ با رفع ایرادها
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رکوردزنی اونس جهانی علت اصلی افزایش 
قیمت طلا و سکه در ایران

کارشناس ارشد بازار طلا و ســکه گفت: دلیل اصلی گرانی قیمت طلا و 
سکه، افزایش قیمت اونس جهانی است.

 محمد کشــتی آرای، رئیس ســابق اتحادیه طلا و جواهر، با اشــاره به 
افزایش ۴۰ درصدی قیمت انس جهانی طلا در ۶-۷ ماه گذشته اظهار 
کرد: تنش های خارجی و افزایش قیمت انــس جهانی طلا در چند ماه 
اخیر و همچنین افزایش قیمت نفــت در بازارهای جهانی، دلیل اصلی 
گرانی طلا و سکه در بازار داخل است. در یک ماه گذشته قیمت جهانی 

طلا با رشد ۱۲درصدی مواجه شد.
این کارشــناس ارشــد بازار طــلا در ادامه به سیاســت های بانک 
مرکزی در این بازار اشــاره کرد و گفت: به نظر بنده در افزایش اخیر 
قیمت ها نــه تنها بانک مرکــزی مقصر نبوده بلکــه اقداماتی مانند 
حراج ســکه و شــمش طلا توانســت قیمت ها را کنترل کند و اگر 
این اقدامات انجام نمی شد، امروز قیمت های بسیار بالاتری را در بازار 

شاهد بودیم.
وی افزود: اگر بانک مرکــزی بتواند کنترل و مدیریت خــود را در بازار 
ادامه دهد، قطعا می توان شاهد کاهش نوسانات قیمتی بود. همچنین 
سیاست هایی مانند حراج ســکه و شــمش طلا در مرکز مبادله ایران 

اقدامات مثبتی است که باید تداوم داشته باشد.
کشتی آرای در پایان گفت: امروز در دنیا شاهد صف آرایی های نظامی 
هســتیم؛ قطعا  کاهش تنش ها می تواند منجر به کاهــش قیمت ها و 

بازگشت آرامش به بازارها شود.

در مرکز مبادله ارز و طلا انجام شد
وز  تامین ۱.۸ میلیارد دلار ارز در ۲۵ ر

 نخست امسال
 مدیرعامل مرکز مبادله ارز و طلا از تامیــن نزدیک به ۱.۸ میلیارد دلار 

ارز برای مصارف مختلف در ۲۵ روز نخست امسال خبر داد.
 علی سعیدی گفت: از ابتدای امسال تا ۲۵ فروردین یک میلیارد و ۷۸۸ 
میلیون دلار ارز برای مصارف چهارگانه )کالاهای اساسی - واردات مواد 
اولیه و ماشین آلات - ارز اشــخاص – ارزهای خدماتی( در مرکز مبادله 
ارز و طلا تامین شده است. البته نوع ارزها متنوع بوده اما معادل دلاری 

آن حدود ۱.۸ میلیارد دلار می شود.

وی اضافه کرد:  در این مدت ۳۹۳ میلیون دلار ارز برای واردات کالاهای 
اساسی شامل گندم، ذرت، دانه های روغنی و دارو تامین شده که با نرخ 

حدود ۲۸۵۰۰ تومان بوده است.
مدیرعامل مرکز مبادله ارز و طلا افزود: در ۲۵ روز نخســت امسال برای 
نیازهای بازرگانی و واردات مواد اولیه، ابزارآلات و ماشــین آلات ۹۲۰ 

میلیون دلار ارز با نرخ نیمایی تخصیص داده شد.
به گفته وی، ۳۹۶ میلیون دلار ارز اشــخاص )واردات از محل صادرات( 
و ۷۶ میلیون دلار هم ارزهای خدماتی )ســرفصل های ۶۳گانه همانند 
ارز دانشجویی و مسافری( در ۲۵ روز نخست امسال در مرکز مبادله ارز 

تامین شد.
ســعیدی درباره حراج سکه و شــمش طلا هم گفت: طی سال گذشته 
۱۶ جلســه حراج شــمش طلا در مرکز مبادله ارز و طلا انجام شده که 
از این طریق ۲۰۸۵ کیلوگرم عرضه شــده اســت. همچنین در جریان 
حراج های ســکه طلا درمجموع ۱۱۰ هزار قطعه سکه شامل ۸۰ هزار 
ربع سکه، ۱۶ هزار نیم ســکه و ۱۴ هزار قطعه تمام ســکه به مشتریان 

تحویل داده شده است.

تولیدکننده هنوز کالای جدیدی عرضه نکرده است
لوازم خانگی گران نشد

رییس اتحادیه فروشــندگان لوازم خانگی تهران گفت: هم اکنون ۹۹ 
درصد کالاها در بازار با قیمت پارسال عرضه می شود و تولیدکننده هنوز 

کالای جدیدی عرضه نکرده است.
اکبر پازوکی رئیس اتحادیه فروشــندگان لوازم خانگی تهران در مورد 
وضعیت بازار لوازم خانگی اظهار کرد: بــا توجه به تعطیلی کارخانجات 
در شــب عید به دلیل انبارگردانی، تعیین نرخ های جدید و… معمولاً 
شــرکت ها تا اواخر فروردین ماه عرضه ندارند، به همین خاطر هم بازار 
لوازم خانگی هر سال در فروردین ماه دچار تلاطم می شود که البته این 

تلاطم ثابت نیست.

وی افزود: هم اکنون ۹۹ درصد کالاها در بازار با قیمت پارســال عرضه 
می شود و تولیدکننده هنوز کالای جدیدی عرضه نکرده است؛ در واقع 
تولیدکننده منتظر ثبات نرخ دلار و یا اعلام نرخ های جدید اســت اما به 
هر حال هنوز قیمتی در بازار اعلام نشــده و با قیمت های قبلی در حال 

فروش هستیم. 
به صورت کلی به نظر می رســد تولیدکننده منتظر این است که ببیند 

چه اتفاقی می افتد.
پازوکی با بیان اینکه بازار به شــدت راکد بوده و خرید و فروش خاصی 
انجام نمی شود، گفت: از سویی دیگر نیز برخی از تولیدکنندگان اعلام 
می کردند کــه در ایام عید گمــرک تعطیل بوده و کالاهــا از گمرکات 
ترخیص نشده اســت؛ به نظر می رسد همه موارد دســت به دست هم 
می دهند تــا توقفی در رونــد تولید ایجاد شــود بنابرایــن نباید همه 

تقصیرها گردن تولیدکننده انداخت.
وی در مورد اینکه قیمت لوازم خانگی افزایــش می یابد؟ تصریح کرد: 
فعلًا قیمت ها به صورت رســمی تغییری نکرده و با قیمت پارســال در 
فروش کالاها هستیم. قیمت های درج شــده در فضای مجازی رسمی 

نیست.
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی تهران گفت: هیچکس 
راضی به گران شــدن نیســت زیرا هر چه کالاها گران تر شوند 
عملًا مردم نمی تواننــد کالا را بخرند امــا تولیدکننده هم نباید 

متضرر شود.

بازار

قائم مقام وزیر جهاد کشــاورزی ضمن اشاره به تامین 
نهاده های مورد نظر تولیدکنندگان گوشــت و مرغ، با 
توجه به شــرایط جهانی، درباره قیمت گوشت در بازار 
گفت که در سطح خرده فروشــی نباید افزایش قیمت 
صورت گیرد، در حال حاضر تمرکزمان رونق و جهش 

تولید است.
 علیرضا پیمان پاک با بیان اینکه ۱۵ درصد نیاز کشــور 
به صورت واردات تامین می شــود، گفــت: این میزان 
گوشت در یک سال گذشته وارد شد و در دسترس بود 
که بخش عمده آن گوشــت منجمد است و از یک ماه و 

نیم پیش نیز با قیمت ۳۱۰ هزار تومان عرضه می شود.
وی به افزایش عرضه در نوروز اشــاره کرد و گفت: بیش 
از ۸۵ درصد نیاز کشور از گوشــت تولید داخل تامین 

می شــود. همچنین در بخش دام سنگین با 
تولیدات صنعتی رو به رو هســتیم و واردات 
گوشت منجمد و دام هم از پاکستان و برزیل 
صورت می گیــرد و رنج قیمتــی آن مصوب 

است.
پیمان پاک علــت افزایش قیمت گوشــت 
را خشکســالی، حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی و 

افزایش قیمت نهاده ها عنوان کرد.
قائم مقام وزیر جهادکشاورزی با اشاره به مشکل تولید 
کننده های خرد در تامین نقدینگی گفت: وزارت جهاد 
در قالب طرح های عشــایری و تولید قراردادی تلاش 

کرد این مسئله ترمیم شود.
وی که در یک برنامه رادیویــی صحبت می کرد، افزود: 

آن چه بــر عهده بخــش بازرگانی اســت، 
تامیــن گســترده نهاده ها اســت که بخش 
قابــل توجهی از آن تامین شــده و امســال 
هم در زمینه مرغ و گوشــت ایــن نهاده ها تا 

اردیبهشت تامین است.
قائــم مقــام وزیر جهــاد کشــاورزی ابراز 
امیدواری کرد که امسال با بحرانی در زمینه 
تامین نهاده روبرو نباشیم و اگر مسئله جهانی به وقوع 
نپیوندد، نهاده هــا به موقع تامین خواهد شــد که در 
این صورت تولید کننده هــم اطمینان خاطر خواهد 

داشت.
پیمان پــاک از تنظیم بودن بازار خبــر داد و گفت: در 
میدان بهمن و سایر میادین شاهد تغییر قیمت نبودیم 

و ســازمان حمایت نیز باید بر خرده فروشی ها نظارت 
کند. زیرا در ســطح خرده فروشی نباید افزایش قیمت 
صورت گیــرد. البته در فضای مجــازی جنجال هایی 
صورت می گیرد، اما تمرکز ما در زمینه گوشــت قرمز، 

رونق و جهش تولید است.
قائم مقام وزیر جهادکشــاورزی دربــاره تخصیص ارز 
حمایتی نیز گفت: تمام نهاده حــوزه پروتئین  ارز ۲۸ 
هزار و ۵۰۰ تومانی دریافــت می کنند و ما به جز عرصه 

جهانی شاهد تغییری نیستیم.
پیمان پــاک افــزود: اتحادیه ها از نحــوه تامین نهاده 
اظهار رضایت کردند و امیدواریم کسانی که وظیفه هم 
افزایی دارند، با ایجاد جهــش در تولید به ثبات قیمتی 

کمک کنند.

درگاه ملی مجوزهای کشور طی اطلاعیه ای اعلام کرد 
دارندگان مجوزهای کاغذی باید هرچه سریعتر مجوز 

خود را به الکترونیکی تغییر دهند.
 به اطلاع همه فعالان اقتصادی اعم از صنفی، صنعتی، 
کشاورزی و خدماتی می رساند؛ براساس حکم تبصره 

۷ ماده ۱ قانون تسهیل صدور مجوزها، همه مجوزهای 
کاغذی باید تا ۲۵ اردیبهشت ۱۴۰۳ الکترونیکی شوند 
و از این تاریخ هر فعــال اقتصادی که مجوزالکترونیکی 
)شناسه یکتا( نداشته باشد، از نظر قانون و سامانه های 

دولتی و بانکی فاقدمجوز محسوب می شود.

با همت سازمان فناوری اطلاعات، تمهیدات فنی لازم 
روی درگاه ملی مجوزها به نحوی فراهم شــده است تا 
هر فعال اقتصادی با داشــتن کارت ملی، کد پســتی و 
شــماره مجوز، بتواند مجوز الکترونیکی )شناسه یکتا( 
دریافت کند و نامش در بانک اطلاعت کســب و کارها 

qr.mojavez.ir قرار بگیرد.لازم به ذکر است هرفعال 
اقتصــادی که نامــش در بانک اطلاعات کســب وکار 
کشور نباشد، از ۲۶ اردیبهشــت ماه، فاقد مجوز تلقی 
و به تدریج از دریافت خدمات در ســامانه های دولتی 

محروم خواهد شد. 

کشاورزی

مجوز

خریدار  طرح »کالابــرگ الکترونیک« 
ابتکار عمل دولت ســیزدهم بــوده که در 
جهت حمایت از امنیت غذایی و بهبود وضع 
معیشت خانوارها و با هدف ریشه کن کردن 
مشکل سوء تغذیه و توزیع عادلانه یارانه ها 

به اجرا درآمده است.
بــا این حــال طرح بــه زعم کارشناســان 
نیازمند بازنگری و رفع برخی ایرادهاســت 
و در بلندمدت تاثیر شگرفی در کاهش تورم 

خواهد داشت.
دولت سیزدهم همزمان با آغاز فعالیت خود 
در جهت کاهش شــکاف طبقاتی و افزایش 
قدرت خرید دهک های کــم درآمد جامعه 
اقداماتی را در دســتور کار خود قرار داد که 
یکی از این اقدامات اجــرای طرح کالابرگ 

الکترونیکی بود.
این طرح بــا هدف بهبود وضع معیشــت و 
قدرت خریــد خانوار و حفــظ ثبات قیمتها 
صورت گرفــت و ۱۱ قلم کالای اساســی از 
جمله شــیر و پنیر، ماست، گوشت منجمد، 
مرغ، تخم مرغ، برنج، ماکارونی، قند و شکر 
و حبوبــات در این طرح گنجانده شــدند تا 
افراد با اســتفاده از اعتبار کالابرگ خود این 

اقلام را خریداری کنند.
اجرای این طــرح در شــرایطی که حذف 
ارز ترجیحــی به عنــوان حراجــی بزرگ 
اقتصادی در دستور کار قرار گرفت، یکی از 
دغدغه های مهم دولت بــود و تلاش کرد از 
طریق اجرای طرح کالابرگ، ضمن تقویت 
بنیه اقتصادی مردم، شــرایط بهبود وضع 
معیشــت و ارتقای سطح ســلامت غذایی 

مردم را فراهم کند.
دولت ســیزدهم به منظور تثبیت قیمت ها 
و جبــران افزایش قیمت هــا و حفظ قدرت 
خرید اقشار متوســط و کم درآمد سبد کالا 
را به نرخ سال قبل به مردم ارائه کرد تا ضمن 
ریشه کن کردن مشکل سوء تغذیه خانوارها 
و حفظ سلامت افراد، بســتر توزیع عادلانه 
یارانه هــا و حذف فاصله طبقاتــی را فراهم 

کرده باشد.
در همین راســتا حمید حاج اســماعیلی 
- کارشــناس اقتصــادی در ارزیابی اجرای 
طرح کالابــرگ الکترونیکی اظهــار کرد: 
پیش بینی ها نشــان می دهد که پرداخت 
یارانه ها همچنان ادامه خواهد داشــت زیرا 
به دلیل شــرایط تحریمی و شرایط تورمی 
ممکن است تا چند ســال آینده دولت این 
برنامه را برای حمایت از دهک های ضعیف 
ادامه دهد.وی ادامه داد: بــا توجه به آنکه با 
مشکلات اقتصادی مواجه هستیم معتقدم 
پرداخت یارانه ها حداقل تا ۱۰ ســال آینده 
ادامه خواهد داشــت و امکان حذف یارانه ها 
وجود نــدارد لذا یارانه مــی تواند همچنان 

جزو برنامه های جدی کشور باقی بماند.

بازنگری جدی در طرح کالابرگ
 به منظور کارآمدی بیشتر

این کارشــناس اقتصــادی درعین حال بر 

لزوم بازنگــری جدی در طــرح کالابرگ 
به جهــت کارآمدی بیشــتر و بهینه کردن 
آن تاکید کرد و گفت: بــرای آنکه کالابرگ 
جــزو برنامه های اساســی بــرای حمایت 
از دهک هــای ضعیف قــرار بگیــرد باید 
بازنگری شــود.از گذشــته پرداخت یارانه 
نقدی روش موفق و کارآمدی نبوده اســت 
و معتقدم تغییر یارانه نقــدی به یارانه کالا 
کار درســتی بوده که دولت در پیش گرفته 
اســت و پرداخت یارانه ها در قالب کالابرگ 
و تحویل کالا به مــردم می تواند همچنان 
ادامه داشــته باشــد چــون تاثیرگذاری 

بیشتری دارد.
حاج اسماعیلی اجرای طرح کالابرگ را در 
بلند مدت بر کاهش تورم اثرگذار دانســت 
و گفت: درحــال حاضر اجــرای کالابرگ 
مختص دهک اول تا هفتم درآمدی اســت 
ولی همــه دهک هایی که براســاس قانون 
مســتحق دریافت یارانه هستند بهتر است 

که از طریق پرداخت کالابرگ مورد حمایت 
قرار  بگیرند.

اعتراض به نحوه پرداخت یارانه 
و تحویل کالا

این کارشناس اقتصادی اشاره ای به بازدید 
میدانی خود در یکی از فروشگاه های متصل 
به طرح کالابرگ داشــت کــه در آن افراد 
نســبت به نحوه خرید کالابــرگ اعتراض 
داشتند و توضیح داد: در این فروشگاه مردم 
به نحوه پرداخت اعتبار یارانه و تحویل کالا 
اعتراض داشــتند و باید ۶۰۰ هزار تا ۸۰۰ 
هزار تومــان خرید می کردند تــا بتوانند از 
اعتبار تشــویقی ۲۰۰ هــزار تومانی خود 
اســتفاده کنند.در واقع نحــوه تحویل کالا 
در این فروشگاه به شــکلی بود که افراد باید 
بیشــتر از مقداری که یارانه به آنها در قالب 
پرداخت کالابرگ تعلــق می گرفت خرید 
می کردند تا از یارانه کالا بهره مند شــوند، 

درحالی که این کار محل اشکال است.

فراهم کردن امکان استفاده از یارانه 
به اندازه 200 هزار تومان 

حاج اســماعیلی ادامه داد: این یک ضعف 
بزرگ اســت که افراد به انــدازه ۲۰۰ هزار 
تومان امکان اســتفاده از ســهمیه یارانه را 
ندارند و باید به فرض ۶۰۰ هزار تومان خرید 
کنند که شــارژ ۲۰۰ هزار تومانی برای آنها 
قابل استفاده شود چون خیلی از افرادی که 
برای خرید کالابرگ به فروشگاه ها مراجعه 
می کنند جــزو دهک های ضعیــف و اول تا 

سوم هستند.
وی خاطرنشــان کرد:اینکه مردم را مجبور 
کنیــم که فرضــا ۸۰۰ هزار تومــان خرید 
کنند تا از یارانه تشــویقی ۲۰۰ هزار تومان 
بهره مند شــوند، شایســته نیســت چون 
کســی که برای خرید کالابــرگ مراجعه 
کــرده قطعا قدرت خریــد مازاد بــر یارانه 
را نداشــته و ضعیــف بوده اســت بنابراین 
ایــرادات و اشــکالات طرح بایــد برطرف 
و امــکان اســتفاده از مبلغ یارانــه و اعتبار 
مضاعف برای گروه های ضعیف فراهم شود 
در غیر این صورت احتمــال اینکه از خرید 
کالابرگ منصرف شــوند وجود دارد از این 
رو باید با برنامه ریزی یــا از طریق مذاکره با 
فروشــگاه ها یا روش های دیگر این مساله را 

برطرف کرد.
 در طــرح کالابــرگ دولــت بــا اقدامات 
پیشــگیرانه در زمینه مقابله با فقر به سمت 
توزیع عادلانه منابع و یارانه ها گام برداشته 
و اقدامــات حمایتــی از دهک های ضعیف 
درآمدی را مدنظر قرار داده است.به اعتقاد 
کارشناســان با توجه به اجــرای طرحی با 
چنین گســتردگی وجود برخی ایرادات و 
اشکالات دور از انتظار نیست و لازم است در 
بلندمدت و به تدریج ضمن شناسایی نقاط 
قوت و ضعف طرح در جهت رفع ایرادات آن 

اقدام کرد.

پیمان پاک عنوان کرد؛ تامین بخش زیادی از نهاده ها در سال جاری

ونیکی کنید ودتر مجوزهای کاغذی تان را الکتر فراخوان درگاه ملی مجوزهای کشور؛هرچه ز

نگاهی به پارادوکس عجیب در تاثیر نرخ ارز بر زندگی مردم

خ واقعی دلار در ایران چقدر است؟ نر

زهرا علی اکبری  رییس کل بانک مرکزی 
نه برای اولیــن بار بلکه بــرای چندمین بار 
اعلام کرده است که قیمت دلار در بازار آزاد 
از سوی وی و دستگاه متبوعش به رسمیت 

شناخته نمی شود.
 بیســتم فروردین ماه بود کــه رییس کل 
بانک مرکــزی در برنامه ای تلویزیونی اعلام 
کرد: نرخ ارز بازار آزاد را قبــول نداریم. این 
نرخ صرفا براساس انتظارات تورمی ناشی از 
اخبار منفی شکل می گیرد و به هیچ وجه با 

واقعیات اقتصاد ما همخوانی ندارد.
او به قیمت ۲۸ هزار و پانصد تومان اشــاره 
کرد و گفت: جایی برای نگرانی وجود ندارد 
که نرخ ارز در کانال هــای تلگرامی افزایش 
یافته اســت زیرا حتی یک نفر نیســت که 
بتواند ادعــا کند که کالایی به کشــور وارد 

کرده و با نرخ ارز ۶۰ هزار تومان واردات کرده 
باشد، به هر حال بانک مرکزی تمام نیازهای 
قانونــی را با نرخ هــای ۲۸۵۰۰ یا محدوده 
۴۰ هزار تومان در یک کانال با نوســانات دو 
ســه درصد تامین کرده و امسال هم همین 

سیاست ادامه خواهد یافت.
این ســخنان البته بــا واکنش گســترده 
مقامات ســابق و کارشناســان روبرو شده 

است.
عبدالناصر همتی، رییس کل اســبق بانک 
مرکزی در ســخنانی این موضــوع را مورد 
اشاره قرار داد و تاکید کرد: وقتی خود دولت 
شمش طلا را با قیمت دلار ۶۳،۵۰۰ تومان 
به فعالیــن اقتصادی و مردم می فروشــد، 
چگونه آن را یک عدد ســازی غیر رســمی 

می خوانید؟

او همچنین سیاســت دولت را در تامین ارز 
واردات به نــرخ ۲۸ هزار و پانصــد تا چهل 
هزار تومان مــورد انتقاد قــرار داده و گفته 
اســت: اینکه می فرمایید ۶۹ میلیارد دلار 
را با نــرخ ۲۸،۵۰۰ و زیر چهــل هزار تومان 
تأمین کرده اید، نه تنها حُســن نیست، بلکه 
نتیجه اش توزیع صدها هزار میلیارد تومان 
رانت اســت، بدون کوچکترین تأثیری در 

نرخ بازار!

ارز حبوبات چند؟
اقتصادی  کارشــناس  صادق الحســینی، 
نیــز در صفحه شــخصی خــود در فضای 
مجازی بــه ایــن موضــوع اشــاره کرد و 
نوشــت: متوســط دلار حبوبات، گوشت و 
محصولات کشــاورزی ۷۳ هــزار تومان، 
لوازم الکترونیکی ۶۳ هزار تومان و متوسط 

کالاهای وارداتی ۶۸ هزار تومان است.
وی ادامــه داد: بانیــان وضــع موجود 
)دلارزدایــان( ۶۶ میلیــارد دلار با نرخ 
۲۸ هزار و ۵۰۰ تومــان و ۴۰ هزار تومان 
داده اند، ولــی متوســط دلار حبوبات، 
گوشت و محصولات کشاورزی ۷۳ هزار 
تومان، لوازم الکترونیکی ۶۳ هزار تومان 
و متوســط کالاهای وارداتــی ۶۸ هزار 

تومان است.

مورد عجیب ارز واردات خودرو
این وضعیت در مورد سایر کالاها نیز وجود 
دارد. به عبارتی قیمــت ارز واردات خودرو 
نیز قرابتی حتی با نرخ ارز در بازار آزاد وجود 

ندارد.
احتشام زاد، عضو انجمن واردات خودرو در 
خصوص قیمــت دلار واردات خودرو گفت: 
اگر یک خــودروی تعرفه به طور متوســط 
۹۰ درصدی را در نظر بگیرید، دلار ۵۰ هزار 
تومانی عملا در قیمــت نهایی حدود ۱۲۰ 
هزار تومان شود. در شرایطی که کمبود کالا 
وجود دارد، این ۱۲۵ هزار تومان، براســاس 
پارامترهای رسمی، قیمت رسمی ای است 
که وجــود دارد؛ بــدون احتســاب مالیات 
بر ارزش افــزوده. حالا این خــودرو به بازار 
می آید، به واســطه کمبــود کالا که هنوز 
عرضه و تقاضا بــا یکدیگر برابر نیســتند، 

قیمت دیگری پیدا می کنیم.

بانک مرکزی با چه نرخ دلاری ربع 
سکه فروخت؟

در ســال گذشــته نیز بانک مرکــزی در 
صــدد برآمد نســبت به حراج ســکه برای 

بازگرداندن آرامش در بازار سکه اقدام کرد. 
با این حال ربع ســکه فروخته شــده با چه 
نرخ دلاری محاسبه می شود. وحید شقاقی 
شهری، عضو هیات علمی دانشگاه خوارزمی 
در این خصوص اعلام کــرد: بانک مرکزی 
کنونی کــه می گوید بــازار آزاد ارز را قبول 
ندارد و به رسمیت نمی شناسد چطور سکه 
را با دلار ۹۳ هزار تومانــی حراج کرد؟ عملا 
در حراج روز یکشنبه ســکه با دلار نرخ ۹۳ 
هزار تومانی به حراج رســید. قیمت نهایی 
ربع سکه در حراج حدود ۱۱ میلیون و ۵۰۰ 
هزار تومان بود که در فرمول محاســبه نرخ 
ســکه، با این قیمت به دلار ۹۳ هزار تومان 
می رسیم. اما اگر نرخ دلار را همین نرخ ۶۰ 
هزار تومانی بازار آزاد حــراج می کردند در 
حراج قیمت سکه به ۷ میلیون و ۳۰۰ هزار 

تومان می رسید.
هر چه هســت این اظهارات نشان می دهد 
نرخ ارز بازار آزاد چه تاثیری بر زندگی مردم 
می گذارد. نکته اینجاست که در بسیاری از 
موارد نرخ محاســباتی برای آنچه با زندگی 
مردم در تماس اســت حتی از نرخ ارز بازار 
آزاد نیز بالاتر اســت و این پارادوکس هنوز 
از ســوی مقامات دولت سیزدهم حل نشده 

است.
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طریفی حسینی خبر داد
 اعلام نتایج آزمون استخدامی آموزگاری 

در هفته جاری
معاون آموزش ابتدایــی وزارت آموزش و پرورش گفــت: نتایج آزمون 
اســتخدامی آموزگاری در هفته جاری اعلام می شــود و ۲۸ فروردین 

اولین روز فراخوان داوطلبان برای ارزیابی تکمیلی خواهد بود.
حمیــد طریفی حســینی، در خصــوص زمــان اعلام نتایــج آزمون 
اســتخدامی وزارت آموزش وپرورش گفت: نتایج آزمون احتمالاً هفته 
آینده اعلام می شود و از ســه برابر ظرفیت افراد معرفی شده، حدود ۲۸ 
هزار نفر جذب و کار اداری و تشــکیل پرونده آن ها در اداره کل انجام و 
به حوزه هــای ارزیابی تکمیلی برای تعیین ۶۰ درصــد نمره داوطلبان 

معرفی می شوند.
وی با اشاره به فرآیند ارزیابی های تکمیلی افزود: امسال فرآیند ارزیابی 
در حوزه های ارزیابی تکمیلی کوتاه تر شده است؛ زمان تشکیل پرونده 
ارزیابی تکمیلی و بررسی »اســناد امتیاز آور« و بخشی از امور گزینش 
و بررســی های پزشــکی بلافاصله پس از اعلام نتیجه اولیه و در زمان 
مراجعه به اداره کل آموزش وپرورش انجام می شود و در صورت تکمیل 
شــدن پرونده، به حوزه ارزیابی معرفی و گروه های ارزیابی حرفه ای کار 

ارزیابی تکمیلی را انجام می دهند.
معاون آموزش ابتدایی وزیر آموزش وپرورش بــا بیان اینکه به گونه ای 
برنامه ریزی شده اســت که ۲۸ فروردین اولین روز فراخوان داوطلبان 
برای ارزیابی تکمیلی باشــد ادامه داد: طبق برنامــه فرآیند »ارزیابی 
تکمیلی« تا قبل از ۲۸ اردیبهشت ماه به سرانجام می رسد و نتایج نهایی 

توسط سازمان سنجش در اواسط خرداد اعلام می شود.
طریفی حســینی با اشــاره به اینکه در اوایل تیرماه اقدامات مربوط به 
جذب و استخدام و سازماندهی پذیرفته شدگان نهایی در مدارس انجام 
خواهد شــد گفت: ابلاغ آنها و ســازماندهی معلمان رسمی در مدارس 
دوره ابتدایی در تیرماه انجام می شــود تا نیازســنجی دقیقی از کمبود 
نیروی انسانی به دســت آید و به تفکیک اســتان، منطقه و مدرسه در 
طول تابستان کمبودها بررســی، جبران و از ابتدای مهر بدون مشکل 

وارد مدارس شوند.
وی زمان برگزاری دوره های ضمن خدمت معلمــان را بلافاصله بعد از 
تشــکیل پرونده اســتخدامی و در اواخر خرداد ماه اعلام و اظهار کرد: 
کار آموزش پذیرفته شــدگان از طریق دانشگاه فرهنگیان دنبال و دوره 
آموزشی به صورت فشرده از تابســتان آغاز می شود و در صورت نیاز در 
حین خدمت نیز از مهرماه کار آموزش معلمان جدیدالاستخدام، ادامه 

خواهد داشت.

معاون آموزش ابتدایــی وزیر آموزش وپــرورش در خصوص کمبود 
نیرو بعد از استخدام معلمان جدید در ســال تحصیلی پیش رو گفت: 
همیشــه کمبود نیرو در نظــام آموزش وپرورش از طریــق معلمان 
رسمی موظف تأمین نمی شــود، بخشــی از نیاز آموزش وپرورش از 
طریق نیروهای غیرموظف، معلمین غیرموظف به صورت اضافه کار، 
بازنشســتگان و معلمان حق التدریس تأمین می شود؛ ابتدا نیروهای 
موظف در تیرماه ســازماندهی و بعد از تیرماه بقیه نیروها نیازسنجی 
می شوند که در هر منطقه و مدرســه چه تعداد نیرو نیاز است؛ سپس 
از نظر کمبود وارد برنامه ریــزی نیروهای غیرموظف، حق التدریس و 

بازنشسته می شویم.
طریفی حســینی عنوان کرد: کمبود نیرو زمانی مشــخص می شد که 
سازماندهی نیروهای انســانی دیر انجام و کسری دیر مشخص می شد. 
امسال به صورت مســتمر جلســات اتاق وضعیت نیروهای انسانی در 
ســطح ســتاد وزارتخانه با حضور وزیر و در ادارات کل استان ها برگزار 
شده که امیدواریم با آغاز سال تحصیلی پیش رو چالشی نداشته باشیم.

درستی اعلام کرد
تکمیل ایستگاه های باقی مانده خطوط ۶ و ۷ 

و تهران در سال جاری متر
مدیرعامل شــرکت مترو تهران گفت: تکمیل ایستگاه های باقی مانده 
خطوط ۶ و ۷ به همــراه پیگیری پروژه های مربوط به توســعه خطوط 

۲،۴،۶ و ۷ از برنامه های مترو در سال جدید است.

مسعود درستی، مدیرعامل شــرکت مترو تهران در نخستین نشست 
شورای هماهنگی مدیران این شــرکت در سال جاری، به تبیین رئوس 
برنامه های پیش رو پرداخت و گفت: آنچه تاکنون در خصوص اقدامات 
توســعه ای خطوط هفتگانه مترو تهران صورت پذیرفته اســت، قابل 
تأمل و ارزنده بوده و البته در کنار مســائل کمی، باید به مساله کیفیت 
جابجایی مسافران بیش از پیش توجه شــود؛ در واقع زمانی می توان از 
بهبود کیفیت خدمات این شبکه سخن گفت که شاهد افزایش استقبال 

مسافران از سیستم حمل و نقل عمومی انبوه بر باشیم.
مدیرعامل شــرکت مترو تهران در ادامــه با تاکید بر لــزوم تکمیل ۵ 
ایستگاه باقی مانده در خطوط ۶ و ۷ طی ســال جاری، افزود: نکته مهم 
در برنامه های سال ۱۴۰۳ این اســت که روند عملیات اجرایی خطوط 
جدید تســریع یافته و البته در کنار این امر مهم، پروژه های توسعه ای 
خطوط موجود که عرصه فراگیری شبکه مترو در اقصی نقاط پایتخت 
را گســترش می دهد، به طور جدی دنبال شــود. این پروژه ها شــامل 
توسعه شــرقی خط ۲، توســعه شــرقی و غربی خط ۴، توسعه جنوبی 
خط ۶ و همچنین توسعه شــمال غربی خط ۷ اســت که برخی از آنها 

پیشرفت های خوبی هم داشته اند.
درســتی در پایان صحبت های خود، یکی از مهم تریــن برنامه های 
ســال ۱۴۰۳ شــرکت مترو تهران را پیگیری روند احداث پایانه های 
باقی مانده خطوط موجود قلمــداد کرد و گفت: اگــر نتوانیم فرآیند 
تکمیل پایانه های خطــوط فعلی را در مدت زمانی مشــخص تعیین 
تکلیف کنیــم، در آینده ای نه چنــدان دور نه تنها موضــوع تعمیر و 
نگهداری ناوگان حمل و نقلی شــبکه مترو به مشکل برمی خورد بلکه 
ســرویس دهی روزانه به مســافران نیز با اما و اگرهای فراوانی مواجه 
خواهد شد و این امر به معنای کم اثر شــدن اقدامات توسعه ای شبکه 

موجود خواهد بود. 

دیوار

دبیــر ســتاد نانــو گفت:تولید ســه قلم نانــوداروی 
ضدسرطان در ســال های اخیر بخشــی از نیاز کشور 
به نمونه های خارجی را تامین کرده و تا انتهای ســال 
۱۴۰۱ از خروج بیش از ۹۰ میلیون دلار ارز جلوگیری 
کرده  اســت.عماد احمدوند، درباره اثرگذاری فناوری 
نانو در حوزه های اقتصادی و اجتماعی کشــور توضیح 
داد و گفــت: فناوری نانــو یک فناوری بین رشــته ای 
با حوزه اثرگــذاری و کاربرد گســترده اســت. امروز 
محصولات نانوی ســاخت ایران در ۱۴ حوزه صنعتی- 
کاربردی تجاری شــده و حجم بازار قابل توجه و رو به 

رشدی را نیز به خود اختصاص داده اند.
دبیر ستاد نانو افزود: با وجود این محصولات مبتنی بر 
فناوری های پیشرفته از جمله فناوری نانو فراتر از بازار 
مســتقیم خود، اثرگذاری اقتصادی و اجتماعی بالایی 
دارند که ممکن است بسیار بیشتر و مهم تر از حجم بازار 
این محصولات باشــد. یکی از این اثرات اقتصادی که 
برای بســیاری از محصولات نانو مشترک است صرفه 
جویی ارزی است که در سال های اخیر با شدت گرفتن 

تحریم ها اهمیت بسزایی پیدا کرده است.

احمدوند خاطرنشان کرد: به عنوان مثال در 
حوزه سلامت و بهداشت، سه قلم نانوداروی 
ضدسرطان در سال های اخیر بخشی از نیاز 
کشــور به نمونه های خارجی را تأمین کرده 
و تا انتهای ســال ۱۴۰۱ از خــروج بیش از 
۹۰ میلیــون دلار ارز جلوگیــری کرده اند 
که این مقــدار حــدود ۱۰ برابــر صادرات 

این محصولات در ایــن مدت بوده اســت. مثال دیگر 
نانوکاتالیســت ها هســتند که محصولی راهبردی در 

صنعت نفت، گاز و پتروشیمی به حساب می آیند.
وی ضمن بیان این مطلب که در ســال های گذشــته 
عمده نانوکاتالیســت های مــورد نیاز کشــور از خارج 
تأمین می شــد که هم اکنون حجم قابل توجهی از این 
کاتالیست ها تولید داخل هستند، افزود: معادل دلاری 
بازار فروش نانوکاتالیست های تولید داخل در سه سال 
گذشــته ۳۲۵ میلیون دلار بوده است.دبیر ستاد نانو در 
ادامه تصریح کرد: یکی از اثرات اجتماعی محصولات نانو 
افزایش کیفیت زندگی مردم است که از نمونه های این 
اثرگذاری می توان به کاهش هزینه درمان بیماری های 

صعب العلاج مانند ســرطان، کاهش عوارض 
درمان با اســتفاده از نانوداروها یا تأمین آب 
آشامیدنی ســالم و با کیفیت با کمک فناوری 
نانوحباب اشــاره کرد. به عنوان مثال، داروی 
ضدســرطان دوکسوروبیسین داروی شیمی 
درمانی ســرطان های مختلف مانند ســینه، 
مثانه و تخمدان است. مصرف غیر نانویی این 
دارو می توانــد منجر به عارضه قلبی شــود. در حالی که 
اســتفاده از نمونه نانولیپوزمال ایــن دارو احتمال این 
عارضه را تا حد زیادی کاهش می دهد که خود می تواند 
اثر قابل توجهــی در کاهش هزینه های درمان داشــته 
باشد.احمدوند از جمله اثرات اقتصادی دیگر این داروها 
را کاهــش هزینه دولــت از طریق کاهــش هزینه های 
بیمه عنوان کرد و گفت: طبق برآوردهای انجام شده در 
ستاد نانو برای سه نانوداروی موجود در بازار این کاهش 
هزینه نزدیک به دو برابر کل فــروش این داروها در بازار 
داخلی بوده است. در سال ۱۴۰۲، اســتفاده از فناوری 
نانوحباب در تصفیه خانه شــهر ســاوه موجب کاهش 
طعم و بوی نامطبوع و همچنیــن حذف جلبک از منابع 

آب شرب شــده و رضایت مندی مردم این شهر را نیز به 
دنبال داشته است.وی افزود: این تصفیه خانه با ظرفیت 
۵۰ هزار متر مکعب در روز، تأمین کننده بخشــی از نیاز 
آب شرب جمعیت ۲۵۰ هزار نفری شــهر ساوه است و 
ســامانه نانوحباب مورد اســتفاده در تصفیه خانه این 
شــهر ظرفیت تصفیه روزانه ۴۵ هزار متر مکعب را دارد. 
ضمن اینکه اســتفاده از این فناوری به کاهش بین ۳۰ 
تا ۶۰ درصدی مصرف برق، کاهــش ۱۰ تا ۲۰ درصدی 
ســرمایه گذاری اولیه و کاهــش ۴۰ تــا ۶۰ درصدی 
ســرمایه گذاری در فرآیند بهره برداری منجر می شود.

وی در ادامه اضافه کرد: اســتفاده از فناوری نانوحباب 
در حوزه کشاورزی منجر به کاهش مصرف آب، کاهش 
طول دوره کشــت، کاهش ســی درصدی نیاز به کود و 
افزایش بیست درصدی در برداشت محصول شده است. 
همچنین براساس پروژه های انجام گرفته تحت نظارت 
ستاد نانو استفاده از فناوری نانوحباب در فرایند پرورش 
آبزیان از مرحله حــذف عوامل بیماری زا و جلبک زدایی 
تا اکسیژن دهی، تراکم پرورش ماهی را می تواند بیش از 

۲ برابر افزایش دهد.

نانو

خریدار  فرمانده انتظامــی تهران بزرگ 
اعلام کرد که طرح پلیس بــرای برخورد با 
ناهنجاری های اجتماعی در حوزه حجاب از 

امروز آغاز شده است.
 طرح پلیس برای برخورد با ناهنجاری های 
اجتماعی در حوزه حجاب و عفاف که عمدتا 
مربوط به برخورد با مصادیق کشف حجاب 
می شود، از امروز و تحت عنوان »طرح نور« 
به اجــرا درآمد. طرحی که به گفته ســردار 
عباســعلی محمدیان، فرمانــده انتظامی 
تهران بزرگ در همه معابر و اماکن عمومی 

کلید خورده است. 
محمدیــان همچنیــن دلیل اجــرای این 
طرح را »رعایت قانــون« و »مطالبه مردم 
متدیــن« اعلام کــرد و گفت: مــردم ما به 
قانون مداری و رعایت قانون شــهره هستند 
و فقط درصد کمی از مردم نسبت به رعایت 
قانــون بی توجهی می کننــد. همانطور که 
قبلا اطلاع رسانی شــده بود. از امروز پلیس 
تهران هم مانند ســایر اســتان ها اقدامات 
خود در مورد قانون شــکنی در مورد حجاب 
را آغاز خواهد کرد. ایــن موضوع هم قانونی 
است و هم در خواست مردم است. پلیس به 
درخواست مردم مومن و متدین کشورمان 
و انتظاراتی کــه از جامعه اســلامی دارند، 
عمل کرده و با افرادی کــه ناهنجاری های 
اجتماعــی ماننــد بی حجابــی را ترویــج 

می دهند، برخورد می کنند.
 به گفتــه رئیس پلیس پایتخــت در اجرای 
طرح نور، افرادی که به هشــدارهای قبلی 
پلیس توجه نکردند، از امروز به صورت ویژه 
در سطح شــهر مورد تذکر قرار می گیرند و 

اقدام قانونی در مورد آنان انجام می شود.
وی با بیان اینکه انتظــار ما از مردم خوبمان 
این است که همگی با پلیس همکاری کنند، 

گفت:  از مــردم انتظار داریم کــه مانند ایام 
نوروز در حوزه ماموریتــی رعایت حجاب و 
عفاف با پلیس همکاری های لازم را داشــته 
باشند تا ان شــاالله نیازی به اقدام پلیسی و 

دستگاه قضایی نباشد.
محمدیان همچنین در پاســخ به پرسشی 
مبنی بر اینکه پلیس چه تخلفی با متخلفان 
در این حــوزه خواهد کرد، گفــت: تخلف با 
جرم فرق دارد. رعایت حجاب قانون اســت 
و ســرپیچی از قانون جرم اســت. کسی که 
قانون را رعایت نمی کند، مرتکب جرم شده 
است. کشف حجاب مساوی با قانون شکنی 
است و پلیس براساس قانون با قانون شکنان 
برخورد خواهد کــرد. البته امیــدوارم که 

شاهد قانون شکنی نباشیم.

پیش تــر نیــز فرماندهی انتظامــی تهران 
بزرگ اطلاعیه ای در ایــن خصوص صادر و 
اعلام کرده بود:  » فرماندهی انتظامی تهران 
بزرگ ضمن تبریک عید سعید فطر و تقدیر 
از تمامــی هموطنان قانون مدار  به ســبب 
رعایت ارزش ها و موازیــن دینی و اخلاقی 
جامعه، به اطلاع می رساند که در چارچوب 
مطالبات عمومی  و بر اساس وظایف قانونی 
، طرح حجاب و عفاف از روز شــنبه بیست 
وپنجم فروردین مــاه در همه معابر و اماکن 

عمومی با جدیت  بیشتر دنبال خواهدشد
 به همین سبب ،از همه شهروندان محترم ، 
به ویژه دختران و بانوان گرامی، درخواست 
می شــود به منظور رعایت قانــون و حفظ 
ارزش هــای اخلاقی و هنجارهــای ملی و 

مذهبــی جامعه، حریم پــر حرمت حجاب 
و عفاف را  آنگونه که شایســته است رعایت 
کنند.  پلیس ضمــن اطمینــان از رعایت 
موازین اخلاقی و حریم عفاف توسط قاطبه 
شــهروندان،یادآور می شــود که ناگزیر ، 
براســاس وظایف خویش، با ناقضان قانون 
حجاب و عفــاف برخورد قانونــی می کند. 
از همیــن روی، از آنان انتظــار دارد که به 
ارزش های قانونی احتــرام بگذارند و کنش 
و پوشــش خود را در آن چارچــوب تنظیم 

کنند.«
ســردار احمدرضا رادان، فرمانده فراجا نیز 
سال گذشــته از برخورد با کشف حجاب در 
سه حوزه معابر عمومی، خودرو و اماکن خبر 
داده و گفتــه بود:  » بر این باور هســتیم که 

بانوان عزیــز ایران بانوانــی عفیف و اخلاق 
محور هستند که به ســلامت جامعه توجه 
دارنــد، چراکه ســلامت جامعــه در حفظ 
حجاب مناســب و در خور شــأن آنهاست 
که بانوان عزیز آن را رعایت مــی کنند، اما 
عده قلیلی هســتند که از این موضوع غافل 
مانده  و رفتاری غیــر از این دارند، لذا  انتظار 
داریم واحدهای فرهنگی هم به وظیفه خود 
در این خصوص عمــل کنند تا آن عده قلیل 
نیز متوجه این غفلت شــوند. پلیس در سه 
حوزه معابــر عمومی، خــودرو و اماکن که 
کشف حجاب بعضا در آنها صورت می گیرد 
اقدام هایی را به صــورت جدی برنامه ریزی 

اجرایی خواهد کرد.«
رادان همچنیــن از اســتفاده از فن آوری و 
تجهیزات پیشــرفته برای شناســایی فرد 
خاطی در حــوزه معابر عمومــی خبر داد 
و گفته بــود: در ابتدا به این فــرد تذکر داده 
خواهد شــد و بعد از آن فرد با مــدارک به 
حوزه قضائی معرفی شــده تا به پرونده اش 
رســیدگی شــود. در حوزه خودرو بار اول 
تذکر داده خواهد شــد و درصورت تکرار به 
هر نحو ممکن خودرو، توقیف سیســتمی و 
در مرحله بعد توقیف در محل و ســپس در 
مرحله آخر انتقــال خودرو بــه پارکینگ 
صورت خواهد گرفت و همینجا از رانندگان 
عزیز به ویژه مالکان خودرو می خواهیم در 
این خصوص دقت کافی را داشــته باشند. 
صنوفــی که متصدیــان آن احیانا کشــف 
حجاب می کنند حتما مــورد توجه جدی 
قرار گرفته و به آنها تذکر داده خواهد شــد 
و در صورت تکرار اخطــار پلمب و در نهایت 
پلمب واحد صنفی در دســتور کار قرار می 
گیرد این مورد شامل باغ تالارها، رستوران 

ها و مراکزی از این دست هم خواهد شد.

حبیب احسنی پور  رییس انجمن صنفی 
تولیــد، تامیــن، توزیــع و صادرکنندگان 
تجهیزات و ملزومات پزشــکی و دارویی، به 
تشریح وضعیت حوزه تجهیزات پزشکی در 

شروع سال جدید پرداخت.
علیرضا چیذری، گفــت: مهم ترین چالش 
پیش روی صنعت تجهیزات پزشکی کشور 
در ســال جاری، مطالبات روزافزون بخش 

خصوصی از مراکز درمانی است.
وی در توضیح علت بــروز این چالش، اظهار 
داشت: پول به جای اینکه به شرکت ها داده 
شود، به بیمارســتان ها داده می شود و آنها 
هم آنقدر مطالبات انباشته دارند؛ بعضاً این 

پول سر جای خودش خرج نمی شود.
چیذری با اشــاره به اجرای طــرح دارویار، 
گفت: عملکرد طــرح دارویــار موفق بوده 
است، ولی مسئله این اســت که تورم، نرخ 
ارز و هزینه های سرباری؛ افزایش پیدا کرد، 
ولی بودجه دارویار در ابتدای سال بسته شد 
و افزایش پیــدا نکرد و بعضاً هــم با تعویق و 
طولانی مدت پرداخت شده و ارزش زمانی 
خودش را که نقد باید باشــد، از دست داده 

است.
وی تاکید کرد: من با این روش ثابت بودجه 
دارویار بدون در نظر گرفتن تورم و افزایش 
شــاخص های نهاده هــای تولیــد، موافق 

نیســتم. زیرا، این بودجه باید مثل قیمت ها 
متغییر و واقع بینانه باشــد. ۶۹ همت، اصلًا 
به درد دارویار نمی خورد و محاســبات من 
روی عدد ۱۸۵ همت بود که یکی از اعضای 
کمیسیون بهداشــت و درمان مجلس، عدد 
۲۱۰ همت را مطرح کــرد که به نظر من آن 

عدد، درست تر بود.
رئیس انجمن صنفی تولیــد، تأمین، توزیع 
و صادرکننــدگان تجهیــزات و ملزومات 
پزشــکی و دارویی ادامــه داد: بودجه ۶۹ 
همت نتوانســت توقعات جامعه داروسازی 
را فراهم کند و ســازمان غــذا و دارو هم به 
صورت زنجیروار زیر سوال رفت؛ در صورتی 
که نه بودجه دست سازمان غذا و دارو بوده، 
نه این بودجه به موقع رســید. ضمن اینکه، 
نظر ســازمان غذا و دارو هــم، ۱۰۵ همت 

بودجه برای دارویار بوده است.
چیذری افزود: من با اصــل بودجه دارویار، 
با توجه به نکاتی که متذکر شــدم و توضیح 
دادم، مخالفم و فعلًا موافق بودجه ای تحت 

عنوان تجهیزیار نیستم.
وی در پاسخ به این ســوال که آیا در شرایط 
کنونی شــاهد فســاد و رانت ناشــی از ارز 
ترجیحی هستیم یا خیر، گفت: من فسادی 
در ارز ترجیحی طی ســال گذشته ندیدم، 
چون کشــف قیمت شــده و با کشورهای 

همسایه مقایســه شــده و افزایش فاکتور 
نداشته ایم. در توزیع هم، از زمان واردات تا 
زمان توزیع، در سامانه های برخط مثل انبار 
مجازی، تیتک و ســامانه انبارهای مجازی 
وزارتخانه هــای صمــت و اقتصــاد رؤیت 
می شود و امکان قاچاق کالا مخصوصاً با ارز 

ترجیحی، تقریباً صفر است.
رئیس انجمن صنفی تولیــد، تأمین، توزیع 
و صادرکننــدگان تجهیــزات و ملزومات 
پزشــکی و دارویی، اظهار داشــت: مشکل 
اصلی، بانک مرکزی، سازمان برنامه و بودجه 
و خود بودجه اســت که بودجه هــا؛ تورم را 
واقعی ندیــده و بانک مرکزی هــم به موقع 
بودجه به لیســت ها نمی دهــد، چون برای 
وزارت بهداشت مهم نیست چه ارزی به چه 
لیستی داده می شــود، زیرا برای وزارتخانه 
مهم است کالا تأمین شــود. برای ما هم به 
عنــوان تأمین کننده همیــن موضوع مهم 
است و امیدواریم قصور بانک مرکزی، تقابل 
با مصرف کننده و بیمار، تلقی نشود که این 

طور هم نیست.
وی در همین زمینــه ادامــه داد: به گفته 
دوســتان بانک مرکزی، در بهترین حالات 
ارزی قــرار داریــم و صندوق ها پرُ اســت و 
دلیلی نمی بینم این ارز که اینقدر روشــن 
تا انتهای زنجیره مصــرف؛ توزیع آن با دقت 

کنترل می شــود، در صف بماند و متأسفانه 
ماجراهایی مثل شیرخشک را در حوزه دارو 
و تجهیزات پزشــکی ببینیم و همه هجمه 
هم به سمت وزارت بهداشت و سازمان غذا 
و دارو و اداره کل تجهیزات پزشکی می رود، 

در صورتی که اصلًا اینگونه نیست.
چیــذری در ارتبــاط با شــرایط صادرات 
تجهیزات پزشکی، گفت: تقریباً به بازارهای 
جهانی فعلًا نمی توانیــم ورود کنیم، حتی 
به کشورهای پیمان شــانگهای، برای اینکه 
نیازمند اســتاندارد CE هستیم که اخذ آن 
برای شــرکت های ایرانی، تقریباً یک آرزو 

است.
وی افزود: مؤسســات CE اروپــا به صورت 
مســتقیم نمی تواننــد با ایــران کار کنند، 
چون نقــل و انتقالات مالی ممنوع اســت و 

در نتیجه نمی تواننــد بابت خدمات وجهی 
دریافت کنند. وقتی ما CE نداشته باشیم، 
نمی توانیم به بســیاری از کشورهای عضو 

پیمان شانگهای هم صادرات داشته باشیم.
چیذری گفت: کشــورهایی که می توانیم 
صادرات داشــته باشــیم، شــامل عراق، 
سوریه و…، اســت که با ما قراردادهای دو 
 GMP جانبه دارند و اســتاندارد و شرایط
مــا را می پذیرند. البته این کشــورها هم به 
دلیل اینکه تیــراژ ما پایین اســت، اولویت 
را می گذارنــد بــا کارهایی کــه برگه های 
اســتاندارد را دارد. البته، از این موضوع هم 
که بگذریم، به موضوع ســوئیفت بانکی می 
رســیم که مانع دریافت پول ما می شــود و 
دلیل آن هم ناشی از تحریم سیستم بانکی 

ایران است.

رئیس اورژانــس کرمان گفت: یکــی از کودکان مجروح 
حملــه تروریســتی محدوده گلــزار شــهدای کرمان 

همچنان در بخش مراقبت های ویژه بستری است.
دکتر سیدمحمد صابری درباره وضعیت مجروحان حمله 

تروریســتی گلزار شــهدای کرمان)۱۳ دی ماه ۱۴۰۲( 
اظهار کرد: متاســفانه همچنان یکی از کودکان مجروح 

این حادثه در بیمارستان بستری است.
وی ادامه داد: این کودک با درخواســت والدین از بخش 

مراقبت های ویژه بیمارســتان شــهید باهنر کرمان به 
بخش ICU بیمارستان پیامبراعظم منتقل شده است.

 در روز ۱۳ دی ماه ســال ۱۴۰۲ تروریست ها در اقدامی 
کور در مسیر زائران سالگرد شــهادت سردار حاج قاسم 

سلیمانی)گلزار شهدای کرمان( دو انفجار انجام دادند که 
طبق آخرین اعلام مدیرکل بنیاد شهید استان کرمان در 
این حادثه ۹۶ نفر به شهادت رســیدند و حدود ۴۸۰ نفر 

مجروح شدند.

و صرفه جویی ٩٠میلیون دلاری با بومی سازی 3 نانودار

وریستی گلزار شهدای کرمان در بیمارستان بستری است وحان حمله تر با گذشت بیش از سه ماه؛ همچنان یک کودک از مجر
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امید به فروش میلیاردی در اکران؛
تیزر »جوکر ۲« از باربی جلو زد

با انتشــار تیزر »جوکر ۲« در ۲۳ ساعت نخســت ۱۶۷ میلیون نفر به 
تماشای آن پرداختند.

 به نقل از ورلد آف ریل، برادران وارنر باید از موفقیت انتشــار تیزر فیلم 
»جوکر: جنون ۲ نفره« خوشحال باشــند. در حالی که قابل انتظار بود 
که نخستین نشــانه از این فیلم با اقبال روبه روشود، خود عناصر بصری 
شگفت انگیز فیلم هم آنقدر خوب کنار هم چیده شــد که به این اقبال 

کمک کند.
تماشای تیزر دنباله فیلم »جوکر« ساخته تاد فیلیپس با بازی خواکین 
فینیکس و لیدی گاگا با ۱۶۷ میلیون بازدید در ۲۴ ســاعت اول فراتر از 
انتظار بود. این تریلر درست پس از نمایش آن در مراسم »کامیک کان« 

برادران وارنر در لاس وگاس آنلاین شد.
ورایتی گزارش می دهد که شــمار تماشــای تریلر دنباله »جوکر« در 
شــبکه های اجتماعی از اولین تیزر »باربی« برادران وارنر پیشی گرفته 
است. تریلر »جوکر ۲« در شبی که برای اولین بار پخش شد به ویدیوی 
پرطرفدار شــماره یک یوتیوب هم بدل شــد و در حــال حاضر ۱۵.۶ 
میلیون بازدیدکننده دارد و تقریبا ۴۸ ســاعت پس از زمان عرضه اش 

هنوز ویدیوی پرطرفدار است و در رده چهارم جا دارد.
این دنباله موزیکال که با بودجه ۲۰۰ میلیون دلاری ســاخته شــده و 
رتبه R دریافت کرده امیدوار است که مثل فیلم نخست به مرز میلیارد 

دلار برسد.
فیلم نامه این فیلم توســط خود فیلیپس با همراهی اســکات سیلور بر 
پایه شخصیت ابرشرور جوکر از دی ســی کامیکس نوشته شده و در آن 
خواکین فینیکس یک بار دیگر نقش آرتور فلک یا جوکر را تکرار کرده و 
لیدی گاگا، زاسی بیتس، استیو کوگان، برندن گلیسون و کاترین کینر 

دیگر بازیگران فیلم هستند.
جوکر دلقک بی بضاعت و بیمار روانی فقیر و اســتندآپ کمدینی است 
که از ســوی جامعه نادیده گرفته شــده و سابقه پرخاشــگری او باعث 
می شــود که تبدیل به جنایتکاری هیچ انگار با درون مایه دلقک شــود 
ولیدی گاگا دکتر هارلین کویینزل روان پزشــکی است که عاشق آرتور 

می شود.
»جوکر ۲: جنون دو نفره« ۴ اکتبر ۲۰۲۴ اکران می شــود و به احتمال 

زیاد در ماه سپتامبر در جشنواره فیلم ونیز نمایش داده خواهد شد.

یک هنرمند پیشکسوت موسیقی درگذشت
منوچهر پناهی نژاد هنرمند پیشکســوت موســیقی و عضو موسســه 

هنرمندان پیشکسوت درگذشت.
 به نقل از روابط عمومی مؤسسه هنرمندان پیشکسوت، منوچهر پناهی 
نژاد هنرمند پیشکسوت موســیقی و یکی از اعضای مؤسسه هنرمندان 
پیشکســوت پس از ماه ها مبارزه با بیماری ســرطان بامداد امروز ۲۵ 

فروردین ماه در سن ۸۲ سالگی درگذشت.

منوچهــر پناهی نژاد تیرمــاه ۱۳۲۱ در تهران به دنیا آمــد. وی دارای 
مدرک درجه یک هنری از وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی است و از 

سال ۱۳۹۱ به عضویت مؤسسه هنرمندان پیشکسوت درآمد.
موســیقی در خانواده پناهی نژاد موروثی بود و ســه نسل پیش از او نیز 

نوازندی می کردند. 
اکنون محمدرضــا پناهی نژاد فرزنــد این هنرمند نیــز نوازنده درام و 
ســازهای کوبه ای در ارکستر سمفونیک اســت. پناهی نژاد موسیقی 
را نزد پدرش آموخت و اولین ســاز او ویولن بود. ســپس به سراغ درام 
و ســازهای کوبه ای رفت و در ۹ ســالگی نوازنده حرفــه ای بود و برای 

نمایش های گوناگون موسیقی اجرا می کرد.
وی ســال ۱۳۴۶ به وزارت فرهنگ و هنر وارد شد و با هنرمندانی چون 
عباس خوشــدل، عماد رام و … همکاری داشت. از فعالیت های پناهی 
نژاد می توان به اجرا با ارکستر ســمفونیک به رهبری نادر مشایخی در 

وین و همچنین برلین، لبنان و یونیسف اشاره کرد.

نیاز مخاطب به برنامه های سلامت محور
مجری برنامه »استودیو سلامت« با اشاره به نیاز مخاطب به برنامه های 
سلامت محور بیان کرد که اســتقبال از این برنامه ها نشانه نیازی است 

که در جامعه وجود دارد.

فاطمه اربابیان مجری تلویزیون که این روزها در شــبکه سلامت اجرا 
دارد درباره برنامه »استودیو ســلامت« که با فضای پزشکی از ابتدای 
نوروز روی آنتن رفته اســت بیان کرد: برنامه »اســتودیو ســلامت« 
هدف ارزشمندی دارد و تلاش می کند گوشــه ای از زحمات نیروهای 

اورژانس را به نمایش بگذارد.
وی اضافه کرد: این برنامه در ایام نوروز به میان سفرها و دید و بازدیدها 
رفت و ســعی کرد به مخاطبان نکات ایمنی و بهداشتی لازم را یادآوری 
کند تا مردم با به کارگیری این نکات از این ایام لذت ببرند و کمتر دچار 

بیماری و اتفاقات ناخوشایند شوند.
اربابیان درباره اینکه چقدر این برنامه ها در سبک زندگی مردم و تغییر 
عادت های ســلامتی تاثیر دارند؟ اظهار کرد: من تــا الان برنامه های 
مختلفی، اعم از برنامه های مختص جوانــان، برنامه های صبحگاهی و 
پزشکی و سلامت محور داشته ام که هر کدام حال و هوای خود را داشته 
و مخاطب خاص خود را هم جذب کرده اســت. اتفاقــاً بعد از حدود ۱۳ 
ســال اجرا در این برنامه ها می توانم بگویم واکنش مردم به برنامه هایی 
با موضوعات سلامتی بسیار مثبت اســت و حتی خود مخاطب بیشتر 

پیگیر چنین برنامه هایی است.
وی در پایان درباره نیــاز مردم به برنامه هایی در حوزه ســلامت  اظهار 
کرد: اســتقبال مخاطب از این برنامه ها نشان دهنده نیازی است که در 

جامعه وجود دارد. 
از طرفی باعث می شــود منِ مجری هم بتوانم بابــت اجرای این برنامه 
ها حس رضایت داشته باشــم و احســاس کنم قدمی در راستای نیاز 

مخاطب برداشته ام.

قاب

پردیس تئاتر تهران میزبان ۳ تئاتر به کارگردانی مریم 
کاظمی می شود.

 به نقــل از روابط عمومی پردیس تئاتــر تهران، امین 
اشــرفی رییس پردیس تئاتــر تهران با بیــان این که 
توجه به تئاتــر کودک و نوجوان همچنــان در اولویت 
برنامه های این مجموعه در سال ۱۴۰۳ قرار دارد گفت: 
ســرمایه گذاری در تئاتر کودک یک ضرورت اســت. 
چراکه این هنر نمایشی فرصت رشد فردی و اجتماعی 

کودکان را فراهم می کند. 
حضور کودکان در کنار یکدیگر فضایی را ایجاد می کند 
که آن ها می توانند تخیلات خود را آزادانه بیان کنند و 
خلاقیت خود را به کار گیرند. این امر به توسعه فکری و 

هنری آنها کمک می کند.

وی افــزود: توجــه بــه تئاتر کــودک در 
این مجموعه بــه معنای عــدم حمایت از 
گروه های نمایشی بزرگســال نیست، باید 
اذعان کرد پردیس تئاتر تهران به واســطه 
در اختیار داشتن سالن اصلی ۹۰۰ نفری و 
پنج سالن استادمحمد، رشیدی، کشاورز، 
مشــایخی و نصیریــان پذیــرای تمامی 

گروه های نمایشی است. با این وجود اجراهای نمایش 
کودک با استقبال بیشــتر مخاطبان در این مجموعه 

روبه رو بوده است.
رییس پردیــس تئاتر تهران همچنین بــا بیان این که 
در ســال ۱۴۰۲ تمرکز فعالیت های ایــن مجموعه بر 
آمــوزش، به عنوان ابــزاری برای یادگیــری کودکان 

اســتوار بوده اســت، تصریح کرد: برگزاری 
کلاس های آمــوزش بازیگری کــودک، با 
حضور مریم کاظمــی در این مجموعه منجر 
به تولید ســه نمایش »ســفیدبرفی و هفت 
کوتوله«، »غول ها« و »چه کسی آخرین بار 

خندید؟« شد. 
اجرای این ســه نمایــش با حضــور اغلب 
هنرجویان کلاس های بازیگــری این مجموعه از هفته 
آخر فروردین تا هفتم اردیبهشت در ۲ سالن مشایخی 

و رشیدی روی صحنه می رود.
اشــرفی اظهار کرد: اجرای نمایش های کودک در این 
مدت با استقبال مناســب خانواده ها و مدارس همراه 
بوده اســت و این انتظار می رود با حضور مریم کاظمی 

و فعالیت های ایشــان، نمایش های مورد اشاره از این 
قاعده مستثنی نباشد.

نمایــش »غول ها« نوشــته ســید هوف بــا ترجمه 
حسین فدایی حســین از روز سه شنبه ۲۸ فروردین 
در ساعت ۱۷ ســالن رشــیدی اجرای خود را آغاز 

می کند.
»چه کســی آخرین بار خندیــد« نوشــته نلی مک 
کاسلین با ترجمه حســین فدایی حســین نیز از روز 
چهارشــنبه ۲۹ فروردین در ساعت ۱۹ سالن رشیدی 

روی صحنه می رود.
همچنین نمایــش »ســفیدبرفی و هفــت کوتوله« 
نوشــته و تنظیم مریم کاظمی نیز از روز پنجشنبه ۳۰ 

فروردین در ساعت ۱۸ سالن مشایخی اجرا می شود.

 کمدی »ســال گربه« کــه خیلی بی ســروصدا روی 
پرده رفت، موفق شــد تا با جذب ۱۰۸ هزار مخاطب، 
به سومین فیلم پساکرونایی پرمخاطب در آغاز اکران، 
تبدیل شود. ســال گربه در افتتاحیه خود، عملکردی 
چشم گیر داشــت و موفق شــد تا با جذب ۱۰۸ هزار 
مخاطب، تنها ۹ هــزار مخاطب از گشــت ۳ و ۲ هزار 
مخاطــب از افتتاحیه تمســاح خونی کــم آورده و به 

سومین فیلم دوران پســاکرونا تبدیل شود که چنین 
شروع طوفانی را تجربه می کند.

سال گربه موفق شــد تا طی ۳ روز نخست اکران خود، 
با نمایــش در ۱۸۷۵ ســانس، ۱۰۸ هــزار مخاطب 
داشــته باشــد و به فروش ۷ میلیــارد و ۷۰۰ میلیون 
تومانی برســد. البته که قطعا مصادف شدن افتتاحیه 
ســال گربه با عید فطر، بر میــزان اقبــال از این فیلم 

افزوده اســت علی الخصوص آن که نمایــش ناگهانی 
فیلم ســبب شــد تا صاحبان اثر، فرصــت کافی برای 
تبلیغات کار نداشته باشــند.با این راندمان، سال گربه، 
به دومین فیلم پرفروش این روزهای ســینمای ایران 
تبدیل شد. تمســاح خونی در همین مدت زمان موفق 
شد تا با سالن هایی بیشــتر، ۱۷۲ هزار مخاطب داشته 
باشــد و بیش از ۱۲ میلیارد تومان نیز بفروشد.بررسی 

عملکرد ۲۴ روز نخست اکران امســال نشان می دهد 
که ســینمای ایران نســبت به مدت زمان مشابه سال 
گذشته، رشــدی ۴۰ درصدی میزان مخاطب را شاهد 
است. این مهم در شرایطی رخ داده که سینماها، ۵ روز 
از ۲۴ روز امسال را به مناسبت شــب های قدر تعطیل 
بودند درحالی که این آمار برای مدت زمان مشابه سال 

گذشته، تنها ۲ روز بوده است. 

صحنه

فیلم

خریدار  حمید ملاحسینی که این روزها 
با بازی در ســرود نمایش »عطر آدم« روی 
صحنه است، با ابراز خرســندی از بازخورد 
این اثر میان تماشــاگران گفت: این نمایش 
می تواند سبب شــود که مخاطب به هیتلر 
یا مانــدلای زمانه خود تبدیل شــود و این 

انتخاب، به تماشاگر، بستگی دارد.
ســرود نمایش »عطر آدم« به نویسندگی 
و کارگردانی مهدی فرشــیدی ســپهر، از 
جمله آثاری است که این روزها سومین دور 

اجرای خود را سپری می کند.
در این اثر هنری که به عنــوان تئاتر تعاملی 
روی صحنه اســت، جمع بزرگــی از افراد با 
حرفه های گوناگون به عنوان بازیگر حضور 
دارنــد و روی صحنه، چندین ســرود را که 
برای این کار سروده شده، اجرا می کنند. در 
این بین تنها چنــد بازیگر حرفه ای هم روی 
صحنه می روند که حمید ملاحسینی، یکی 

از آنان است.
این بازیگر از تجربه حضــور خود در چنین 
نمایشی سخن گفت و توضیح داد: من بعد از 
مرحله بازبینی به گروه اجرایی این نمایش 
پیوســتم. وقتی در بازبینی نمایش را دیدم، 
متوجه شدم که اجرایی متفکرانه به سبک و 
سیاق کارهای مهدی فرشیدی سپهر است. 
پیش از این هم این سبک مشارکتی تئاتر را 
در ارتباط با تماشاگر داشــته ایم ولی شیوه 
اجرای »عطر آدم« مختص ســپهر اســت 
و می دانستم از ســال ها قبل در پی اجرای 

چنین نمایشی بود.
او اضافه کرد: بعد از دیــدن بازبینی، خود را 
در دل این اجرا دیدم و بعد از دور اول اجراها 
که مرا به بــازی در اجرای ایــن اثر دعوت 

کردند، به گروه پیوستم.
ملاحســینی، یکی از ویژگی های این سرود 
تئاتر را توجه به موضوع روانشناسی دانست 
و افزود: تاثیر این روانــکاوی هم بر اعضای 
گروه است و هم تماشــاگران. در طول اجرا 
بارها دیده ایم که تماشــاگری گفته این کار 
برای من جنبه تراپی داشته است. البته من 
نمی گویم که »عطر آدم«، تراپی است ولی 
معتقدم این کار می تواند یک تماشاگر را به 
هیتلر یا نلســون ماندلای زمانه خود تبدیل 
کند و این وابســته به انتخاب آن تماشاگر 

است.
او که در کنار تئاتر بزرگسال در زمینه تئاتر 

کودک و نوجوان هم صاحب تجربه اســت، 
درباره حضــور افراد غیر بازیگر از مشــاغل 
گوناگون در اجرای این اثر نمایشی توضیح 
داد: نمایش از ساده زیستی می گوید و سپهر 
به درســتی افراد را بابت نگاه شان به زندگی 
انتخاب کرده است. در این نمایش افرادی از 
حرفه های گوناگون حضور دارند؛ از صافکار، 
جوشــکار، خانه دار و ... که ویژگی همه آنها، 
نگاه ســاده آنان به امر زیستن است و همین 
نگاه، به تماشــاگر هم منتقل می شود. اگر 
همه افراد حاضر در این اثــر، بازیگر بودند، 
برقراری ارتباط  با تماشاگر به سادگی انجام 
نمی شــد. بنابرایــن انتخاب افــراد، بر این 

اساس بوده است.
او در پاســخ به اینکــه بازی در این ســرود 
نمایش برای خود او چگونه تجربه ای بوده، 
گفت: خیلی سال بود که خود من نتوانسته 
بــودم گریه کنــم و روز بازبینــی نمایش، 
ناخــودآگاه بغض کــردم و اشــک ریختم. 
همین حال را در اجــرای کار هم گرفتم. به 
دلیل ارتباطــی که میان حاضــران، برقرار 
می شــود، هر لحظه، تاثیر این آرامش را در 
خودم و دیگران می بینــم. بنابراین با جان 
و دل پذیرفتم که در این کار حضور داشــته 
باشم. همه ما درگیر مشــغله های گوناگون 
هســتیم ولی حالا می بینم با حضور در این 

کار، هر روز حالم بهتر می شود.
ملاحســینی اضافه کرد: هر شب احساس 
می کنم زندگی و نگاه مان به دنیا عوض شده 
و این تغییر و حال خــوب در همه بازیگران 
کار، قابل مشاهده است. به همین دلیل هر 
شــب که به پایان اجرا نزدیک می شــویم، 
حالم دگرگون می شود و از فکر اینکه اجرای 
نمایش به بالاخره پایان می رســد، غمگین 

می شوم.
او با اشــاره بــه تغییــر اعضای ایــن گروه 
ادامــه داد: بعضــی از بازیگران بــه دلیل 
مشــغولیت های دیگری که داشــتند، در 
میانه کار از گروه جدا شــدند ولی دوباره به 
کار برمی گردند. یعنی این رفت و آمد میان 
اعضای گروه وجود دارد. مــا یک گروه ۳۰ 
نفره ایم و بزرگترین حُســن ایــن کار برای 
ما، انتقال احساســات و عواطفی است که از 

تماشاگر دریافت می کنیم.
ملاحسینی با ابراز تاســف از رواج برخی از 
آثار نمایشــی کم تفکر در تئاتر کشورمان 
افزود: در این وانفســای تئاتر هجو، اجرای 
این چنین کارهایی که پشت شــان اندیشه 
و تفکر وجود دارد، مایه خوشــحالی است. 
حال آدمی بد می شــود وقتــی که می بیند 
۹۰ درصد کارهای نمایشــی به سمت هجو 
رفته اند و بخش دانایی و اندیشه ورز تئاتر در 
حال نابودی است. امیدوارم از نظر تبلیغاتی 
بتوانیم تمهیداتی بیندیشیم تا تماشاگران 
بیشتری به تماشــای کارهایی مانند »عطر 

آدم« بیایند.
ســرود نمایش »عطر آدم« هر شب ساعت 
۱۹ و پانزده دقیقه در پردیس تئاتر شهرزاد 

روی صحنه است.

اجرای ۳ اثر از مریم کاظمی در پردیس تئاتر تهران

وردین ماه  رشد ۴۰درصدی مخاطبان سینما در فر

با حضور چهره های درجه یک

سینمایی ها برای غزه ۳۱۶ هزار دلار کمک جمع کردند

خریدار  حراجی »ســینما بــرای غزه« با 
همکاری چهره های سینمایی بیش از ۳۱۶ 
هزار دلار برای کمک های امــدادی به غزه 

جمع آوری کرد.
 آنی لنوکــس، خواکین فینیکــس، برایان 
کاکس، جاناتان گلیــزر، گی یرمو دل تورو 
و تیلدا ســوینتون از جمله افراد مشهوری 
بودند که با همکاری و اهدای یادگاری هایی 
به ایــن حراجــی تــلاش کردند تــا برای 
کمک های پزشکی برای فلسطینی ها پول 

جمع کنند.
»سینما برای غزه« که توسط گروه کوچکی 
از فیلم سازان زن و روزنامه نگاران سینمایی 

راه اندازی شد، با موفقیت بیش از ۳۱۶ هزار 
دلار برای حمایت از کمک های پزشــکی به 

مردم غیرنظامی غزه جمع آوری کرد.
افراد مشــهوری به حمایــت از این حراجی 
وارد میدان شــدند که تیلدا سوینتون، آنی 
لنوکس، خواکین فینیکس، اســپایک لی و 
گی یرمو دل تورو از جملــه آن ها بودند و در 
نهایــت ۳۱۶۷۷۸ دلار )۲۵۴۲۹۷ پونــد( 
برای کمک های پزشکی برای فلسطینی ها 

)MAP( جمع شد. 
این خیریه مستقر در بریتانیا از آب استریل 
گرفته تا داروهای سرطان را برای مردم نوار 

غزه ارایه می کند.

در ایــن حراجــی چهره هــای نامــدار 
اقلام شــخصی خــود را اهــدا کردند که 
از پوســترهای امضاشــده فیلــم گرفته تا 

چت های شخصی در زوم را دربرگرفت.
جاناتــان گلیزر ســازنده »منطقــه مورد 
علاقه« که در ســخنرانی خود در مراســم 
اهدای جوایز اســکار ۲۰۲۴ بــه حمایت از 
غزه پرداخت و رژیم صهیونیســتی را متهم 
به ربودن هولوکاســت کرد، ۷ پوستر از این 
فیلم را با امضای خــود به حراجی داد و میکا 
لوی آهنگساز و جیمز ویلسون تهیه کننده 
این فیلم نیــز تعدادی پوســتر فیلم را اهدا 
کردند. ســخنرانی گلیزر با ستایش کسانی 
که خواســتار آتش بس در بحبوحه جنگ 
جاری رژیم صهیونیستی و حماس هستند و 
انتقاد شدید برخی چهره های طرفدار رژیم 

صهیونیستی در هالیوود مواجه شد.
حراج آنلاین از ۲ آوریل آغاز شــد و درست 
نیمه شــب جمعه ۱۲ آوریل به وقت بریتانیا 
به پایان رســید. آمار نهایی حــراج ممکن 
اســت کمی بالاتر از رقم ثبت شــده پس از 

بسته شدن رسمی باشد.
هانا فلینت، روزنامه نگار و منتقد سینمایی 
مقیم لندن که همراه با دوســتانش هانا فار، 
جولیا جکمــن، لیلا لطیف، ســوفی مونک 
کافمن، »ســینما برای غــزه« را راه اندازی 
کرد، می گویــد: فکر می کردیم شــاید ۲۵ 
هــزار دلار جمع کنیم. وی افــزود: ما گروه 
بســیار متنوعــی از زنان هســتیم، از زنان 

رنگین پوست تا یهودی، مسلمان، مسیحی 
و غیرمذهبی که همه دور هم جمع شده اند.

وی گفت: بــرای بحران انســانی که در غزه 
در جریان اســت مــا واقعــا معتقدیم که 
سینما می تواند ابزار قدرتمندی باشد؛ یک 
ابزاری سیاسی برای صحبت درباره جهان، 
انعکاس مســایل و مواجه شدن با آنچه دارد 

رخ می دهد.
حرکتی کــه ابتدا بــه عنوان یــک تلاش 
بریتانیایــی آغــاز شــد- اولیــن گــروه 
اهداکنندگان مشهور همه بریتانیایی بودند، 
از کارگردان هایی چون کن لوچ، مایک لی، 
آصف کاپادیــا و جوآنا هاگ تــا بازیگرانی 
چــون برایان کاکس، هریس دیکنســون و 

آلیسون اولیور- به سرعت جهانی شد. 
رامی یوســف بلیت های نمایش زنده خود 
و همچنین مراســم بعد از مهمانی و دیدار 
و احوالپرســی بــا کمدین و بازیگــر فیلم 
»بیچارگان« را اهدا کرد. خواکین فینیکس 
بازیگر یهودی برنده اســکار، پوستر جوکر 
امضا شــده را اهدا کرد، دل تورو با ۶ کتاب 
امضا شده و اســپایک لی با یک پوستر امضا 
شــده و قاب شــده از مالکوم ایکــس وارد 

صحنه شدند.
فار می گوید: تنوع اهداکنندگان باورکردنی 
نبــوده؛ از بازیگــران فیلم های مــارول تا 
جدیدتریــن فیلم ســازان بریتانیایی، همه 
وارد این کارزار شــدند. لحظه هایی بود که 
باور نمی کــردم این چیزهــا در حال وقوع 

است، مثل زمانی که سوزان ساراندون وارد 
ماجرا شــد و یک تی شــرت راکی ترسناک 
امضا شده و همچنین یک چت زوم رو در رو 

را وارد حراجی کرد.
زهرا یاســین، مدیر رویدادهای اجتماعی 
برای امدادرسانی به فلسطینی ها هم گفت 
انتظار حضور این تعداد از افراد مشــهور را 
نداشت. وی گفت همه پول جمع آوری شده 
به صورت مســتقیم به MAP اهدا می شود 
تا صرف کمک های اضطراری در غزه شود. 
این سازمان تنها ســازمان غیردولتی است 
که در حال حاضر در شــمال غزه در شرایط 

سخت و خطرناک فعالیت می کند.
»سینما برای غزه« به تلاش های خود برای 
جمع آوری کمک های مالــی ادامه خواهد 
داد. برنامه آن ها این است که تی شرت های 
ســینما برای غزه را که توسط هنری جیمز 
گرت طراحی شــده بفروشــند و آخر هفته 
هم یک قرعه کشــی بــرای اقــلام اهدایی 
افراد مشــهور که در حراج اصلی گنجانده 
نشــده اند، برگزار خواهند کرد. هر کســی 
که ۱۰ پوند )یا بیشــتر( بــه MAP کمک 
کند، شانس برنده شدن جایزه ای را خواهد 
داشت که شامل موارد زیر است: پوسترهای 
ویژه »هرگز واقعا اینجــا نبودی« با امضای 
لین رمزی کارگردان بریتانیایی، فینیکس 
و جیم ویلسون. پوستر »چهار شیر« با چاپ 
محدود از کیوان نواک و یک جلســه زوم رو 

در رو با رمزی.
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میدان

شــهاب زاهدی مهاجم پیشین پرســپولیس از زمان 
پیوســتنش به تیم فوتبال »آویســپا فوکوئاکا« ژاپن 
عملکرد خیره کننــده ای از خود به نمایش گذاشــته 

است.
 تیم فوتبال »آویســپا فوکوئوکا« ژاپن در هفته هشتم 
لیگ ژاپن با گلزنی شــهاب زاهدی موفق شد برابر تیم 
صدرنشین »سانفرسه هیروشــیما« به تساوی یک به 

یک دست پیدا کند.
این مهاجم ایرانی در این دیــدار عملکرد خوبی از خود 
به نمایش گذاشــت و یک بار هم تــوپ را به تیر دروازه 

حریف زد.
آویســپا در دیدارهای این فصل با یک مهاجم هدف به 
میدان رفته است و تا پیش از ورود شهاب زاهدی به این 
تیم، »ولینگتون« مهاجم ثابت تیم بود که بازیکنی ۳۶ 
ساله و اهل برزیل است در تیم هایی مثل »هوفنهایم« 
آلمان، گویــاس برزیل، »بوتافوگو« برزیل و »ویســل 

کوبه« ژاپن سابقه بازی دارد. او در سال های 
۲۰۱۵ تا ۲۰۱۷ به مدت ۲ ســال در آویسپا 
حضور داشــت و در ۸۱ بازی ۳۱ گل به ثمر 

رساند.
او پس از جدایی از آویسپا به تیم های ویسل 
کوبه، بوتافوگو و شــونان رفــت و مجدداً از 

ابتدای فصل جاری به تیم سابقش برگشت.
تا پیش از ورود زاهدی به آویســپا، این بازیکن برزیلی 
مهاجم اصلی تیم بود اما حضــور موفق زاهدی موجب 
شد بلافاصله بتواند خود را در ترکیب اصلی جای دهد و 

»ولینگتون« را نیمکت نشین کند.
زاهدی از هفته چهارم توانســت نخستین بازی خود را 
برای این تیم ژاپنی و برابر »اف سی توکیو« انجام دهد 
و در حالی کــه کار را از روی نیمکت آغــاز کرده بود به 
عنوان یار جانشین در دقیقه ۵۸ به جای »ولینگتون« 
وارد زمین شد. آویســپا در این دیدار با نتیجه ۳ بر یک 

تن به شکســت داد اما اتفاق خوشــایندی 
که برای زاهــدی افتاد این بود که توانســت 

سازنده تک گل تیمش باشد.
در هفته پنجم آویسپا به مصاف »اوراوا ردز« 
رفت و در این مسابقه زاهدی برای نخستین 
بار در ترکیب اصلی تیم قرار گرفت و هرچند 
این بازی با شکســت ۲ بر یک این تیم همراه 
بود امــا زاهدی موفق شــد تک گل تیمــش را به ثمر 
برساند تا نخســتین گلش در فوتبال ژاپن را ثبت کرده 
باشد. زاهدی در این دیدار ۵۹ دقیقه بازی کرد و سپس 

جای خود را به »ولینگتون« داد.
این تیم در هفته ششــم برابر »کاشــیما آنتلرز« قرار 
گرفت و زاهدی که در ترکیب اصلی قرار داشــت موفق 
شد با گلزنی، موجب پیروزی یک بر صفر تیمش شود. 
زاهدی در ایــن بــازی در دقیقه ۷۳ جای خــود را به 

»ولینگتون« داد.

در هفتــه هفتم هم زاهــدی در دیدار بــا »ناگویا« در 
ترکیب اصلی قرار داشــت و در دقیقه ۶۰ »ولینگتون« 
جای او را گرفت. این بازی با تســاوی بدون گل خاتمه 

یافت.
به این ترتیب شــهاب زاهــدی در ۵ مســابقه برای 
تیمش ۳ گل و یک پــاس گل به ثبت رســانده و این 
در حالی است که آویســپا در این فصل ۶ بار موفق به 

گلزنی شده است.
آویســپا در ۵ هفته اخیر، ۴ گل به ثمر رسانده است که 

هر ۴ گل با تأثیرگذاری مستقیم زاهدی همراه بود.
مهاجم پیشین پرســپولیس خیلی زود توانست خود 
را به بازیکنی محبوب در میان هــواداران تبدیل کند 
و اکنون تبدیل به تاثیرگذارتریــن بازیکن در این تیم 

شده است.
آویسپا هم اکنون در جدول رده بندی لیگ ژاپن با ۱۰ 

امتیاز در رده یازدهم است.

لژیونر

سیده فرزانه شــریفی  در فاصله چهار 
ماه مانده به المپیک پاریــس دوئل جذاب 
حسن یزدانی و کامران قاسمپور در وزن ۸۶ 
کیلوگرم یکی از موضوعات حساس کشتی 
آزاد است که به نظر می رسد فدراسیون هم 

به دنبال کمتر کردن حاشیه هاست.
 روزهای حساسی پیش رو تیم ملی کشتی 
آزاد اســت؛ اعضــای کادر فنــی در تلاش 
هستند که تیم ملی با ۶ سهمیه کامل راهی 
المپیک پاریس شود تا در مهم ترین آوردگاه 
ورزشــی جهان موفقیت های ســال های 
گذشــته کشــتی آزاد را در المپیک تکرار 
کنند. تیم ملی کشــتی آزاد در سه وزن ۶۵، 
۸۶ و ۱۲۵ کیلوگرم ســهمیه کسب کرده و 
حالا مهم ترین چالش تیم ملی کشتی آزاد 
پس از کسب سهمیه موضوع کامران قاسم 

پور و حسن یزدانی است.
یزدانی بعد از کســب مدال نقــره جهانی و 
طــلای بازی های آســیایی تصمیم گرفت 
کتفش را به دست جراحان بسپارد. جراحی 
کتف او در ســال منتهی به المپیک بســیار 
پرریسک بود اما یزدانی به انتخاب خودش 
این کار را انجام داد و برای چند ماه از کشتی 
و حضور در مســابقه دور شــد. طبیعتاً اگر 
این جراحی نبود، احتمالاً او هم مثل ســایر 
مدال آوران تا اینجای کار وارد چرخه شده و 
چه بسا المپیکی شدنش را هم قطعی کرده 

بود.
البته با توجه به وضعیــت یزدانی کادر فنی 
هم برای او تدابیر ویــژه ای در نظر گرفت و 
قرار بر این شــد او هر وقت شرایط مناسبی 
پیدا کرد به چرخــه انتخابی تیــم ملی در 
ســال ۲۰۲۴ ورود کند. طبق اعلام پزشک 
یزدانی او اوایل اردیبهشــت ماه می تواند به 
تشــک کشــتی بازگردد و از آن زمان رفته 
رفته می تواند مرور فن و تمرین کشــتی را 
آغاز کند، البته یزدانــی در دوره نقاهت هم 
برای آنکه خــودش را به المپیک برســاند، 
به شــدت و به صورت کامــلًا منظم تمرین 
بدنســازی، فیزیوتراپی، آب درمانی و… را 

پیگیری کرده و دست از تلاش مستمر برای 
بازگشت برنداشته است.

البته که مهم ترین موضوع در رابطه با حسن 
یزدانی بازگشت با کیفیت این نابغه کشتی 
روی تشک است؛ یزدانی یکی از آماده ترین 
کشتی گیران چند ســال اخیر کشتی آزاد 
اســت. کادر فنی تیم ملی هــم اطلاعی از 
شــرایط فعلی یزدانی ندارد و این موضوع را 
می توان از صحبت های کاوه ســرمربی تیم 
ملی فهمید، او در تازه تریــن اظهارت خود 
در مورد یزدانی گفته بود اگر حسن شرایط 
خوبی داشته باشــد برای المپیک بهترین 
تصمیــم را می گیریم. البتــه صحبت های 
کاوه ایــن موضوع را هم نشــان می دهد که 
او امید به بازگشت قدرتمندانه یزدانی دارد 
و ســرمربی تیم ملی بدش نمی آید یزدانی 

ورزشکار المپیکی او در پاریس باشد.
تقابل حسن و کامران در وزن ۸۶ کیلوگرم

در فاصله ۴ مــاه مانده به المپیک حســن 
یزدانــی این روزهــا در خانــه تمرینات را 

پیگیــری می کنــد و تنها در اواخر ســال 
گذشــته برای پیگیری کارهای درمانی اش 
به تهــران آمد و به اردوی تیم ملی هم ســر 
زد. بحث بازگشت کامران قاسم پور به وزن 
۸۶ کیلوگرم حواشی زیادی به وجود آورده 
اســت؛ کامران پس از بدشانسی ها زیادی 
کــه آورد در وزن ۹۷ کیلوگرم در تورنمنت 
کرواســی به میدان رفت و برای دومین بار 

مقابل اسنایدر شکست خورد.
اهالی کشتی معتقدند کامران مناسب برای 
وزن ۹۷ کیلوگرم نیست. او که سال ها پشت 
خط حسن یزدانی مانده بود به ناچار تغییر 
وزن داد و در وزن ۹۲ کیلوگرم روی تشــک 
رفت. کامــران در ایــن وزن موفقیت های 
چشــم گیری به دســت آورد و همه نگاه ها 
به ســمت او رفت، اما از آنجا کــه وزن ۹۲ 
کیلوگرم المپیکی نیســت، کامــران برای 
اینکه بازگشت به عقب نداشته باشد به یک 
وزن بالاتر آمــد و در وزن ۹۷ کیلوگرم روی 

تشک رفت.

اما به باور اهالی کشــتی او کشتی گیر وزن 
۹۷ کیلوگرم نیســت و به نظر می رســد با 
توجه به وضعیت مبهمی که حســن یزدانی 
دارد، کامران بدش نمی آید دوباره شــانس 
خود را در وزن ۸۶ کیلوگــرم امتحان کند. 
در حالی کــه این دو قهرمان در ســکوت به 
تمرینات خود ادامه می دهند و قاسم پور در 
مورد بازگشت به وزن ۸۶ کیلوگرم صحبتی 
نکرده است؛ اما حواشــی و جنجال ها به پا 

شده است.
همت مسلمی ســرمربی ســازنده حسن 
یزدانی در مصاحبه جنجالــی عنوان کرده 
که کامران قاسم پور در چرخه ۸۶ کیلوگرم 
تیم ملی در ســال ۲۰۲۴ جایــی نخواهد 
داشت. از آن طرف مصطفی قاسم پور، مربی 
سازنده کامران قاسم پور هم به صحبت های 
همت مسلمی واکنش نشــان داده و عنوان 
می کند: »کامران قاســم پور هم مثل حسن 
یزدانی مصدوم بــود و زمانی که وارد چرخه 
شد، همه تلاشــش را کرد که برای تیم ملی 

مثمرثمر واقع شود. الان هم هنوز چیزی را 
در مورد وزن المپیکی اش به صورت رسمی 
اعلام نکرده اســت که می خواهند قهرمان 
جهان را به حاشــیه ببرند. قطعــاً همه چیز 
روی تشک مشخص خواهد شد. هر حرفی 
هم که هســت، خوب اســت روی تشــک 
زده شود. در نهایت قرار اســت بهترین ها و 
آماده ترین ها راهی المپیک شــوند، این در 
مورد تمامی اوزان المپیکی صدق می کند. 
بهتر اســت اجازه بدهیم هــر چیزی روال 
خودش را طی کند و با جوسازی، شرایط را 

متشنج نکنیم.«

حسن یا کامران مسئله این است؟
۴ ماه دیگر تا شــروع المپیک پاریس زمان 
باقی مانده و حسن یزدانی هنوز وارد اردوی 
تیم ملی نشــده اســت؛ برخی اعتقاد دارند 
حسن یزدانی با کتف مصدوم شانسی برای 
شکســت دیوید تیلور آمریکایی ندارد، اما 
برخی دیگر از جمله مربی اش معتقد اســت 
حضور او در فینال المپیک قطعی اســت. به 
هر حال چالش بزرگ تیم ملی کشــتی آزاد 
دوئل حســن یزدانی و کامران قاسم پور در 
وزن ۸۶ کیلوگرم اســت، البته که براساس 
چرخه انتخابی تیم ملی هنــوز رقابتی بین 
این دو شــکل نگرفته اســت چرا که قاسم 
پور هم اکنون در وزن ۹۷ کیلوگرم اســت و 
در این وزن به اردوی تیم ملی دعوت شــده 
است.البته ممکن اســت با توجه به شرایط 
مصدومیت یزدانی فدراســیون و کادر فنی 
تصمیم بگیرند که چنیــن انتخابی ای قبل 
از المپیک حداقل به صورت غیرمســتقیم و 
در یک تورنمنت خارجی شــکل بگیرد. در 
ســال های اخیر خیلی از طرفداران کامران 
قاسمپور اعتقاد داشتند سبک کشتی او به 
شکلی اســت که به راحتی می تواند دیوید 
تیلور را شکســت دهد. شــاید او به همین 
خاطر منتظر یک فرصت است تا بعد از چند 
سال بار دیگر در ۸۶ کیلوگرم خودی نشان 

دهد.

تکیه »آویسپا« به مهاجم ایرانی است

اتفاقات هفته بیست وسوم

 کنار کشیدن دو تیم به نفع سرخابی ها
خریدار  لیگ برتر فوتبــال در پایان هفته 
بیســت و ســوم با اتفاقاتی همــراه بود که 
وضعیت دو ســرمربی را متزلــزل کرد و دو 
تیم که شانس قهرمانی بودند با نتایجی که 
گرفتند به سود استقلال و پرسپولیس کنار 

رفتند!
 هفته بیســت و ســوم لیگ برتر فوتبال 
به اتمــام رســید و دو تیم مدعــی اصلی 
قهرمانــی یعنــی اســتقلال تهــران و 
پرسپولیس موفق شــدند حریفان خود را 
با یک گل شکســت دهند تا همچنان به 
کورس خود برای تصاحــب جام قهرمانی 

ادامه دهند.
در انتهای جدول نیز، اســتقلال خوزستان 
توانســت در دقایق پایانی صنعــت نفت را 
شکســت دهد تا کماکان در رده چهاردهم 
جدول باقی بماند و نســاجی هم موفق شد 
با توقف سپاهان یک امتیاز حیاتی خارج از 

خانه را به دست بیاورد.
در ادامه بــه اتفاقــات مهم در ایــن هفته 

خواهیم پرداخت.

شکست سنگین تراکتور و شعار حیا 
کن رها کن علیه خمز

تیم فوتبال تراکتور در سومین بازی خانگی 
متوالی خود برابر ذوب آهنی قرار گرفت که 
در نیم فصــل دوم تنها دو امتیاز به دســت 
آورده بود و هیچ بــردی در کارنامه این تیم 

دیده نمی شد. 
»پاکوخمز« در دقیقــه ۳۳ بازی خیلی زود 
تصمیم به تعویــض دو بازیکن دفاعی خود 
کرد و با تغییر تاکتیک برابر ذوب آهن بازی 

را ادامه داد که این مورد بیشــتر به سود تیم 
میهمان بود و آنها توانســتند در پایان این 
بازی را بــا نتیجه ۴ بر یک به ســود خود به 
اتمام برســانند تا تراکتور شکست سنگینی 

را متحمل شود.
طبق اعلام برخی از رســانه ها در این بازی 
حدود ۳۰ هــزار هوادار تراکتــور از نزدیک 
شــاهد شکســت تیم خود بودند و پس از 
دریافت گل ســوم تیمشــان با خــروج از 
ورزشــگاه اعتراض خود را بــه کادر فنی و 

بازیکنان این تیم نشان دادند.
 همچنین برخی از آنها شــعارهای حیا کن 
رها کن را علیه پاکو خمز و دستیاران او سر 
دادند و همین موضوع باعث شــد تا محمد 
نصرتی مربی این تیم در پایان بازی از سمت 

خود کناره گیری کند.
این بازی نقطه عطفی بــرای محمد ربیعی 
سرمربی مستعفی ذوب آهن نیز به حساب 
آمد و او پس از دو بار اســتعفا که با مخالفت 
هیأت مدیره باشــگاه ذوب آهن همراه شد 
توانست به یک پیروزی پر گل دست یابد تا 
با یک رده صعود در جدول در مکان هشــتم 

بایستد.

مورایس و باز هم ناکامی برابر تیم های 
انتهای جدولی

تیم ســپاهان که در ابتدای فصل و با توجه 
به خریدهایی کــه انجام داده بــود یکی از 
مدعیان اصلی قهرمانی در فصل بیســت و 
سوم به حســاب می آمد توانست در ابتدای 
مسابقات عملکرد خوبی را از خود به نمایش 
بگذارد اما در هفته هــای پایانی نیم فصل 

اول روند نزولی این تیم آغاز شــد و همین 
موضوع باعث ناراحتی هواداران ســپاهان 

شده است. 
ســپاهان روز گذشــته برابــر نســاجی 
مازندران تیم رده شــانزدهم جدول قرار 
گرفت و با نتیجه بــدون گل برابر این تیم 
متوقف شد در حالی که کمتر کسی انتظار 
کسب این تساوی خانگی را برای سپاهان 

داشت.
هفته گذشته نیز شاگردان مورایس بازی 
خود را بــا نتیجه دو بر یــک برابر صنعت 
نفت آبــادان واگذار کردند تــا این تیم به 
کســب اولین پیروزی خانگی خود دست 

یابد. 
هــواداران ســپاهان کــه از کســب نتایج 
تیم خــود عصبــی بودند در جریــان بازی 
شــعارهایی را علیه مدیریت و کادر فنی این 

تیم سر دادند.

فولاد و باز هم شکست
تیم فوتبال فولاد که چهارمین ســرمربی 
را روی نیمکــت خــود در ایــن فصل از 
رقابت هــای لیــگ برتــر می بینــد، روز 
گذشته مهمان شــمس آذر قزوین بود که 
شاگردان عبدالله ویســی با یک گل بازی 
را به میزبان خــود واگذار کردنــد تا این 
مربی همچنان در کســب پیــروزی برای 

فولاد ناکام بماند.
 فولاد با ۲۱ امتیاز در مکان سیزدهم جدول 
قــرار دارد و این تیم اصلًا شــرایط خوبی را 
ســپری نمی کند و همچنان خطر سقوط را 

احساس می کند.

مس در رقابت با استقلال تهران
 باقی ماند

تیم فوتبال مس رفسنجان در نیم فصل دوم 
و با هدایت محرم نویدکیا توانسته عملکرد 
بســیار خوبی را از خود بــه نمایش بگذارد. 
این تیم روز گذشــته و در ورزشگاه شهدای 
مس پذیرای تیم پیکان بــود که با اینکه دو 
بار از حریف خــود عقب افتاد امــا در پایان 
این بازی با نتیجه تســاوی دو بر دو خاتمه 
یافت تا شاگردان نویدکیا به رکورد شکست 
ناپذیری خود در نیم فصل دوم ادامه دهند. 
تنها تیم های مس و استقلال تهران هستند 
که در نیم فصل دوم تا به اینجای مســابقات 
شکستی را متحمل نشده اند و باید دید روند 
شکست ناپذیری این تیم تا پایان هفته سی 

امُ باقی خواهد ماند یا خیر.

استقلال خوزستان برنده جدال 
6 امتیازی هفته

مصاف تیم های استقلال خوزستان و صنعت 

نفت آبادان به واسطه حضور دو تیم در رده های 
چهاردهم و پانزدهم جدول از حساسیت بسیار 
بالایی برخــوردار بود که شــاگردان ســید 
سیروس پورموسوی موفق شــدند در دقایق 
اضافه نیــم دوم و بــا درخشــش دو بازیکن 
خارجی خود پیروز از زمین خارج شــوند و ۳ 
امتیاز این دیدار را به حساب خود واریز کنند. 
استقلال خوزستان که در نیم فصل اول تنها ۸ 
امتیاز به دست آورده بود در پایان هفته بیست 
و ســوم ۱۹ امتیازی شــد و کمــاکان در رده 
چهاردهم قرار دارد.اما در پایان بازی های این 
هفته باز هم برخی از تیم های مانند، استقلال 
تهران، آلومینیــوم و ملــوان از نحوه قضاوت 
داوران گلایه مند بودند و اعضــای کادر فنی 
این تیم در مصاحبه های خود با رســانه ها این 
موضوع را عنوان کردند، همچنین باشگاه های 
استقلال تهران و پرســپولیس علیه هم بیانیه 
صادر کردند تا علاوه بر رقابت خود برای کسب 
عنوان قهرمانــی در صدور بیانیــه هم جدال 

حساسی را داشته باشند.

برای اعاده حیثیت به تایلند می رویم
وحید شمسایی: شیرمردان ایرانی به دنبال 

قهرمانی در آسیا هستند
سرمربی تیم ملی فوتسال ایران بر تلاش بازیکنانش برای کسب عنوان 

قهرمانی جام ملت های آسیا تاکید کرد.
 وحید شمسایی سرمربی تیم ملی فوتســال ایران در آستانه برگزاری 
مسابقات جام ملت های آسیا و در حاشیه تمرین تیم ملی گفت: آخرین 
جلســه تمرین قبل از اعزام به جام ملت های آسیا در تایلند برگزار شد و 
این دوره به دلیل اینکه حکم انتخابی جام جهانی است اهمیت ویژه ای 
دارد و گواه آن هم این است که بسیاری از تیم ها از ۲ هفته قبل از شروع 
جام به تایلند رفته اند، اردوها و بازی های تدارکاتی زیادی برگزار کردند 

و همه تیم ها به دنبال کسب سهمیه جام جهانی هستند.
وی تصریح کرد: شــیرمردهایی که در تیم ما هستند فقط به دنبال این 
هســتند که بهترین نتیجه را کســب کنند. پیش از هر چیز برای این 
بازیکنان ارزوی ســلامتی کنیم که بتوانیم همه آنها را در مسابقات در 
اختیار داشته باشــیم و در جام ملت ها هم ابتدا ســهمیه جام جهانی را 
کسب کنیم و سپس با تلاشی که می کنند قهرمانی آسیا را از ژاپن پس 

بگیرند.
سرمربی تیم ملی فوتسال گفت: پیش از سفر به بانکوک به زیارت حرم 
حضرت علی ابن موسی الرضا رفتیم و با شرایط روحی و انگیزشی بالایی 
در بازی ها شــرکت خواهیم کرد و برای اعاده حیثیت به تایلند خواهیم 

رفت و تا آخرین لحظه دست از تلاش بر نمی داریم.
تیم ملی فوتســال ایــران از ۲۹ فروردین در مســابقات جام ملت های 
۲۰۲۴ آسیا به میزبانی تایلند شــرکت خواهد کرد و در مرحله گروهی 
با تیم های افغانستان، کویت و بحرین هم گروه است. برنامه دیدارهای 

ایران در جام ملت های آسیا مسابقات به شرح زیر است:

پنجشنبه 30 فروردین
* ایران - افغانستان، ساعت ۱۲:۳۰

شنبه اول اردیبهشت
* بحرین - ایران، ساعت ۱۷:۳۰

دوشنبه 3 اردیبهشت
* ایران - کویت، ساعت ۱۷:۳۰

جهانبخش:
 پایان بازی با آژاکس لحظه باشکوهی بود

لژیونر ایرانــی فاینورد به انجــام صدمین بازی برای ایــن تیم هلندی 
واکنش نشان داد و عنوان کرد رســیدن به این رکورد بسیار لذت بخش 

بود.
علیرضا جهانبخش، یک شنبه هفته گذشته در دیدار برابر آژاکس که با 
برتری پرگل فاینورد همراه بود موفق شــد صدمین بازی رسمی خود را 

برای این تیم انجام داد.
به همین مناســبت رســانه باشــگاه فاینورد )فاینورد تی وی( گفت و 
گویی با این بازیکن ایرانــی ترتیب داد. جهانبخــش در این گفت و گو 
در خصوص حضورش در باشــگاه فاینورد گفت: هفته بسیار خوبی بود 
و از یک ســو توانســتم صدمین بازی را برای باشــگاهم انجام دهم و از 
سوی دیگر یک بازی بسیار زیبا مقابل آژاکس داشتیم. از رسیدن به این 
افتخار لذت می برم. بلافاصله بعد از بازی در رختکن فضای بسیار خوبی 
حاکم شد. همه واقعاً خوشحال بودند. به خاطر این پیروزی یک مهمانی 
کوچک گرفتیم و به شــادی پرداختیم. دوشــنبه تعطیل بودیم و روز 

سه شنبه همه با لبخند وارد باشگاه شدند.

فاینورد در دیــدار این هفته در لیــگ هلند با نتیجه پــرگل ۶ بر صفر 
آژاکس را در هــم کوبید و جهانبخش که در این مســابقه روی نیمکت 
قرار داشت در دقیقه ۷۷ وارد زمین شــد و به این ترتیب، صدمین بازی 
رســمی اش با پیراهن فاینورد را تجربه کرد. او توانست دروازه حریف را 
نیز باز کند ولی گلش مردود اعلام شد. این دیدار در نهایت با نتیجه ۶ بر 

صفر به سود فاینورد به پایان رسید.
جهانبخش در بخــش دیگری از صحبت هایش گفــت: توضیح این که 
چقدر رسیدن به این رکورد مهم است و چقدر خوشحالم، کمی دشوار 
اســت. وقتی به اینجا آمدم هرگز انتظار نداشــتم این همه بازی برای 
فاینورد انجام دهم. از رســانه های ایرانی شنیده بودم که ۹۹ بازی برای 
فاینورد انجــام داده ام و وقتی بازی با آژاکس تمام شــد یکی از بچه ها 
پیش من آمد و گفت که من صد بازی برای فاینــورد بازی کرده ام. چه 
روز و چه لحظه باشــکوهی بود که به رکورد صدمیــن بازی برای تیمم 

رسیدم.
او به گل مردودش برابر آژاکس هم اشــاره و از اینکــه این توپ به دلیل 
حضور بازیکن ژاپنی تیمش در آفساید مردود اعلام شده بود ابراز تأسف 
کرد و ادامه داد: رابطــه من با هواداران در فاینورد همیشــه خوب بوده 
اســت و از تک تک لحظات حضورم در این باشگاه لذت برده ام. همیشه 

سعی کرده ام سختکوش باشم و به جای حرف زدن عمل کنم.
جهانبخش و آرنه اسلات )ســرمربی فعلی فاینورد( از زمان حضورشان 
در آلکمار همدیگر را می شناختند. او درباره حضورش در فاینورد گفت: 
آرنه اسلات من را می شناخت و از من خواست که به فاینورد بیایم. وقتی 
پیشنهاد فاینورد به دستم رسید زیاد فکر نکرده ام. من رابطه خوبی با او 

دارم و شناخت خوبی از هم داشتیم. آمدنم به این جا خیلی خوب بود. 

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده 3 و ماده 13 

آئین نامه قانون تعیین تکلیف
شناسه آگهی: 1693598

برابر رای شماره 140260312001005090 و رای اصلاحی شماره 140260312001013050 
هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا معارض کلاسه 1402114412480000106 تقاضای خانم زینب 
شهرکی به شماره شناسنامه 88 و کد ملی 2122871636 صادره از گرگان فرزند حاجی در در 
ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی با نضمام 47 سهم مشاع از 48 سهم ششدانگ عرصه 
که مابقی سهام آن وقف است بمساحت 153/25 متر مربع از پلاک شماره 125 - اصلی واقع 
در اراضی تاریکی بخش دو حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکایت از انتقال از مالک رسمی 
سیدضیا مفیدی به متقاضی دارد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز 
آگهی میشود از این رو اشخاصی که نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض داشته باشند 
میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواست 

خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم نماید.
تاریخ انتشار نوبت اول 1403/01/26 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/02/10

مهدی شاه مهری سرپرست اداره ثبت اسناد واملاک منطقه یک گرگان 
از طرف غلامرضا قاسمی



استان

قزوین-مریــم نقــدی   مدیــرکل گمرک قزویــن در این 
گزارش ابراز داشــت: گمرک قزوین در ۱۲ ماهه سال ۱۴۰۲  
رشــد ۱۲۵ درصد درآمدی  نســبت به مدت مشــابه سال 

گذشته را داشته است.
بــه گــزارش روابــط عمومــی؛ ســعید نــادری بــا بیــان این 
گمــرک  مطلــب اظهارداشــت: مجمــوع میــزان درآمــد 
قزویــن در۱۲ ماهــه ســال ۱۴۰۲ بیــش از ۶۱ هــزار  و ۳۲۳ 
میلیــارد ریال می باشــد کــه ایــن درآمد نســبت به مدت 
مشابه سال ۱۴۰۱ با رشد ۱۲۵درصدی همراه بوده است. 
نادری میزان صادرات اســتان طی  ۱۲ ماهه سال ۱۴۰۲  را 

برابر ۸۶۷ هزار تُن به ارزش ۵۷۴ میلیون دلار اعلام کرد. 
مدیــرکل گمــرک قزویــن درخصــوص عمده کشــورهای 
مقصــد صــادرات گفــت: عــراق بــا ۲۷ درصــد، امــارات 
کســتان ۱۰، ترکیــه ۹ و روســیه بــا ۸ درصــد از عمده  ۱۵، پا

کشورهای مقصد صادرات می باشند. 
ایــن مقــام مســئول گمرکــی در رابطــه بــا عمــده اقــلام 
صادراتــی طــی ۱۲ ماهه ســال ۱۴۰۲ اظهارداشــت: عمده 

کالاهــای صادراتــی در گمــرک قزویــن روغــن پایــه، پــودر 
شــوینده، میله هــای آهنــی، تریلر هــای ســردخانه دار و 

کسید مولیبدن می باشند. ا
  نــادری در بخــش دیگــری ازســخنانش بــه رشــد ۳۷ 
درصــدی در حــوزه واردات اشــاره کــرد و ابــراز داشــت: 
میــزان واردات طی ۱۲ماهــه  ســال ۱۴۰۲  برابر بــا ۲۱۲ هزار 
تُن بــه ارزش ۱۲۸۹ میلیون دلار اســت که این آمــار بیانگر 
رشد ۳۷ درصدی نســبت به مدت مشابه سال قبل می 

باشد.
ســعید نادری تصریــح کــرد: عمــده کالاهــای وارداتی در 

مدت ۱۲ ماهه سال ۱۴۰۲ 
 قطعات منفصله، کمپرســور کولر خودرو،  اجزا و قطعات 
تریلرها ، دســتگاه های مکانیکی و  ســایر پلــی اترها بوده 

است. 
مدیــرکل گمــرک قزویــن گفــت:  امــارات بــا ۴۵درصــد، 
چیــن ۳۰، ترکیــه ۱۱، آلمان و روســیه  بــا ۲ درصــد  از عمده 

کشورهای مبدا واردات به گمرک قزوین می باشند.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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به دوقلوهای مراوه تپه ای 
گرگان-مهنــاز محمدزمانــی   نمایندگانــی از 
تهران به همراه مســولین اســتانی ،  بــا حضور در 
منــزل آخونــد عبدالرحیــم اوزونــی دوجــی پــدر 
دوقلوهــا از مــراوه تپــه، هدایــای مقــام معظــم 
اســت،  گفتنــی  کردنــد.  تقدیــم  را  رهبــری 
عبدالرحیم اوزونی دوجی ســال گذشــته بعد از 
بــه دنیــا آمــدن ۳ فرزنــد خــود، نامــه ای محضر 
رهبــر معظم انقــلاب می نویســد. همچنین شــایان ذکر اســت، خداونــد به این 
خانــواده ســه فرزنــد داده بود ولــی یکی از ســه قلوهــا ســوم فروردیــن ۱۴۰۳ بر اثر 
بیماری از دنیــا رفتند. مقــام معظم رهبری  عنایــت فرمودند و به نامــه خانواده 

اوزونی دوجی پاسخ دادند و هدایای نفیسی برای دوقلوها ارسال کردند.

ونیک  راه اندازی گرایش سیستم های  الکتر
 دیجیتال در مقطع کارشناسی ارشد 

ود دانشگاه صنعتی شاهر

کشــور بــا  گســترش آمــوزش عالــی  شــاهرود-رضا ســروش   شــورای 
گرایــش "سیســتم هــای الکترونیــک  راه انــدازی رشــته مهندســی بــرق 
دیجیتال" در مقطع کارشناسی ارشد در دانشــکده برق دانشگاه صنعتی 
شــاهرود موافقت نمود. شورای گســترش آموزش عالی کشور با راه اندازی 
رشــته مهندســی بــرق گرایــش "سیســتم هــای الکترونیــک دیجیتــال" در 
مقطع کارشناســی ارشــد در دانشــکده برق این دانشــگاه موافقــت نمود. 
بــا توجــه بــه ایــن موافقــت، دانشــکده مهندســی بــرق دانشــگاه صنعتی 
دانشــجوی  رشــته/گرایش  ایــن  ۱۴۰۳در  تحصیلــی  ســال  از  شــاهرود 
کارشناســی ارشــد خواهــد پذیرفت. لازم بــه ذکر اســت؛ دانشــگاه صنعتی 
شاهرود از ســال ۱۳۸۴ در گرایش الکترونیک دانشــجوی کارشناسی ارشد 
کنــون دو گرایش "مدارهای  غ التحصیل نموده اســت و هم ا پذیرش و فار
مجتمع الکترونیک" و" افــزاره های میکرو و نانو الکترونیک" در دانشــکده 
برق فعال می باشد و با توجه به وجود اســاتید باتجربه در دانشکده برق و 
فرصت های شغلی مناسب در این رشــته/گرایش، دانشجویان متقاضی 
می توانند با توجــه به زمینه هــای مورد علاقه خــود به این رشــته/گرایش 
ورود نمایند. شایان توجه است؛ که زمینه های پژوهشی گرایش سیستم 
هــای الکترونیــک دیجیتــال متنــوع بــوده و از طراحــی سیســتم هــای 
دیجیتــال تــا اســتفاده از هــوش مصنوعی، شــبکه هــای عصبــی و بینایی 

ماشین در پردازش سیگنالها را شامل می شود.

ج  وزانه ۲۷ هزار نفر از جشنواره لاله های کر ر
بازدید می کنند

-ترنــم مظفــری   رییــس ســازمان ســیما، منظــرو فضــای ســبز  البرز
شــهرداری کرج گفت: به طور میانگین روزانه ۲۷ هزار نفر از این جشنواره 
بازدیــد دارند کــه در مقایســه با ســال گذشــته دوهزار نفــر افزایش داشــته 
است. علیرضا عاقلی با اشــاره به استقبال خوب گردشــگران و شهروندان 
له ها اظهار کرد: این جشــنواره از ۲۰ فروردین  کرجی از دهمین جشنواره لا
آغاز شــده و تا ۲۷ همیــن مــاه میزبان گردشــگران اســت. وی در پاســخ به 
اینکه احتمال تمدیــد مدت زمان این جشــنواره وجــود دارد، گفت: هنوز 
تصمیمــی در ایــن خصوص گرفتــه نشــده ولی در صــورت اســتقبال مردم 
و شــرایط مناســب گل هــا احتمــال تمدیــد وجــود دارد. وی توضیــح داد: 
به طــور میانگیــن روزانه ۲۷ هــزار نفر از ایــن جشــنواره بازدید دارنــد که در 
مقایســه با ســال گذشــته دوهزار نفر افزایش داشــته اســت. این مســئول 
تصریح کــرد: گردشــگران می تواننــد از ســاعت ۱۰ صبــح الی ۱۰ شــب از این 

جشنواره بازدید داشته باشند و از دیدن گل های زیبا لذت ببرند.

 انجام ۱۷هزار درخواست کار عملیاتی 
توسط شرکت راهبرترابرانرژی در سال ۱40۲

اصفهان- مریــم مومنــی   سرپرســت واحد بهداشــت، ایمنــی و محیط 
زیســت راهبر ترابر انرژی درباره فعالیت این واحد گفت: واحد بهداشــت، 
ایمنی و محیط زیســت راتا در سالی که گذشت در راســتای حفظ سلامت 
و ایمنی کارکنان، پیشــگیری از حوادث و بیماری های شــغلی و همچنین 
 ، حفــظ محیــط زیســت، عــلاوه بــر وظایــف و فعالیــت هــای مــورد انتظــار
اقداماتی مطابق با دســتورالعمل های ایمنی وزارت نفت و هلدینگ پترو 

پالایش اصفهان را در برنامه عملکرد خود تعریف و اجرا نموده است.
وحیــد هاشــمی میاندشــتی اظهــار داشــت: اجــرای ۱۷۰۰۰ درخواســت 
کار عملیاتــی صرفــا در واحــد حمــل و نقــل در بــازه زمانــی یــک ســال در 
هلدینــگ پترو پالایــش اصفهــان و پوشــش ۱۰۰ درصد جبهه هــای کاری 
و اهتمــام جــدی در پیشــگیری از حــوادث و شــبه حــوادث، بــا توجه به 
کندگــی جبهه هــای کاری پیــش روی ایــن واحــد، نتیجه ای  تعــدد و پرا
مطلوب و رضایت بخش بود. هاشــمی همچنین به تهیه MSDS تمامی 
مواد شــیمیایی، تهیه Lifting Plan در پــروژه های باربرداری ســنگین و 
فوق ســنگین شــرکت و نظارت مســتمر بر عملیات باربــرداری و انتقال و 
در نهایت نظــارت بر تفکیک پســماندها به منظور حفظ محیط زیســت 

اشاره کرد.

اصفهان- مریــم مومنــی   طبــق آمــار کــدال، پتروپالایشــگاه اصفهان در 
ســال ۱۴۰۲ توانســت حدود ۴.۶ میلیارد لیتر بنزین تولید کند که به معنای 

تامین روزانه ۱۲.۵ میلیون لیتر بنزین کشور است.
بنزیــن تولیــدی پتروپالایشــگاه اصفهــان از کیفیــت و اســتاندارد بالایــی 

برخوردار است و عمدتا در تهران و کلانشهرها مصرف می شود.
مصــرف بنزیــن و گازوئیــل در نــاوگان حمل ونقــل ســبک و ســنگین ایــران 
غیراســتاندارد اســت و در نــاوگان ســبک شــامل ۲۴ میلیــون خــودرو و ۶ 
میلیون موتورســیکلت مصرف بنزین به ازای هر ۱۰۰ کیلومتــر حدود ۱۰ لیتر 

است، درحالیکه استاندارد جهانی کمتر از ۵ لیتر را ثبت می کند.

همچنین در ناوگان ســنگین نیز خودروهای ســنگین موجود در کشــور به 
ازای هر ۱۰۰ کیلومتر ۶۵ لیتر گازوئیل مصرف می کنند درحالیکه استاندارد 
جهانی ۳۰ لیتر اســت. با توجه به مصرف روزانه ۱۲۰ میلیون لیتر بنزین و ۶۴ 
گر استانداردهای  ، ا میلیون لیتر گازوئیل در ناوگان سبک و سنگین کشور
ناوگان در داخل کشور رعایت شــود، ایران نه تنها مجبور به واردات سالانه 
۴ میلیــارد دلار بنزیــن و گازوئیــل نخواهــد بــود، بلکــه روزانــه در مصرف ۸۰ 
میلیــون لیتر بنزیــن و گازوئیل صرفه جویی شــده و ســالانه ۲۰ میلیــارد دلار 
درآمد صادراتی برای کشــور بــه همــراه دارد. حائز اهمیت اســت۲۰ میلیارد 

دلار معادل نیمی از درآمد نفتی سالانه ایران است.

اصفهان

۱40۲ چه مقدار بنزین تولید کرد؟ پالایشگاه اصفهان در سال 

گرگان-مهناز محمدزمانی   مدیرکل بنیاد شــهید و امور ایثارگران استان 
گلستان به اتفاقبه اتفاق سردار ملک شاهکوهی، فرمانده سپاه نینوا، در 

دیدار بــا خانواده شــهیدان بهمنی نژاد گفت: مــادران گرانقدر شــهدا که با 
تاســی به زنان عالی مقام تاریخ اســلام به ویژه حضرت فاطمه الزهرا )ســلام 
الله علیهــا( جلــوه هایی بــا شــکوه از عصمــت و شــجاعت را به منصــه ظهور 

رسانده اند مسیر تعالی و بصیرت را به همه ما آموختند.
، بصیــرت و تعالــی را بــه منصه  مادران شــهدا عالــی تریــن جلوه هــای صبــر
ظهور رساندند جمال اسدی، مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان 
گلستان به اتفاق ســردار ملک شــاهکوهی، فرمانده ســپاه نینوا در دیدار و 
عرض تســلیت درگذشــت مرحومه حاجیه فاطمه مازندرانی، مادر معظم 
شهیدان نعمت الله، حجت الله و هادی بهمنی نژاد گفت: مادران گرانقدر 

شهدا که با تاسی به زنان عالی مقام تاریخ اســلام به ویژه حضرت زهرا)س( 
و حضرت ام البنیــن )س( جلــوه هایی با شــکوه از عصمت و شــجاعت را به 

منصه ظهور رسانده اند مسیر تعالی و بصیرت را به همه ما آموختند.
وی افزود: مادران معظم شــهدا به الگوی اســتقامت و ایثار مبدل شدند و 
کاری  حماســه ای جاودان خلق کردند و ما همیشــه مدیون عظمت و فدا
آن ها هســتیم کــه داغ جانســوز شــهادت عزیزانشــان را به جــان خریدند تا 

ک وطن نرسد. حریم میهن، امن بماند و دست بیگانگان به خا
گذشــت  دکتــر جمــال اســدی ادامــه داد: اســوه های واقعــی و ایثــار و 
و قهرمانــان اصلــی نظــام جمهــوری اســلامی مــادران شــهدا هســتند. 
همان هایی که جگرگوشــه های خــود را روانه میدان نبرد حــق علیه باطل 

کردند و سربلندی و اقتدار را برای ایران اسلامی در جهان رقم زدند.

ن گلستا

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان گلستان:

مادران معظم شهدا به الگوی استقامت و ایثار مبدل شدند و حماسه ای جاودان خلق کردند

کرمانشاه خوزستان

60 کیلومتر مدار فیبر نوری به شبکه برق خوزستان اضافه شد
اهواز - محمــد مجدم   مجــری طرح های خطوط 
اجــرای ۶۰  از  بــرق منطقــه ای خوزســتان  شــرکت 
کیلومتــر مدار فیبــر نــوری در خطــوط ۲۳۰ کیلوولت 

این شرکت خبر داد.
 امیر حیاتــی بیان کــرد: عملیات احــداث فیبر نوری 
بــر روی خــط ۲۳۰ کیلوولــت امیدیــه ۱ مــارون اصلی 
شــامل تامین تجهیزات، نصب و سیم کشی به طول 
۶۰ کیلومتر مدار به پایان رســید و آمــاده بهره برداری 
اســت. وی با بیــان اینکــه ارزش ســرمایه گذاری این 
پــروژه ۷۵ میلیــارد ریــال اســت، تصریــح کــرد: ایجــاد 
شــبکه مخابراتی و دیســپاچینگ مطمئــن، تکمیل 
رینگ دیسپاچینگ ناحیه شــرق خوزستان، ایجاد 
قابلیــت مانیتورینــگ و ویدئو کنفرانــس بین نواحی 
و ایجــاد ارتبــاط مخابراتــی بســیار مطمئــن جهــت 
انتقال حجم بالای اطلاعات با کیفیت بســیار خوب 

از اهداف اجرای این پروژه است.
مجــری طرح هــای خطــوط شــرکت بــرق منطقه ای 
کنــون بیــش از ۲ هــزار و  خوزســتان تصریــح کــرد: تا
۴۰۰ کیلومتــر فیبــر نــوری روی خطــوط اســتان های 
خوزســتان و کهگیلویــه و بویراحمــد نصــب گردیــده 
و  نیــروگاه  دیســپاچینگ،  کــز  مرا تمامــی  و  اســت 

پست های انتقال و ۹۰ درصد پست های فوق توزیع 
از این شبکه بهره برداری می کنند.

گــزارش، از ابتــدای مهرمــاه ۱۴۰۲  بــر اســاس ایــن 
کنــون ۷ پــروژه پســت بــه ظرفیــت ۳۳۵ مگاولــت  تا
ارزش  بــا  کیلوولــت   ۱۳۲ بــی   ۲ توســعه  و  آمپــر 
ســرمایه گذاری ۱۱۷۹۸ میلیــارد ریــال، ۳ پــروژه خط 
بــه طــول ۸ کیلومتــر مــدار بــا ارزش ســرمایه گذاری 
۱۰۶۸ میلیــارد ریــال و ۲ پــروژه تعویض هــادی خط با 
هادی پرظرفیت به طــول ۱۴ کیلومتر مــدار با ارزش 
ســرمایه گذاری ۴۸۰ میلیــارد ریــال اجرایــی گردیــده 

است.

مدیرعامل آبفای استان خبر داد:

وستای کرمانشاه در سال ۱40۳ آبرسانی به ۲00 ر
کرمانشاه-حســنا فخــارزاده   مدیرعامــل شــرکت 
آب و فاضلاب اســتان کرمانشــاه از برنامه ریــزی برای 
آبرســانی به حــدود ۲۰۰ روســتای اســتان طی امســال 
خبر داد. رضا داوودی با اشاره به پروژه های آبرسانی 
روســتایی که در استان در دســت اقدام است، گفت: 
بــا همــکاری قــرارگاه محرومیت زدایــی امــام حســن 
مجتبــی)ع( و در قالــب دو قــرارداد، در مجمــوع قــرار 
اســت آبرســانی بــه ۸۶۰ روســتای اســتان کرمانشــاه 
کنــون ایــن پروژه هــا در دســت اجرا  انجــام شــود کــه ا
و فعــال هســتند. وی ادامــه داد: طبــق برنامه ریــزی 
صــورت گرفتــه قــرار اســت ایــن طرح هــای آبرســانی 
روســتایی تــا پایــان ســال ۱۴۰۵ بــه نتیجــه برســد و 
دیگــر روســتای دارای تنــش آبــی در ســطح اســتان 
نداشــته باشــیم. مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــلاب 
اســتان کرمانشــاه مجموع اعتبــاری کــه در قالب این 
دو قــرارداد بــرای آبرســانی بــه روســتاهای اســتان در 
نظر گرفته شــده را بالــغ بــر ۲۲۰۰ میلیارد تومــان اعلام 
کــرد. داوودی با بیــان اینکه ایــن پروژه های آبرســانی 
روســتایی بــه تدریــج تــا ســال ۱۴۰۵ اجرایــی خواهند 
کــرد: پیش بینــی مــا ایــن اســت  شــد، خاطرنشــان 
کــه در ســال جــاری نزدیــک بــه ۲۰۰ روســتای اســتان 

آبرســانی شــود. وی تعــداد روســتاهایی کــه در ســال 
گذشــته در اســتان آبرســانی شــد را نیز نزدیــک به ۱۹۰ 
روســتا اعلام کــرد.  مدیرعامــل شــرکت آب و فاضلاب 
اســتان، کرمانشــاه را از جملــه اســتان های پیشــتاز 
در پروژه هــای آبرســانی قــرارگاه محرومیــت زدایــی 
امــام حســن مجتبــی)ع( دانســت و اظهــار کــرد: طی 
دو ســال گذشــته جهــش قابــل توجهــی در آبرســانی 
به روستاهای ســطح اســتان شــاهد بودیم و برخی از 
کنون  روستاها که مشکلات چندین ســاله داشتند، ا
از نعمــت آب شــرب پایــدار برخوردارنــد و یا بــه زودی 

آبرسانی خواهند شد.

خوزستان

اهــواز -محمــد مجــدم   مدیرعامل شــرکت بهــره بــرداری نفــت و گاز کارون 
گفــت ۴۳ درصــد افزایــش تولیــد نفت صــورت گرفتــه در شــرکت ملــی مناطق 

نفتخیز جنوب در سال ۱۴۰۲ توسط شرکت کارون انجام شده است.
حســن شــهروئی در تشــریح خبر فوق اظهــار داشــت: در ســال ۱۴۰۲ بــا برنامه 
ریزی و انجام اقدامات جهادی و علیرغم کاستی های موجود، افزایش تولید 
شــرکت بهره برداری نفت و گاز کارون دربخش چاه های توســعه ای، تعمیری 
و ترمیمــی به میــزان حدود ۲۳۳ هــزار بشــکه در روز بــوده که منجر بــه تحقق 

بیش از ۱۰۰ درصدی برنامه تولید این شرکت گردید .
مدیرعامــل شــرکت نفــت و گاز کارون ضمــن قدردانــی از زحمــات کارکنــان 
تلاشــگر این شــرکت و تعامل و همکاری مدیریت های ســتاد مناطــق نفتخیز 
جنوب، افزود: میزان افزایــش تولید صورت گرفته در شــرکت نفت و گاز کارون 
در سال ۱۴۰۲ معادل ۴۳ درصد کل افزایش تولید شــرکت ملی مناطق نفتخیز 

جنوب بوده است.

شــهروئی گفت: دســتیابی به رقم بیش از ۱۰۰ درصدی برنامه تولید در شرکت 
نفــت و گاز کارون مرهــون همــت و تــلاش مضاعــف همــکاران و حمایت های 
مدیرعامل و مدیریت های ذیربط در شــرکت ملی مناطــق نفتخیز جنوب در 

اجرای پروژه های پشــتیبانی از تولید این شــرکت می باشــد که بخشــی از این 
اقدامات با استفاده از ظرفیت شــرکت های دانش بنیان و تولید بار اول بوده 
که نصب تلمبه هــای چندفازی، نصب مبــدل حرارتی نمکزدایــی منصوری، 
راه انــدازی ردیفC نمکزدایــی اهواز متمرکز بــا ظرفیت روزانه ۵۵ هزار بشــکه 
، تعمیر  ، انجــام ۳۱ فقــره اصلاحیــه فرآورشــی روی خطــوط انتقــال نفــت و گاز
، راه انــدازی ۱۵ ایســتگاه حفاظــت کاتدی،  اساســی ۲۲۴ تجهیز ثابــت و دوار
توپکرانی ۴۰ هزار متــر خطوط لوله، تزریق بیش از ۹۱ درصد پســاب تولیدی به 
چاه های تزریقی و اســتحصال بیش از ۹۸ درصد گازهای همراه نفت بخشــی 

از این اقدامات می باشند.
شــرکت بهره برداری نفــت و گاز کارون بزرگترین شــرکت تولیدی تابعه شــرکت 
ملــی مناطــق نفت خیز جنــوب با تــوان تولیــدی بیش از یــک میلیون بشــکه 
نفت در روز است که مسئولیت راهبری و استحصال نفت و گاز از میدان های 

، منصوری، آبتیمور و رامین را به عهده دارد. نفتی اهواز

در سال 1402 انجام شد؛

ون 43 درصد افزایش تولید مناطق نفتخیزجنوب  توسط شرکت نفت و گاز کار تأمین 

مدیر کل گمرک استان خبر داد:

وین درسال 1402 رشد ۱۲۵ درصدی درآمد گمرک قز

یکشنبه      26 فروردین 1403    شماره 1560



در دیدار دکتر پرتوافکنان با استاندار تأکید شد
حمایت ویژه بانک سپه از فعالان اقتصادی 

استان خراسان رضوی
در دیدار عضــو هیــات مدیره بانک ســپه با 
استاندار خراسان رضوی بر حمایت ویژه بانک 

سپه از فعالان اقتصادی استان تاکید شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی بانک ســپه، 
اســتاندار خراســان رضوی در دیــدار با عضو 
هیئت مدیــره بانک ســپه ضمــن قدردانی از 
حضــور مؤثر بانک ســپه در عرصــه اقتصاد و 
حمایت از اجرای طرح های ملــی و کلان و همچنین محرومیت زدایی 
در کشــور گفت: برای کمک به تحقق اهداف شعار سال »جهش تولید 
با مشارکت مردم« و استفاده از ظرفیت های استان، گسترش همکاری 
ســازمان ها و نهادهای دولتی و به خصوص تعاونی های بزرگ خراسان 

رضوی با بزرگترین بانک ایران جزو برنامه های استانداری است.
اســتاندار خراســان رضوی اظهار داشت: بانک ســپه با وجود فعالیت 
در فضای رقابتی در کمال ســلامت، ســرعت و دقت به مشتریان خود 
خدمات رسانی می کند و سابقه درخشــانی در صنعت بانکداری کشور 

دارد.
دکتر نظری با اشــاره بــه تجربه بانک ســپه در حمایــت از نیروگاه ها 
پیشــنهاد کرد: بانک ســپه برای افزایش ظرفیت تولیــد نیروگاه های 
بادی و خورشیدی استان خراســان رضوی با فعالان این عرصه تعامل 

بیشتری داشته باشد.
براســاس این گزارش، در این دیدار دکتر مصطفــی پرتوافکنان عضو 
هیئت مدیره بانک سپه ضمن اشــاره به حضور دیرینه و مؤثر این بانک 
در رونق اقتصادی استان خراســان رضوی گفت: این بانک در حمایت 
از تولید، کمک به اشتغال زایی و توسعه عمران و آبادانی استان کارنامه 
مطلوبی دارد و آماده اســت با همکاری و مشــارکت فعالان اقتصادی 

نقش محوری در توسعه استان داشته باشد.
دکتر پرتوافکنان در مورد نحــوه مدیریت منابع بانک اظهار داشــت: 
منابع بانک سپه عمدتاً در طرح های ملی و کلان نظیر معادن چادرملو، 
گل گهر، گوهرزمین، صنعت سیمان، ذخیره ســازی نفت خام، انتقال 
آب خلیج فــارس به فلات مرکــزی و صنایــع تولیدکننده محصولات 

استراتژیک اختصاص می یابد.
عضو هیئت مدیره بانک ســپه گفت: این بانک جهت تامین مالی برای 
ســرمایه ثابت و در گردش واحدهای تولیدی بزرگ، متوسط و کوچک 
اقتصادی اقدامات موثری انجام داده اســت. تأمین مالی در پروژه های 
نیروگاهی، ســیمان، فرش و صنایع وابســته به آن و ســایر واحدهای 
تولیدی در استان خراســان رضوی از دیگر اقدامات بانک سپه در این 

استان است.
وی به پرداخت ۳۰۰ هزار میلیارد تومان تســهیلات توسط بانک سپه 
در کلیه بخش های اقتصادی در ســال ۱۴۰۲ اشــاره و تأکید کرد: در 
نخســتین بانک ایرانی تلاش می شــود از منابع در اختیــار بانک تمام 
اقشار جامعه به  ویژه فعالان اقتصادی در تمامی خطوط و کسب وکاری 

بهره مند شوند.
در این نشست، طی توافق میان استانداری خراسان رضوی و بانک سپه 
مقرر شد در طرح های خاص مردم نهاد و کارگاهی تخصصی همکاری 
های دو طرفه انجام شــود. همچنین درخصوص گسترش تامین مالی 
ارزی برای واحدهای تولیدی و فعالان اقتصادی استان خراسان رضوی 

کارگروه ویژه ای تشکیل و این موضوعات به صورت ویژه پیگیری شود.
این گزارش می افزاید: بانک ســپه بــرای خدمات رســانی مطلوب به 
کارکنان اســتانداری خراسان رضوی شــعبه ای با نام »استانداری« با 
حضور استاندار خراسان رضوی، دکتر مصطفی پرتوافکنان عضو هیئت 
مدیره، براتی مدیر شعب منطقه، یوسفی معاون توسعه مدیریت و منابع 
اســتانداری، نورمحمدی مدیرکل امور اداری و مالی و توانا سرپرست 
دفتر هماهنگی امور ســرمایه گذاری و اشتغال اســتانداری خراسان 

رضوی و تنی چند از مدیران استانی افتتاح کرد.

 پرداخت ما به التفاوت سود قطعی
 و علی الحساب بانک سامان

بانک سامان اعلام کرد که ســود ما به التفاوت 
سپرده گذاران خود را پس از کسر وجوه قانونی 

پرداخت خواهد کرد.
به گزارش سامان رسانه، بانک سامان با انتشار 
اطلاعیــه ای عنوان کــرد که »چنانچه ســود 
قطعی سال مالی بیش از سود علی الحساب پس 
از کسر حق الوکاله حاصل شــود، مابه التفاوت 
مبلغ مذکور متناســب با مانده و مدت هریک از ســپرده ها، پرداخت 

خواهد شد.«

برگزاری چهار معارفه جدید در بانک ملی ایران
مراسم معارفه عباس پیروزی معاون اعتباری 
بانک ملی ایران،فرشــاد شــهید زاده نائینی 
سرپرست مدیریت امور حوزه مدیریت و روابط 
عمومی، حسین قاســمی سرپرست معاونت 
برنامه ریزی و تحول و ســید عبــدالله رضوی 
مشاور و سرپرســت مرکز مطالعات اقتصادی 
و بانکداری اســلامی با حضور دکتر ابوالفضل 
نجارزاده مدیر عامل بانک، اعضای هیات مدیــره و هیات عامل برگزار 

شد.
به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران،دکتر ابوالفضل نجارزاده در 
این مراسم با تبریک فرا رســیدن عید سعید فطر و با تقدیر از خدمات 
رضا رفیعا که پیش از این مسئولیت مدیر امور حوزه مدیریت و روابط 
عمومی را بر عهده داشــت،گفت: تنوع انتصابات و تغییرات در بخش 
مدیریتی، بخشی از رویکردی است که در هر سازمانی موجب تحول 
و اســتفاده از نیروها و ایده های جدید در مســیر پیشبرد اهداف می 

شود.
دکتر نجــارزاده ضمن تقدیــر از مدیرانی که پیش از این ســمت های 
مربوطه را بر عهده داشــتند،تاکید کرد:همه ایــن انتصابات با توجه به 
توانمندی های افراد،سوابق و تجربیات آنها انجام شده است و امید می 
رود که این عزیزان با اســتفاده از تجربیات مدیرانی که پیش از این در 
این عرصه مشغول خدمت رســانی بوده اند،پر توان در راستای وظایف 

محوله اقدام کنند.
دکتر نجارزاده بیان کرد: یکی از دغدغه های مهــم در بانک ملی ایران 
ایجاد تحول دیجیتال و فناوری اســت که باید بــا همدلی و همکاری 

تنگاتنگ بخش های مربوطه به نتیجه برسد.
در ادامه این مراسم عباس شــفیعی رئیس هیات مدیره بانک ،اعضای 
هیات مدیره و هیات عامل ضمن تقدیر از خدمات مدیران پیشین برای 

مدیران جدید در این سمت ها آرزوی موفقیت کردند.
همچنین عبــاس پیروزی معــاون اعتباری بانک ملی ایران،فرشــاد 
شهید زاده نائینی سرپرست مدیر امور حوزه مدیریت و روابط عمومی 
،حسین قاسمی سرپرست معاونت برنامه ریزی و تحول و سید عبدالله 
رضوی مشاور و سرپرست مرکز مطالعات اقتصادی و بانکداری اسلامی 
نیز در این مراســم طی سخنانی با تشــریح برنامه های خود در بخش 
های مربوطه از حســن اعتماد مدیر عامل و اعضای هیات مدیره تقدیر 

و تشکر کردند.

ایران، پیشتاز افزایش تولید نفت در اوپک
بر اســاس تازه ترین گزارش دبیرخانــه اوپک، ایــران در ماه مارس۳ 
میلیون و ۱۸۸ بشــکه نفت خام تولید کرده که ۲۸ هزار بشکه بیشتر از 
فوریه ۲۰۲۴ بوده و به این ترتیب پیشــتاز افزایش تولید در اوپک شده 

است.
 به نقل از دبیرخانه ســازمان کشــورهای صادرکننــده نفت )اوپک(، 
گزارش ماه آوریل اوپک که روز پنجشــنبه )۲۳ فروردین ماه( منتشر 
شد نشان می دهد ۱۳ عضو این ســازمان بر اساس گزارش منابع ثانویه 
در ماه مارس )اســفند - فروردین( ۲۶ میلیون و ۶۰۴ هزار بشکه نفت 
خام تولید کردند که ۳ هزار بشــکه بیشــتر از ۲۶ میلیون و ۶۰۱ هزار 

بشکه ماه فوریه است.
بر اســاس گزارش ماه آوریل اوپک، پس از عربســتان با تولید روزانه ۹ 
میلیون و ۳۷ هزار بشــکه و عراق با تولید روزانه ۴ میلیون و ۱۹۴ هزار 
بشــکه، ایران با تولید روزانه ۳ میلیون و ۱۸۸ بشــکه جایگاه سومین 

تولیدکننده این سازمان را حفظ کرد.
بر اســاس گزارش منابع ثانویه، ایران در ماه مارس )اسفند - فروردین( 
۳ میلیون و ۱۸۸ بشکه نفت خام تولید کرده که ۲۸ هزار بشکه بیشتر از 

فوریه ۲۰۲۴ )بهمن - اسفند( بوده است.
بر اساس این گزارش، تولید ۶ عضو این ســازمان در دوره مورد بررسی 
با افزایش همراه بود که بیشــترین افزایش تولید با ۲۸ هزار بشــکه در 
روز مربوط به ایران اســت. ایران، ونزوئلا و لیبی از توافق کاهش عرضه 
ائتــلاف تولیدکنندگان عضو ســازمان کشــورهای صادرکننده نفت 

)اوپک( و غیراوپک )اوپک پلاس( معاف هستند.
قیمت نفت خام سنگین ایران بر اساس تازه ترین گزارش ماهانه اوپک، 
در ماه آوریل نســبت به ماه مارس ســال ۲۰۲۴ میلادی ۳ دلار و ۱۴ 
سنت معادل ۳.۹ درصد افزایش یافته اســت، قیمت نفت خام سنگین 
ایران در ماه فوریه ۲۰۲۴، ۸۰ دلار و ۳۴ ســنت ثبت شد، در حالی که 

این رقم در ماه مارس ۲۰۲۴، ۸۳ دلار و ۴۸ سنت برای هر بشکه بود.
میانگین قیمت نفت خام ســنگین ایران در ســال ۲۰۲۴ میلادی ۸۱ 
دلار و ۲۷ ســنت بوده است.قیمت ســبد نفتی اوپک هم در ماه مارس 
۲۰۲۴ به ۸۴ دلار و ۲۲ سنت برای هر بشکه رسید که ۲ دلار و ۹۹ سنت 

)۳.۷ درصد( بیشتر از ماه فوریه ۲۰۲۳ است.
بر اســاس تازه ترین گزارش ماهانه دبیرخانه اوپــک )آوریل(، تقاضای 
جهانی نفت خام برای ســال ۲۰۲۴ میلادی با ۲ میلیــون و ۲۵۰ هزار 
بشــکه افزایش روزانه همراه خواهد بود. مجمــوع تقاضای نفت جهان 
برای ســال ۲۰۲۴ میلادی ۱۰۴ میلیون و ۴۶۰ هزار بشکه پیش بینی 
شــده، در حالی که این رقم در برآورد گزارش ماه مــارس روزانه ۱۰۵ 

میلیون و ۵۷۰ هزار بشکه بوده است.
اوپک در گزارش ماهانه خود همچنین پیش بینی کرد تقاضای جهانی 
نفت در سال ۲۰۲۵، یک میلیون و ۸۵۰ هزار بشکه در روز افزایش یابد 

و به مجموع ۱۰۶ میلیون و ۳۱۰ هزار بشکه در روز برسد.

در سال جاری
یک میلیون مشترک پرمصرف به کنتور هوشمند 

مجهز می شوند
مدیرکل دفتر هوشمندسازی و فن آوریهای نوین توانیر از برنامه نصب 
یک میلیون دستگاه کنتور هوشمند برای مشترکان پر مصرف برق در 

سال جاری خبر داد.
 

حامد احمدی با اعلام این خبر اظهار داشــت: امسال نصب کنتورهای 
هوشــمند برای مشــترکان پرمصــرف در تمامی تعرفه هــا از جمله 
مشــترکان خانگــی و تجاری در دســتور کار قــرار گرفتــه و مطابق 
برنامه ریزی انجام شــده، بالغ بر یک میلیون مشــترک برق پرمصرف 

امسال به کنتورهای هوشمند مجهز می شوند.
وی این اقدام را در ادامه طرح هوشمندســازی صنعت برق ذکر کرد و 
افزود: مطابق این برنامه امســال یک میلیون مشترک خانگی با مصرف 
بیــش از ۲.۵ برابر الگو به همراه مشــترکان تجاری بــا بیش از ۲۰۰۰ 
کیلووات ســاعت مصرف در مناطق عادی و بیــش از ۳۰۰۰ کیلووات 
ساعت مصرف در مناطق گرمســیر، مجهز به کنتور هوشمند خواهند 

شد.
وی با اشــاره به اینکه در حال حاضر ۹۲ درصد مشــترکان دیماندی و 
پرمصرف دارای کنتور هوشــمند هســتند، تصریح کرد: در آغاز طرح، 
نصب کنتور هوشــمند و رؤیت پذیــری مصرف برای مشــترکان در 
تعرفه های کشــاورزی، صنعتی، عمومی و اداری، در اولویت قرار گرفت 
و تا پایان ســال ۱۴۰۲ تقریباً تمامی این مشــرکان به کنتور هوشمند 

مجهز شدند.

مدیرعامل توانیر عنوان کرد
 مصرف برق کولرهای گازی 6 تا ١٠ برابر 

کولرهای آبی
مدیرعامل توانیر مصرف برق کولرهای گازی را ۶ تا ۱۰ برابر آبی عنوان 
کرد و از مشترکان مناطق عادی خواست به جهت رشد فزاینده مصرف 

و افزایش هزینه قبض برق از نصب این کولرها اجتناب کنند.
مصطفی رجبی مشهدی با اشــاره به منع تبلیغ کولرهای گازی گفت: 
بر اساس قانون، الگوی مصرف برق هر منطقه در ماه های گرم سال ۷۵ 
درصد مصرف مشترکان آن منطقه تعیین شده و این الگو برای مناطق 
عادی مثل تهران ۳۰۰ کیلووات ساعت در ماه است که در صورت نصب 
کولرهای گازی، افزایــش قابل توجه مصرف برق و بــه تبع آن افزایش 

هزینه برق مصرفی مشترکان را به همراه خواهد داشت.
وی تبلیغ کولرهای گازی را با هدف فروش بیشــتر عنوان کرد که باعث 
ترویج اســتفاده از این نوع کولرها در مناطق عادی می شود در حالی که 
با وجود کولرهای آبی، مشــترکان این مناطق اساساً نیازی به استفاده 
از کولر گازی ندارند و نصب این نوع از لوازم سرمایشــی، افزایش شدید 
مصرف برق و در نتیجه افزایش ســنگین قبض برق مشترکان را در پی 

دارد.
رجبی مشهدی طراحی شبکه برق در مناطق مختلف را بر اساس اقلیم 
هر منطقه ذکر کرد و گســترش اســتفاده از کولرهای گازی در مناطق 
عادی را با طراحی شــبکه مغایر دانســت که باعث می شود شبکه برق 
تحت فشار ســنگین قرار بگیرد و پاســخگویی به نیاز برق مشترکان با 

اشکال مواجه شود.
وی مصرف برق کولرهــای گازی را ۶ تا ۱۰ برابــر کولرهای آبی عنوان 
کرد و تبلیغات فــروش کولرهای گازی را موجب گســترش نصب این 
کولرها با وجود بهره منــدی از کولرهای آبی در این مناطق دانســت و 
از مشــترکانی که از قبل نســبت به نصب کولرهای گازی اقدام کردند 
نیز درخواســت کرد دمای کولرها را در فصل گرما روی عدد ۲۴ درجه 

سانتیگراد تنظیم کنند.

صفحه 8
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سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r
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تغییر ذائقه مردم از خانه های ویلایی به خانه های 
قوطی کبریتی

خریــدار  تراکم جمعیــت و محــدود کردن 
ساخت و ســازها در مرز شــهرها باعث شده که با 
گرانی مسکن مواجه شــویم؛ برای کاهش قیمت 
مسکن باید مرز شــهرها برداشته و به مردم زمین 

داده شود تا مردمی سازی صورت بگیرد.
 همه عادت کرده ایم داخــل خانه های بلند مرتبه 
و برج زندگــی کنیــم. در اوج تراکــم جمعیت؛ 
بلندمرتبه نشــینی و خانه های قوطــی کبریتی 
سبک زندگی را تغییر داده و باعث شده تا زندگی 
برای مردم سخت شود. عمودی سازی با فرهنگ ما 
سازگار نیست. مشــکلاتی از قبیل ترافیک، هوای 
ناسالم برای همۀ افراد، نداشتن فضای سبز که این 
ســبک زندگی برای افراد به وجود آورده، دلیلی 
شده تا مردم مجبور به زندگی در خانه های قوطی 
کبریتی باشند و احساس رفاه نکنند.در حالی که 
تا همین چند ســال پیش مفهوم خانه نســبت به 
آنچه امروز درگیرش هســتیم کاملًا متفاوت بود. 
در این با ره با حجت الاسلام سیدمصطفی رضوی، 
دبیر ســتاد راهبری معماری و شهرسازی حوزه 
علمیه گفت وگــو می کنیم: »خانــه باید خانه ای 
بزرگ و حیاط دار باشــد. در روایــات ما مخصوصاً 
باب وسعت المســکن اصول کافی روایات متعدد 
از پیامبر )ص(، حضــرت علــی )ع( و امام کاظم 
)ع( اســت که خانه مطلوب، خانه ایست که دارای 

حیاط وسیع باشد؛ یعنی ساخت افقی.«
تراکم جمعیت در شهرها فقط باعث آلودگی هوا 
یا ترافیک نمی شود، بلکه مشــکلات بزرگ تری 
مانند گرانی مســکن را هم به دنبال دارد. قیمت 
مســکن به حدی افزایش پیدا کرده است که شما 
کسی را نمی بینید دغدغه خانه نداشته باشد. اگر 
مشکلاتی که این نوع ساخت وساز برای روحیات 

خانواده ها به وجود آورده است را در نظر بگیریم، 
دغدغه های مردم سر به فلک می کشد.

رضوی مشــکل اصلی گرانی مسکن را حبس زمین 
می داند و توضیــح می دهد: »اگر عرضــه زمین به 
اندازه کافی باشــد قیمت زمین شکســته می شود. 
الان حبس زمین به قوانین مــا کمک می کند مثل 
شــهرداری، تراکم فروشــی. قوانین متضاد است، 
شــهرداری ها سودشــان در تراکم فروشی است و 
اینکه زمین کم باشــد و تراکم بفروشند. اگر زمین 
زیاد شــد شــهرداری پولی ندارد برای اینکه بتواند 
مشــکلات خودش را حل کند؛ یعنی سیستم های 
کشورمان به نحوی است که مانع جدی برای تحویل 
زمین است.«یکی از مشــکلاتی که مطرح می کنند 
بحث روبنایی )نهادهــای اجتماعــی، فرهنگی و 
سیاسی( اســت. رضوی معتقد اســت روبنایی یک 
وظیفه حاکمیتی اســت و دولت برای آپارتمان هم 
باید مدرســه، بیمارســتان و خدمات آماده کند و 
فرقی ندارد و مشترک اســت. وی از مشکلات دیگر 
و راه حل ها می گوید: »یک مشکل بحث زیرساخت 
و هزینه اش اســت که دولت می توانــد تدبیر کند. 
من یادم است در نهاد ریاســت جمهوری پیشنهاد 
دادم، قانون مالیات بر عوائد مسکن که از سال ۸۳ تا 
الان در مجلس مانده و متأسفانه تصویب هم نشده 
اســت؛ مثلًا هر خانواده ای ۳ یا ۴ بچه دارد، شما به 
تعداد افراد خانه ات حق داری مســکن برای خودت 
داشته باشــی و مالیاتی قرار داده نشــود؛ اما اگر از 
۴ تا بیشــتر شــد یک مالیات مؤثر مثلًا ۶۰% فرض 
بفرمائید، کســی که ۵ تا خانــه دارد خانه پنجمش 

باید ۶۰% مالیات دهد.«
اگر بگوییم مسکن برای مردم به رؤیا تبدیل شده 
است، بیراه نیست. دبیر ســتاد راهبری معماری 

و شهرســازی حوزه علمیه آمار ناراحت کننده ای 
را بیان می کنــد: »بخاطر ســوداگری در زمین 
و مســکن اســت که مردم گرفتار اجــاره خانه 
می شــوند. الان شــاخص دسترســی به مسکن 
۱۰۷ یا ۱۰۹ سال شــده است؛ چه کسی می تواند 
۱۰۹ سال زنده باشد، تازه اگر زنده ماند نمی تواند 
مســکن تهیه کند؛ یعنی با آن همــه گرانی ها و 
مشکلات بعدی که زمینه می شود، تقریباً یک امر 
محال اســت. اگر زمین آزاد شد و مردم خودشان 
توانستند با مشــارکت بســازند، این کار را آسان 
می کند. بــرای اینکه هزینه ســاخت خانه پایین 

بیاید، بنظرم موانع را باید برطرف کرد.«
رضوی ادامه می دهد: »نسل دارد از بین می رود، 
این خیلی مهم تر از این اســت بگویند مشکل ما 
زیرساخت است، خب زیرســاخت را حل کنید. 
آیــت الله اراکــی می گویــد این خیانت اســت، 
مســئولینی که با خیــال راحت مــردم را با پول 
بیت المال در آپارتمان فرســتادند. باید بفهمند 
که خیانت است و مشکلات را حل کنند. ما وقتی 
موشک هایپرسونیک می سازیم یعنی این مشکل 
را نمی توانیم حل کنیم؟ قطعاً می توانیم، لذا اینها 
فکر نمی کنند مشکل است، می گویند هزینه اش 
را نداریم و سریع صورت مسئله را پاک می کنند.«

برای کاهــش قیمت مســکن باید مرز شــهرها 
برداشــته و بــه مــردم زمیــن داده شــود تــا 
مردمی ســازی صورت بگیرد. در اطراف شهرها 
زمین های خالی بســیاری اســت که به راحتی 
می توان ساخت وســاز انجام داد. زمین هایی که 
مردم می توانند مثل گذشته خانه های حیاط دار 
را انجام دهند. جدای از زمین های اطراف شــهر، 

می توان زمین های داخل شهر را هم نام برد.
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        FRW103FRW103 )آگهی مناقصه عمومی)نوبت دوم( آگهی مناقصه عمومی)نوبت دوم

روابط عمومی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان مازندران - ساری

شرح آگهی 1 :
اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان مازندران _ ساری در نظر دارد مدیریت حفاظت فیزیکی ایست و بازرسی بایجان شهرستان آمل و ایست و بازرسي ورسك شهرستان سوادكوه را به شرح ذیل 

از طریق آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای با شرایط ذیل به شرکت های حفاظتی و انتظامی واجد شرائط كه داراي صلاحیت و شرایط مندرج در آگهی مي باشند واگذار نماید.
1-برآورد اولیه موضوع مناقصه : 42/000/000/000 ریال می باشد.

2- تضمین شرکت در مناقصه به مبلغ 2/100/000/000 ریال طبق آیین نامه تضمین برای معاملات دولتی تهیه و ارایه گردد.
 3-مهلت دریافت اسناد از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول تا ساعت 19 روز  چهارشنبه مورخ 1403/1/29 خواهد بود.

  4-آخرین مهلت تحویل پیشنهادها تا ساعت 19 روز شنبه مورخ 1403/2/8 و گشایش پیشنهادها در ساعت 10 صبح روز یک شنبه  مورخ 1403/2/9 می باشد.
5-مدت اعتبار پیشنهادها  3  ماه از تاریخ تحویل پیشنهادها است.

 6- سایر شروط و تعهدات در متن قرارداد ذکر خواهد شد.
 7-محل دریافت اسناد،تحویل وگشایش پیشنهادها در سامانه تدارکات الکترونیک دولت می باشد.

8- جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت اینترنی http:/www.setadiran.ir مراجعه فرمایید.    .

شرح آگهی 2 :
آگهی مناقصه عمومی)نوبت دوم(

اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان مازندران _ ساری در نظر دارد مدیریت حفاظت و مراقبت از عرصه، اعیان، اشجار و مستحدثات )مرمت حصار کشی، جاده و ....( در جنگل های شمال کشور 
)هیرکانی( واقع در حوضه آبخیز 71b.63b-b.55b )حوزه طرح حفاظتی شرکت اشباع تراورس شیرگاه( به مساحت 11632.33 هکتار را به شرح ذیل از طریق آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای با شرایط 

ذیل به شرکت های حفاظتی و انتظامی واجد شرائط كه داراي صلاحیت و شرایط مندرج در آگهی مي باشند واگذار نماید.
1-برآورد اولیه موضوع مناقصه : 118/392/000/000 ریال می باشد.

2- تضمین شرکت در مناقصه به مبلغ 5/919/000/000 ریال طبق آیین نامه تضمین برای معاملات دولتی تهیه و ارایه گردد.
 3-مهلت دریافت اسناد از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول تا ساعت 19 روز   چهارشنبه مورخ 1403/1/29 خواهد بود.

  4-آخرین مهلت تحویل پیشنهادها تا ساعت 19 روز  شنبه مورخ 1403/2/8 و گشایش پیشنهادها در ساعت 10 صبح روز یک شنبه  مورخ 1403/2/9 می باشد.
5-مدت اعتبار پیشنهادها  3  ماه از تاریخ تحویل پیشنهادها است.

 6- سایر شروط و تعهدات در متن قرارداد ذکر خواهد شد.
 7-محل دریافت اسناد،تحویل وگشایش پیشنهادها در سامانه تدارکات الکترونیک دولت می باشد.

8- جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت اینترنی http:/www.setadiran.ir مراجعه فرمایید. 
شرح آگهی 3 :

    FRW103              )آگهی مناقصه عمومی)نوبت دوم
اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان مازندران _ ساری در نظر دارد مدیریت حفاظت و مراقبت از عرصه، اعیان، اشجار و مستحدثات)مرمت حصار کشی، جاده و ....( در جنگل های شمال کشور 
)هیرکانی( واقع در حوضه آبخیز 66a.65b.65a.64c.64a.62b.62a.61a )حوزه طرح حفاظتی شرکت صنایع چوب فریم( به مساحت 83582.94 هکتار را به شرح ذیل از طریق آگهی مناقصه عمومی یک 

مرحله ای با شرایط ذیل به شرکت های حفاظتی و انتظامی واجد شرائط كه داراي صلاحیت و شرایط مندرج در آگهی مي باشند واگذار نماید.
1-برآورد اولیه موضوع مناقصه : 357/420/000/000 ریال می باشد.

2- تضمین شرکت در مناقصه به مبلغ 15/848/400/000 ریال طبق آیین نامه تضمین برای معاملات دولتی تهیه و ارایه گردد.
 3-مهلت دریافت اسناد از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول تا ساعت 19 روز   چهارشنبه مورخ 1403/1/29 خواهد بود.

  4-آخرین مهلت تحویل پیشنهادها تا ساعت 19 روز  شنبه مورخ 1403/2/8 و گشایش پیشنهادها در ساعت 10 صبح روز یک شنبه  مورخ 1403/2/9 می باشد.
5-مدت اعتبار پیشنهادها  3  ماه از تاریخ تحویل پیشنهادها است.

 6- سایر شروط و تعهدات در متن قرارداد ذکر خواهد شد.
 7-محل دریافت اسناد،تحویل وگشایش پیشنهادها در سامانه تدارکات الکترونیک دولت می باشد.

8- جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت اینترنی http:/www.setadiran.ir مراجعه فرمایید.   
شرح آگهی 4 :

    FRW103              )آگهی مناقصه عمومی)نوبت دوم
اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان مازندران _ ساری در نظر دارد مدیریت حفاظت و مراقبت از عرصه، اعیان، اشجار و مستحدثات)مرمت حصار کشی، جاده و ....( در جنگل های شمال کشور 
)هیرکانی( واقع در حوضه هاي آبخیز59.60 )حوزه طرح حفاظتی شرکت ولوپي( به مساحت 38010.08 هکتار را به شرح ذیل از طریق آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای با شرایط ذیل به شرکت های 

حفاظتی و انتظامی واجد شرائط كه داراي صلاحیت و شرایط مندرج در آگهی مي باشند واگذار نماید.
1-برآورد اولیه موضوع مناقصه : 74/688/000/000 ریال می باشد.

2- تضمین شرکت در مناقصه به مبلغ 3/734/400/000 ریال طبق آیین نامه تضمین برای معاملات دولتی تهیه و ارایه گردد.
 3-مهلت دریافت اسناد از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول تا ساعت 19 روز   چهارشنبه مورخ 1403/1/29 خواهد بود.

  4-آخرین مهلت تحویل پیشنهادها تا ساعت 19 روز  شنبه مورخ 1403/2/8 و گشایش پیشنهادها در ساعت 10 صبح روز یک شنبه  مورخ 1403/2/9 می باشد.
5-مدت اعتبار پیشنهادها  3  ماه از تاریخ تحویل پیشنهادها است.

 6- سایر شروط و تعهدات در متن قرارداد ذکر خواهد شد.
 7-محل دریافت اسناد،تحویل وگشایش پیشنهادها در سامانه تدارکات الکترونیک دولت می باشد.

8- جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت اینترنی http:/www.setadiran.ir مراجعه فرمایید.    


